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Eksamens
besvarelser
rotet bort

eksamensbesvarelser i informa
tikk var forsvunnet i flere da
ger helt til en tilfeldig student 
fant igjen besvarelsene og 
ryddet opp i kaoset. Student- 
styrerepresentant for IMR, 
Kim Saxvik (bilde), kritiserer 
eksamenskontoret.
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DERSOM KOMMUNEN 
kutter kraftig i 
støtten til SiTøs 
barnehager, kan 
barnehagetilbu
det bli redusert 
eller falle helt 
bort. Anne Sol
heim, med sine to 
barn, stiller 
spørsmål ved 
kommunens lave 
prioritering av 
studentbarn.

SIDE 5

GUD

uTROPiA har fått seg en 
egen tegneserie. Det er 
ikke alltid like lett å være 
allmektig.

NESTSISTE



LEDER

Vår tids store svøpe er de politisk korrekte idiotene. De eplekjekke meningsterroristene som forgifter vår 
dag med sitt utrolige engasjement og godhet.

Politiske korrekte idioter
G

runnen til denne lille tiraden er at 
jeg har insett at dette nummeret av 
Utropia er voldsomt i overensstem
melse med den politisk korrekte verden.

Myke verdier, medmenneskelighet og 
internasjonalt engasjement gjennomsyrer 
disse sider du nå sitter og blar i. Vel og 
greit det, men kanskje ikke helt i takt med 
dagens kyniske generasjon-Y. Kjenneteg
net på dagens jevne student er så vidt jeg 
har oppfattet en fullstendig mangel på en
gasjement i noen ting, annet en vedkom
mendes egne lille verden.

Glødende uengasjerte
Selv om majoriteten karakteriseres av en 

glødende mangel på engasjement, er det 
mindretallet av politisk korrekte mennes
ker som setter sitt giftige preg på student
miljøet.

Billig samvittighet
Landbrukshøyskolen på Ås har innført rett
ferdig kaffe i sine kantiner. For en skarve 
krone ekstra kan man støtte fattige kaffe- 
bønder i Mexico og skoleprosjekter i Boli
via.

For en liten krone kan man kjøpe seg 
fri fra den dårlige samvittigheten et poli
tisk korrekt menneske føler ovenfor fattige 
menneske i den tredje verden, som er fatti
ge på grunn av vår imperialistiske utnyt

telse av nettopp disse menneskene. Det å 
få vestens kollektive skyldbyrde løftet av 
ens skuldre for en knapp krone er langt fra 
dyrt.

Rødstrømper
Kvinnedagen har kommet og gått. Ble vi 
noe klokere eller mer likestilte i året som 
gikk-

Kvinner og menn er ikke like. De er 
likeverdige, men langt fra like. På universi
tetet er det flere kvinnelige studenter enn 
mannlige.

Så sant kunnskap er makt, lover dette 
godt for kvinners kamp mot en likestilling 
ikke bare i ord, men også i posisjoner.

Likestilling har kommet langt, men & 
langt igjen.

o
Jubileum

Hvis du ikke har lagt merke til deteud 
har Utropia 20 års jubileum i april,]» 
anledning trenger vi å komme i kontakt 
så mange, og så gamle som mulig, tidlig 
utropister som det går an. j

Det skal gies ut et jubileumsniimiU 
det skulle vært interessant å høre hvJ 
tidligere utropister syntes avisa har11« 
klet seg fra sine mørkerøde aner frem tif 
mer udefinerbare vi har nå.
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LESERINNLEGG

Tilegnelsen av spesialisert kunnskap 
nedfører samtidig et viktig etisk ansvar
fyorfor det?

ter
fordi all kunnskap kan misbrukes og 
rniisbrukt.

. j har nylig hatt to forelesninger her
1 fjiversitetet, som gjorde dypt inntrykk 
eJ ® som hørte på dem. Den ene var om

filisert dødsstraff. Den andre var om 
ar, og torturoverlevendes medisinske, 
[tiske og sosiale problemer.

2 Dødsstraff er lovlig straff over temme-
J nøyaktig halvparten av verden. Nå i 

det*! o
Tortur er statslederes metode til a opp- 
taushet, når undertrykte menneskers 

jster forsøker å hevde seg i protest, 
engsling, tortur og eventuelt henrettelse 
lade fleste torturofre dør av selve tortu- 

_ i(|), foretas av undertrykkende syste- 
’retter ordre fra regimets ledere. Dette 
jeri 60 til 70 land i verden! Det er leger, 
ykiatere og psykologer med på å utvikle 
rturprogram. Ingen vet som de hva et 
feme tåler, hva som er mest smertefullt 

fåa som ikke setter spor etter seg sene-
■ hvisdeter ønskelig. Det er alltid, eller 
sten alltid, helsepersonell til stede i tor- 
rkammeret. De er ikke der for å hjelpe 
rturofret, de bistår torturistene!

feme taler, nv; 
■tøta som ikke

Torturister
fe utdannes torturister i enkelte land, 
isse håndplukkes, ofte blant første- 
ingstjenende soldater. Det er psykolo- 
rsom hjelper til å velge ut dem de mener 
ner seg best til «spesialoppdrag» for 
idet. Og mennesket er et manipulerbart 
sen... Vi er alle potensielle mordere og 
turister, satt under tilstrekkelig press i 
lg nok tid. Dessuten begunstiges tortu- 
terog medvirkende leger med det kor- 

iple systemets særfordeler, ofte i for av 
pnomisk kompensasjon. De lever et

Li Amerika står leger i kø for å få delta 
ide legaliserte henrettelsene fordi de 
Fen høy sum direkte utbetalt etter utført 
Fag. De skal påse at den dømte er 
pisk og mentalt frisk før henrettelsen, og 
than virkelig er død etterpå, samt skrive 
I dødsattest.

Teknisk tortur
tekniske nyvinningene i verden settes 

■nfor å videreutvikle torturinstrumenter 
Storturmetoder. Via data står torturister i 

Rindelse med hverandre og utveksler 
Formasjon.

Likedan settes nye resultater fra medi- 
og psykologisk forskning inn i tor- 

tons tjeneste. Dette er i mange land et
M organisert system, som fanger opp 
’bringer taushet til intellektuelle røster, 

ø dra forfattere til advokater, leger jouma- 
jjv ller °g opposisjonelle, som protesterer

C1 undertrykkelsen.

Vi ,som bor i et demokrati, med ytrings
frihet og handlefrihet, har et ansvar for å 
bevisstgjøre oss hvordan resultatene av 
den forskningen vi deltar i også kan mis
brukes. Det er vi som kan protestere mot 
dette! Finne veier til å støtte dem som 
øyeblikkelig bringes til taushet av sine . 
regimers ledere, som så snart de forsøker å 
opplyse omverdenen om hva som skjer.

Ansvar
Også norske leger, på internasjonalt opp
drag i andre områder av verden, har deltatt

i torturutøvelse, avstraffelse ved stokke- 
slag, pisking og henrettelser. Trenger man 
å si mer ?

Årets nobelprisvinner (som for en gangs 
skuld ikke var en terrorist), sa at vi må utvi
kle en forutgående konsekvenstenkning 
foran all forskning som gjør det etisk for
svarlig å drive med eksperimenter, som in
gen på forhånd kan ane konsekvensene av. 
Han (Josef Rotblat, Pugwashbevegelsens 
leder, red. anm.), var jo selv med på å forske 
frem atombomben, så han vet hvilket etisk 
ansvar som hviler på forskeren og hvor

hjelpeløs den enkelte forsker er i å kunne ta 
noen etiske konsekvenser, når forsknings
resultatene først foreligger. Dette må kom
mes i forkjøpet, etisk sett!

Jeg mener at dette er spørsmål vi i vår 
tid nå bør fokusere på , enn bare å tilegne 
oss kunnskap, forske og videreutvikle dem. 
Vi er alle en del av verden, vi har også 
globale hensyn å ta! Menneskerettighete
ne er i dag av liten verdi, for de neglisjeres 
av de fleste!

I

Mona Strøm
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I'opirinnsamling og papirforbruk
IOC 11 er helt flott at det nå finnes papirinn- 

toling ved UiTø, og jeg vil takke Svein- 
'S Sørbye og andre involverte hjertelig 
T innsatsen!
Jeg vil bruke denne anledningen til å 
'"ne om at man godt kan tenke litt videre 
J å bare kaste brukt papir inn i de brune 
»ene. Jeg spør meg temmelig ofte:
! - Hvorfor er det så mange studenter 
51,1 skriver på hvitt papir?

- Hvorfor havner så mange nesten og 

t.o.m. helt blanke ark i retureskene?

1) Recycling er bedre enn «downcyc- 
ling»>

«Recycling» betyr jo «å bringe tilbake 
til kretsløpet». For å opprettholde kretslø
pet er det selvfølgelig nødvendig at recy- 
clingpapir-produkter også blir kjøpt og 
brukt. Eller er jo hele innsamlingsproses- 
sen forgjeves. Skrivepapir, konvolutter og 
alle andre vanlige papirprodukter fås også 

kjøpt i resirkulert utgave.
Man snakker om «downcycling» hvis 

det fremstillers enganhsprodukter av gjen
vunnet materiale. Eksempel dopapir: Det er 
klart at alt dopair burde produseres av re
turpapir - men ikke alt returpapir burde bare 
ende opp som dopapir! Da blir det nemlig 
ikke noe kretsløp.

2) Gjenbruk er beder enn recycling
Også selve resirkulerin^en er energi- 

krevende - mindre enn nyproduksjon, men 
allikevel. Derfor har det prioritet å gjenbru- 
ke papir. Baksiden av ark som ikke lenger 

trengs kan f.eks godt brukes som kladde
papir - før de gis til innsamlingen.

3) Unngått forbruk er bedre enn gjen
bruk.

Den høyeste prioriteten er å unnga 
unødvendig forbruk. Dessverre tilbyr man
ge kopimaskiner ikke tosidig kopiering - 
ellers er dette én mulighet. Men nesten alle 
kopimaskiner kan forminske. Ofte er skrif
ten av orginalen stor nok til å få to sider på 
et A4-ark. Det koster da også bare halvpar
ten. .

Hanno Pichl
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En bunke med eksamensoppgaver ble glemt igjen på Domus.
ILLUSTRASJONSFOTO: GEIR KASTMO

Eksamen
Fredag 1. mars ble det avholdt kontinuasjonsek- ansvarsvakten alle 
samen i D-110, innføring i informatikk, i en lesesal og forlot lokalet Oe-fl 
på Domus. Etter at eksamen var avholdt, etterlot tilfeldig studentfan>

Eksamen i informatikkurset D-110 
ble avholdt i form av en skriftlig prø
ve. Det var i alt syv studenter som 
var til stede på denne kontinuasjon
seksamen. Under eksamenen fore
gikk alt som det skulle, og etter at 
tiden var ute hadde alle studentene 
levert fra seg sin besvarelse. Deret
ter skjedde det fatale som kom til å 
bevise at eksamensordningen ved 
universitetet langt fra er god nok. 
Ansvarsvakten - som i følge regle
mentet skal telle over antallet be
svarelser og legge dem i safen på 
Domus - fullførte ikke den siste opp
gaven. Dette resulterte i at besva
relsene ble liggende i en bunke på 
lesesalen, med ansvarsvaktens bril
ler på toppen, til dagen etter. Til alt 
hell for de pårørende, ble bunken 
med besvarelser funnet av en an
svarlig student på formiddagen da
gen etter. Denne studenten beholdt 
bunken til mandagen, da han etter å 
ha konferert med to representanter i 

Studentstyret overlot besvarelsene 
til eksamenskontoret på Hovedgår
den.

Sporløst forsvunnet
Mandag morgen hadde de ansvarli
ge for D-110-eksamen endelig fun
net ut at settet med besvarelser 
sporløst var forsvunnet. Lesesal- 
sinspektøren, som i følge rutinene 
skal hente besvarelsene ut fra safen 
første virkedag etter at eksamenen 
er avholdt, kom til en tom safe. Ad
ministrasjonen på universitetet måtte 
til slutt innrømme at fadesen var et 
faktum, besvarelsene var borte. Der
med er det ikke vanskelig å forestille 
seg lettelsen til eksamensinspektør 
Wivi Haugland og de andre på ek
samenskontoret da bunken endelig 
dukket opp.

- Vi var selvfølgelig meget lettet
over å få tilbake besvarelsene, sier 
Haugland. .

- Når vi sjekket besvarelsene, 
kunne vi konkludere med at de kor
reksjonene som var blitt gjort på 
svararkene var av mindre karakter,

res i det øyeblikket eksajav 
holdes. Vi sendte rundt^ani 
besvarelsene til kandiMC 
ga en formodning om aid 
gi oss beskjed hvis de i M 
var blitt foretatt forandra 
deres besvarelse. Hittil^ 
gen som har gitt uttrykk 
har skjedd. h

in
Ingen kontrollen 

Eksamenskontoret har ir®* 
ikke hatt noen form for f l 
over hva som har skjeddf2 
svarelsene den helgen de® 
te. Hele oppgaver kan hal
tet på og forbedret for ai! I 
Det trengs ikke mye fam_er 
forestille seg hva som| 
skjedd hvis studentens^ 
oppgavene hadde villetli 
eller flere av kandidatene!'

Th dre karakter.
- Dette er en sjanse w 

slett er nødt til å ta. FemF 
reisene var innført mediH 
det var ikke oppsiktsvl®

Reddende engel
- Jeg fant papirene i en bun
ke med et par briller og en 
penn på toppen. Det er jo 
menneskelig å feile, men 
dette ser ut til å være en 
meget grov forglemmelse, 
sier studenten som fant 
eksamenspapirene på Do
mus dagen etter.

u Ola Bratlie 

- Jeg pleier å lese på Domus i helgene, og 
jeg var den første til å komme inn på lesesa
len denne lørdagen. Klokken var cirka halv 
ti på morgenen da jeg kom inn. Etter en 
liten stund ble jeg oppmerksom på at det lå 
en stor bunke med papirer på en benk. Da 
jeg gikk bort for å se hva det var fant jeg ut 
at det var et sett av besvarelser som hadde 
blitt liggende igjen fra dagen i forveien. 
Det står jo oppslag på dørene når og hvor 
eksamenene skal avholdes, og jeg skjønte 
at det måtte dreie seg om en eksamen i 
informatikk.

Studenten som fant papirene hevder 
også at det lå en melding om trekk fra eksa
men blant besvarelsene. Det lå også en 
komplett liste over kandidatenes navn og 
kandidatnummer.

- Alt var samlet på ett sted. Jeg tok med 
meg bunken bort til leseplassen min og 
oppbevarte den gjemt på pulten så lenge 
jeg oppholdt meg på Domus den dagen. 
Senere tok jeg med besvarelsene hjem og 
holdt de i min bevaring helt til mandag 
formiddag da jeg leverte de på eksamens
kontoret i Hovedgården, sier studenten.

Kritisert
- Jeg er selv student og ønsket ikke å bli 

beskyldt for å ha gjort noe galt. Derfor 
kontaktet jeg først to av studentstyrets 
representanter og ba dem om råd. De sa at 
jeg først burde gå til universitetsdirektø
ren, men han kom jeg ikke i kontakt med. 
Dermed gikk jeg til eksamenskontoret, der 
gleden over å få overlevert besvarelsene 
var stor, sier studenten.

Senere har eksamensinspektør Wivi 
Haugland gitt uttrykk for at denne stu
denten har håndtert saken dårlig. Hun si
er at studenten skulle kommet rett til eksa
menskontoret uten å ha kontaktet student
styret eller noen andre.

- Dessuten har Haugland sagt at jeg 
skulle kontaktet henne med en gang jeg 
fant papirene på Domus. Selv mener jeg at 
jeg har gjort det eneste riktige i denne 
saken. Det er eksamenskontoret som har 
begått feilen, og ikke jeg, sier studenten.

Hårreisende
-1 ettertid synes jeg at eksamenskon

toret har oppført seg hårreisende i denne 
saken. Det er jo menneskelig å feile, men 
denne saken er så grov at den må få et 
etterspill. Dessuten viser dette at måten 
eksamenene blir håndtert på ikke tilfreds
stiller de krav som burte oppfylles. Jeg ble 
garantert at dette var første gangen noe 
slikt hadde skjedd i universitetets histo
rie. Men hvilken garanti har vi for det? 
Neste gang kan det være min eksamen 
som blir liggende på en benk på Domus, 
og det gjør meg ikke særlig trygg.

Spørsmålet er om ikke alle besvarelse
ne rett og slett må underkjennes ut fra at 
de har ligget ubevoktet på Domus fra fre
dag ettermiddag klokken halv fire til lør
dag formiddag klokken halv ti. Døren inn 
til Domus sto åpen fredags kveld, og 
hvem som helst kan ha hatt tilgang til 
besvarelsene som har ligget helt ubeskyt
tet.

:k

Dette sier Kim Saxvik som er AU-represen- 
tant i Studentstyret. Han sitter i Student
styret for IMR, og er lattermild over den 
måten som eksamenskontoret har behand
let saken med de bortkommende besvarel
sene.

- Det burde opprettes en stilling der en 
som er faglig ansvarlig og tilknyttet uni- 

frem til det institutt der de hører hjemme. 
Den aktuelle hendelsen viser at et slikt 
system ikke finnes i dag.

Et personlig ansvar vil også virke posi
tivt skjerpende på de som har ansvaret, slik 
at denne typen feit ikke oppstår flere gan
ger.

° Ansvarsløst ansvar bevisst, og de med tøÆ
Fadesen på Domus beviser at systemet, skytter ansvarsvakten uten å villÆ 
der ansvarsvakten for eksamen skal legge le skyld, viser det at ansvarsfotiÆ 
besvarelsene i en safe uten at noen foretar for dårlig utviklet. Det ferdige re«L 
en sjekk, er for dårlig. Det er ingen som har som studentenes videre karriere
blitt stilt direkte til ansvar for tabben. Det ger 100 prosent av, blir av eksam^j 
er på det rene at ansvarsvakten begikk en toret behandlet på en måte som W '
utilgivelig tabbe da hun lot arkene bli lig- fraskrivelse av ansvar og umodentøtø 
gende ubevoktet på Domus. Hvordan er Det er i alle studentenes inrøÆ 
tilregneligheten til en person som legger Haugland og co. tar denne henddCj
fra seg slike sensitive dokumenter uten å seg og ønsker å lære av den, og iÆ
fatte mistanke om feilen, eller uten å gi dysse den ned til en bagatell.

tilfelle et grovt eksempel av ansv-Vj 
ka 
åt 
lUj

beskjed om feilen hun har gjort? Eksamens- i____
kontoret har gjort en enda grovere feil ved het. 
å dysse det hele ned og få det til å virke

k &
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auk av korrekturlakk på disse, 
tøvarelsene var ført inn med 
men heller ikke her kunne vi 
.fflve spor etter bruk av viske-

tø det er fortsatt et svakt 
igjen. Det er nemlig ikke van-

av eksamenslokalet 
m er avholdt. Sitter

ohel helg er det en smal sak å 
dre på hele besvarelsen hvis 
ønskelig. Vaktene skal telle 
antallet innføringspapirer og 
de eksemplarene som blir til 
.Men dette blir i alt for liten 
gjennomført. Dette viser at 
met kontinuerlig svikter på 
an en plass.

Anne Solheim stiller spørsmål ved kommunens lave prioritering av studentbarn.

— Vi har ikke råd til å 
miste barnehagetilbudet
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Kritikkverdig
denne fadesen er det mange 
har kritisert den måten eksa
r avvikles på. Spørsmålet er 
ian må innføre en ny ordning 
bedre ta vare på de besvarel- 
som kandidatene har gitt.
Universitetet i Tromsø har en 
å cirka 60 til 70 personer som 
kersom eksamensvakter. Ho- 
ikten av disse er pensjonis- 
piforetar intervjuer og opp
s før vi slipper dem løs som 
r. Og det er langt fra alle som 
ner inn til intervju som får lov 
ære vakt. Vi arrangerer kurs 
pdatering blant vaktene hvert 
å sørge for at de tilfredsstiller 
krav. Ansvarsvakten til hver 
jai blir valgt ut av oss, og 
si de mest betrodde eksa
ktene, sier Haugland.
kl var en slik ans vars vakt som 
■sden fatale feilen å glemme 
tevarelsene på Domus, og 
kritikkverdig at noe slik kan 
ta at alarmen går før nesten

Osonen som var ansvars- 
for oss har hele tiden vært en 
11 og dyktig medarbeider i alle 
hun har vært med. Derfor vel- 
!‘sepå det som en forglem- 
!°gikke noe annet.

Ny ordning
tar iverksatt en ny og forbe
dring med oppbevaring av 
^eksamensbesvarelser. Nå 
tøsvarsvakten telle opp hver 
reise og krysse av på en liste 
,erav besvarelsene som leg- 
1,1 i safen. I tillegg skal lese- 
'pektøren heretter sjekke at 
Preisene ligger i safen på 
4 dag som eksamen blir av- 
$lik får vi en dobbeltsjek-

]hgere skulle lesesalsinspekt- 
kontrollere oppgavene før 

'e ut av safen og inn til det 
ll der eksaminandene hører 
e.
‘håper at denne nye ordnin- 

, W ut de hullene som har
1 den gamle ordningen, si-

Dersom kommunen 
kutter kraftig i støtten til 
SiTøs barnehager, kan 
tilbudet bli redusert 
eller falle helt bort. 
Dette sier styreleder i 
SiTø, Geir Jarle Vold- 
mo. Utropia har snak
ket med Anne Solheim 
som har to barn i SiTøs 
barnehager.

Anne forteller at nå studerer bå
de hun og mannen, men at de i 
fire år har prøvd å ha en utear
beidene far og en studerende mor. 
På en inntekt og maksimalt studi
elån var det så vidt de fikk ende
ne til å møtes. Nå skal begge stu
dere frem til høsten, da Anne hå
per å bli ferdig med hovedfag
soppgaven sin.

- Dersom vi mister tilbudet 
fra SiTø, vil det bety en fordob
ling av utgiftene til barnepass og 
det har vi ikke råd til.

Likevel er ikke Anne og man
nen hennes blant de som er verst 
stilt. For aleneforeldre eller forel
drepar som begge har studert 
over lengre tid, kan dette få stør
re konsekvenser.

Studiekvalitet
Et godt barnehagetilbud kan se

es i sammenheng med studiekva
liteten. Anne forsikrer om at det 
er viktig å vite at barna har det 
bra når mor og far studerer. Der
som barna ikke har det bra, har 
ikke foreldrene det bra.

- Jeg blir helt kald når jeg ten
ker på at vi kan miste barnehage
plassen. Ungene har gått i den 
samme barnehagen rtå i 1 ‘/2 år. 
De har funnet seg til rette der og 
trives.

Dagmamma
For den minste jenta til Anne som 
er to år ,er det tvilsomt at de får en 
ny barnehageplass til dersom Si
Tø må legge ned eller redusere 
barnehagetilbudet. Anne har ikke 
lyst til å sette henne til en dag
mamma. De har tidligere hatt dårli
ge erfaringer med dagmamma.

- Det er jo et helt annet peda
gogisk tilbud. Du han liksom ikke 
komme når det passer deg, og set
te deg ned i stua hos folk for å se 
hvordan ungen din fungerer der. I 
barnehagen blir du oppfordret til 
å komme, og det er mye lettere å 
komme med kritikk fordi folk har 
en profesjonell innstilling og ikke 
tar kritikken personlig. Det kan du 
ikke i samme grad hos en dag
mamma.

- Selv om samskipnadens bar

— Katastrofale kutt
- Såvidt vi forstår vil 
det korrtme et forslag 
på neste kommunesty
remøte om å foreta 
katastrofale kutt i bar- 
nehagestøtten til Sam
skipnadens barnhager, 
forteller Rektor Tove 
Bull.

H
££Lise^>wensen_^^_^^^

- Vi har fått uoffisiell informasjon 
om at støtten per studentbarn vil 
bli drastisk redusert hvis forsla
get går gjennom. I dag får Sam
skipnaden 12.000,- i støtte for et 
barn i 0-3 års gruppen, og 10.000.- 
for et barn i 3-7 års gruppen. For
slaget går ut på å redusere støtten 
for barn i 0-3 års gruppen med 

nehager er subsidiert av departe
mentet, så er det vanskelig nok å 
klare seg på en studentøkonomi. 
Kommunen har forregnet seg, når 
de tror at det gir grunnlag for å 
kutte støtte. De tar ikke i betrak
ting at studenter har en litt annen 
økonomi enn vanlige lønnsmotta
gere.

- Jeg tror at for mange blir det 
vanskelig å fortsette å studere. 
Det blir rett og slett et spørsmål 
om man har råd til å studere.

Anne tror at enkelte student
foreldre vil komme til å ta seg del
tidsjobb for å få regnskapet til å 
gå opp. Hun har selv prøvd å job
be ved siden av studiene med to 
små bam, mens ektemannen job
bet i Oslo.

- Det anbefales ikke, slår An
ne kategorisk fast.

4.000.-, og redusere 2-7 års støt
ten med 6.000.-, fortsetter Bull.

- Dette gjelder kun for stu
dentbarn, noe som er ren for
skjellsbehandling. Resultatet av 
dette er at plassene vil bli kata
strofalt dyrere.

Dårlig dekning
- Tromsø kommune kommer al
lerede dårligst ut av universi
tetsbyene på barnehagedekning 
og pris. Samskipnadens barne
hager går allerede med under
skudd og blir subsidiert av de 
andre postene på Samskipnad
ens budsjett. Resultatet av et 
slikt kutt er først og fremst at 
Samskipnaden blir nødt til å leg
ge, alle nye barnehageprosjek
ter på is. Dette er uholdbart, vi 
må forsøke å påvirke kommunen 
til ikke å vedta dette. Man må 
påvirke opinionen, sier hun.

Solidaritet
Anne stiller spørsmål ved Tromsø 
kommunes prioriteringer. Kommu
nen har en av landets yngste be
folkning, med mange innbyggere 
under atten år.

- Man kan lure litt på hvor de 
har prioriteringene sine. Og jeg blir 
litt hissig når Solidaritet med al
dershjem som fanesak ligger på 
vippen i kommunestyret.

Studenter som får barn er nødt 
til å melde flytting til den byen 
barna bor i.

- Det er ikke slik at vi er stu
denter som bare bor her og benyt
ter oss av velferdstilbudet mens 
vi skatter et annet sted i landet. Vi 
har samme rett til støtte fra kom
munen som andre innbyggere i 
Tromsø.

Optimist
- Inntil det motsatte inntreffer er 
jeg optimist. Vi har tidligere sett at 
kommunen har snudd i student- 
velferdssaker. De har tatt til vettet 
før, og vi får håpe de gjør det igjen. 
Vi får tro på vår argumentasjons- 
kraft, sier hun. -Det kan bli litt slit
somt med et sånt opp og ned for
hold til kommunen, men det skal 
påpekes at vi har et stabilt og godt 
forhold til kommunen. Det var et 
mye vanskeligere forhold mellom 
Universitetet og kommunen på 70- 
tallet. Vi har et sterkt ønske om at 
kommunen skal legge langsiktige 
planer angående sitt forhold til 
Universitetet, ellers kan de bli litt 
ad hoc, avslutter hun.

- Hvis disse kuttene går 
igjennom er det en katastrofe, sier 
Tove Bull
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Amper stemning på NFH
Hovedfagsstudentene på NFH har dette semeste
ret sendt klagebrev til rektor ved fiskerihøysko- 
len. De retter krass kritikk mot studieadministra
sjonen, etter at flere hovedfagsstudenter har blitt 
forberedt på å miste leseplassen sin. NFHs stu
dieadministrasjon har svart på kritikken, men stu
dentene er fortsatt ikke fornøyd - ett nytt brev er 
nå sent til rektor ved UiTø. Konflikten dreier seg i 
hovedsak om hvor lang tid Cand. Scient.-studen- 
ter ved NFH skal få lov til å bruke på sin hovedfag
soppgave.

Rune Sævik

Til tross for at de aktuelle brevene 
er offentlige og journalført, er ho
vedfagsstudentene lite villig til å 
snakke med Utropia om sin mis
nøye. Det fremgår likevel av bre
vene, at administrasjonen ved 
NFH har forelagt en kontrakt for 
flere hovedfagsstudenter, som 
innebærer at de må være ferdig 
med sin leseplass innen høstse
mesteret 96. Pålegget fra studie
administrasjonen, som oppfattes 
som en trussel om utkastelse, skal 
visstnok angå et titalls hovedfags
studenter. Dette skyldes at man i 
1996 vil ta opp 20 nye hovedfags
studenter som trenger leseplass.

Ny kontrakt
Studiestyret ved NFH vedtok 
15.06.96 at hovedfagsstudenter 
skal underskrive en kontrakt som 
begrenser tidsbruken på hoved
oppgaven. Dersom tidsfristen ikke 
overholdes, kan studentene miste 
retten til leseplass og veiledning, 
og må fortsette som privatister. 
Dette skal gjelde også for dem som 
begynte sitt studium før kontrak
ten ble innført, altså vil den få en 
tilbakevirkende kraft. Studenter 
som underskriver kontrakten, og 
som begynte etter 01.01.95, kan få 
påbud om å avslutte sine studier 
innen 3-6 måneder. De eldre Cand; 
Scient.-studentene mener at de bør 
få holde på helt til hovedfagsopp

FOTO: RUNE SÆVIK

Studiekonsulent Elin Skog og 
studieleder Morten Sætran 
insisterer på at de ikke har 
tenkt å kaste ut noen fra NFH. 
Nå ønsker de en bedre dialog 
med studentene. 

gaven er ferdig, siden de startet 
opp med akkurat det som forut
setning. Før den aktuelle kontrak
ten ble innført, var tidsbruken «li
beral», det innrømmer også NFHs 
studieadministrasjon i sitt svar
brev til studentene.

Hovedfagsstudentene hev
der også at administrasjonen ikke 
har informert godt nok om saken. 
Enkelte studenter ble forelagt kon
trakt for underskrivning først et
ter at de var godt i gang med opp
gaven. Tidsfristen i kontrakten bør 
etter deres vurdering gjelde fra den 
underskrives, og minst 18 måne
der fremover.

Langt hovedfagsstudium 
Tidsbruken på hovedfagsoppga

ver er også et prinsipielt problem 
på NFH, hevdes det. Cand. Scient.- 
studentene på NFH er ofte i en 
spesiell situasjon når de skal ta 
hovedfag. Praktisk laboratorie- og 
feltarbeid tar gjeme lenger tid enn 
for andre studier, og det kan spo
leres av vær, sesongvariasjoner 
og så videre.

Statistisk sett bruker Cand. 
Scient.-studentene på NFH i gjen
nomsnitt 3 år på sitt hovedfag, og 
enkelte så mye som 7 år. Dette 
skyldes ifølge studentene selv at 
enkelte av de oppgaver som gis 
ikke er mulig å gjennomføre på min
dre enn tre år, samt at veilederne 
ikke har kapasitet til å følge opp 
studentene 100%

Enkelte hovedfagsoppgaver

- Det har aldri vært vår 
intensjon å kaste ut 
noen fra leseplassen 
sin. Studentene har 
tolket oss i verst muli
ge mening, sier Elin 
Skog og Morten Sæ
tran i NFHs studieadmi
nistrasjon til Utropia. 
De innrømmer imidler
tid at de nok har lagt 
fram saken på en litt 
klønete måte.

ti
- Alle hovedfagsstudenter ble tatt 
opp på NFH med forutsetning om 
tre semesters studietid. Pålegget

som gis på NFH lar seg ganske 
enkelt ikke gjennomføre på de nye 
normerte tre semestrene* mener 
studentene.

Kilder Utropia har snakket 
med, hevder også at det er et sta
dig tilbakevendende problem at 
studentene får altfor omfattende 
hovedfagsoppgaver. Veilederne 
er ikke flinke nok til å begrense 
oppgavene, slik at studentene of
te får problemer med tidsfrister og 
økonomisk støtte. Likevel presi

til studentene om å binde seg til 
kontrakt er heller ikke vårt, det er 
noe universitetsstyret på UiTø har 
vedtatt på initiativ fra Kirke- Ut- 
dannings- og Forskningsdeparte- 
mentet. Vi burde riktignok ikke ha 
lagt frem kontraktsordningen via 
veilederne - vi burde heller ha kalt 
inn til et allmøte og informert be
dre, sier Elin Skog og Morten Sæ
tran.

De innrømmer at deres frem
gangsmåte kan ha ført til at stu
dentene tolker kontraktsordnin
gen i verste mening, men det har 
aldri vært snakk om å kaste ut no
en hovedfagsstudenter før de er 
ferdig med oppgaven sin.

-Forslaget til tidsfrister er kun 
ment som veiledende, bedyrer de 
to.

Ønsker dialog
- Rammen rundt hovedfaget har 

seres det i klagebrevene at stu
dentene i liten grad vil rette kri
tikken mot veilederne, «selv om 
oppgavene i mange tilfeller kun
ne vært strammere». Hovedskyt- 
set rettes mot studieavdelingens 
håndtering av saken.

Flere irritasjonsmomenter
Det er ikke bare rift om leseplas
sene som irriterer. Det pekes og
så på at administrasjonen bare 
setter krav om raskere progresjon 

tidligere vært litt udefinert, og opp- 
gaveformuleringene er ofte ikke 
stramme hok, vedgår Skog og Sæ
tran. Men uansett om Cand. 
Scient. Studentene ved NFH bru
ker tre år i gjennomsnitt på sitt 
studium, så må vi forholde oss til 
KUF sine retningslinjer. Alle 
Cand. Scient-studenter i hele Nor
ge skal nå binde seg til en kon
trakt med tidsbegrensning på stu
diet. Det er ikke NFHs studieadmi
nistrasjon som krever større pro
gresjon i studiet, det er det KUF 
som gjør, mener de to.

Elin Skog og Morten Sætran 
synes det er opplagt uheldig med 
dårlig stemning mellom studenter 
og administrasjon på NFH, og alle 
parter burde være tjent med at ho
vedfagsstudiet ikke drar ut i tid. 
De mener forøvrig at de ikke har 
ikke merket noen misstemning før 

i hovedfagsstudiet, uten at d 
gjør noe for å støtte studenten 
Manglende PCer, dårlig ti]retll 
legging av tokt, laboratorie-e 
seminarvirksomhet hindrer J 
praktiske utdanningen, hevi 
Cand. Scient.-studentene i; 
NFH. Noe av dette vil detn? 
rettet på, ved at man kjøperr 
flere Peer, slik at det er miw 
på hvert hovedfagsrom.

Det har også blitt hevdeij 
fiskerikandidatstudentene t 
forfordelt på NFH, mens Ca 
Scient.-studentene bare erl 
inntektskilde. Ved valget avst 
dentrepresentanter til høgskol 
styret for 1996, ble det valgiii 
to fiskerikandidater. Dette men 
Cand. Scient.-studentene: 
urettferdig, og ønsker i frem 
den at begge studieretninger^ 
være representert. I tillegg; 
drer man seg over tidspunk L 
for de seneste valgene, soml 
foregått svært tett opp til jul-. I 
sommerferie.

Vil ha et utvalg 
Hovedfagsstudentene foreslå 
sitt siste brev at partene nå ku jj 
mer sammen i et utvalg soml. 
diskutere «gjennomstrømniit 
problemet» ved NFH. Et semii 7 
om temaet har vært avholdt, n p 
der var bare veilederne represt 
tert - ingen studenter. Car 
Scient-studentene sier segM 
ge i at gjennomstrømningen i i I 
diet bør bedres, men ønsker!J 
være med i prosessen som i-1 
mulerer til dette. Nye oppga. Si 
må legges til rette slik at påk tø 
tidsfrister kan overholdes, og| & 
begynte oppgaver må få mul o; 
het til å fullføres, mener de. G 

Selv om klagebrevene ali d 
er offentlige og underskrev» 
tilsammen 26 Cand. ScietK-s» m 
denter, er det ingen av dem sa m 
har vært villig til å stå frem, ai 
kommentere saken ovenfor 1 ei 
ropia. V( 

fe 
bl 
k
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pålegget om hovedfagskontn. 
kom. n,

- Det er ingen enkel oppg* 0
å stramme inn tidsbruken. V 
parter må bidra, og kanskje n$ 
en liten kulturendring til - først!"" 
fremst i forbindelse med fornrt I 
ring av hovedfagsoppgaver,! I 
de. I

Skog og Sætran vil nå distø 
re denne konflikten med NFfM.. 
tor og studiestyre.

- Studentene kan absolutt ilt 
ta i prosessen via sine represigj 
tanter i studiestyret, men vi erL( 
så åpne for at det nedsette^ 
utvalg for å se på gjennomstrf 
ningsproblematikken, slik stutt 
tene har etterlyst. Det kan det*I 
re komme noe positivt ut av.» 
ner de to representantene for 
Hs studieadministrasjon. Pi

de
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My idrettshall for studenter
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Universitet i Tromsø er det eneste i Norge som 
ikke har egen idrettshall. Nå har Studentstyret og 
Tromsø Studentenes Idrettsforening (TSI) tenkt å 
rette på dette. Planene er klare, det eneste som 
mangler er finansieringen.

11

-Vi håper på økonomisk hjelp fra 
Staten. Universitetet i Oslo fikk 
bevilget 10 millioner til egen hall, 
da skulle det være mulig for oss 
også å motta støtte, sier Marianne 
Grimstad Hansen i Studentstyret. 
Det er allerede utarbeidet planteg- 
$nger for bygget. Det opereres 
med en minimums variant til 13-14 
millioner og en maksimums vari
ant til rundt 20. Men de fleste er 
®geom at maksimumsaltemati- 
W er det eneste brukbare. Vel- 
ferdsutvalget ved universitetet har 
fent annet gått inn for en slik 
løsning. Skal man først investere 
si mye penger bør man gjøre det 
skikkelig.
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Dårlig plass
Frem til nå har TSI holdt til på 
®>ige forskjellige lokaliteter, for 
fe meste bomberom og kommu
nale haller. Men ettersom disse 
°gså blir mye benyttet av andre, 
fe man problemer med å få avvi
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Bedre læring for nye tider
Universitetsstyret har vedtatt å sette igang forsøk 
■W problembasert læring. Studenter skal nå 
9|ennom prosjekter lære seg å finne løsninger på 
Problemer i fagene de studerer.

uaA-U.ve Swensen

innebærer ingen enhetlig mo- 
For undervisning, men kan til

klet alle treningene. Dette er den 
viktigste årsaken til utarbeidelse 
av de nye planene. Hallen vil pri
mært bli brukt av studenter. - TSIs 
rundt 800 medlemmer har så man
ge forskjellige aktiviteter på gang 
at de ikke vil ha problemer med å 
fylle opp kapasiteten til hallen. 
Men hvis den blir stående tom 
innimellom vil det være uøkono
misk å ikke leie den ut til andre. 
Mener Grimstad Hansen.

Grønt areal
Hallen skal plasseres rett ovenfor 
Fiskerihøyskolen, i et område som 
i dag er regulert til grøntareal. Men 
ifølge Jørn Fauske i TSI har de fått 
tillatelse fra kommunen til å byg
ge. For å skåne naturen mest mu
lig, skal hallen bygges delvis un
der jorden, med torvtak. Det enes
te Jørn Fauske og TSI har å utset
te på de foreløpige tegningene er 
klatreveggen. Sånn som den er 
planlagt i dag er den ikke høy nok, 
Fauske mener den bør være minst 
IOmeter høy.

- Hvis klatreveggen blir større 

passes alle fag etter ønske. Det 
eneste fellestrekket vil være at stu
dentene blir organisert i basis
grupper. Det forutsettes at stu
dentene skal engasjere seg aktivt 
i undervisningen og ta ansvar for 

vil det være muligheter for andre 
å benytte den også, mot beta
ling.

Hvis dette går i orden, noe 
man regner med, er Fauske vel
dig fornøyd med planene.

Ansvarspulverisering
Helt siden 1988 har TSI arbeidet 
med planer om en idrettshall, men 
det er først de siste to årene at 
planene virkelig har tatt form.

- Arbeidet går veldig tregt, vi 
har problemer med å få Student
samskipnaden og Universitets
ledelsen engasjert, forteller Faus
ke.

- Spesielt Samskipnaden er li
te interessert i å bli innblandet, 
enda vi mener de skulle være en 
av pådriverne bak et slikt pro
sjekt. De mener de allerede har 
en stor nok arbeidsbyrde, med 
drift av barnehager og kantiner.

Takket være arbeidet til Unni 
Grønneng i Plan og Driftsavde
lingen ved Universitet i Tromsø 
har universitetsledelsen i det siste 
blitt klar over behovet for en slik 
hall. Grønneng har blant fått fart 
på prosjekteringen og ordnet 
penger til utarbeidelsen av de nå
værende plan tegningene.

Driftsproblemer
En ting er å få hallen bygget, en 

læringsprosessen og arbeidet i 
gruppa. Denne undervisningsfor
men kommer til å supplere den tra
disjonelle forelesningsrekka.

Eksamensfokuset
I dag er studentene mer fokusert 
på å få en god eksamen enn å 
faktisk lære faget. De lærer å stu
dere i større grad enn de lærer fag. 
Dette mener Kristian Wengen er 
galt.

- Det er hvilken kompetanse 

driftsplan må også lages. Fauske 
mener dette er noe Samskipnaden 
bør ta seg av.

-Et opplegg lik det som er gjen
nomført på kantinene på universi
tetet er ønskelig. Der står univer
sitetet for byggingen og Samskip
naden for driften. Et system som 
ser ut til å fungere bra. Men hvis 
Samskipnaden stiller seg like ne
gativ til driften som de er til byg
gingen, kan dette fort bli et pro
blem.

Finansiering
Med en støtte på 10 millioner som 
en ekstraordinær overføring fra 
Stortinget, mangler fortsatt 10 mill 
før byggingen kan starte. Disse 
pengene vil komme fra forskjellige 
plasser. Kulturdepartementet har 
satt av 3.2 millioner fra spillmidler 
(inntekter fra Norsk Tipping), Kir
ke og Undervisningsdepartemen
tet har gitt forslag til 3 millioner på 
neste statsbudsjett, og de resten
de millionene regner man med Uni
versitetet, samskipnaden og TSI 
skal klare å sikre, muligens gjen
nom lån. Hvis alt dette går i orden 
og de forskjellige parter blir enige 
om gjennomføringen, har også 
Universitetet i Tromsø sin egen 
idrettshall i løpet av et par år, for
håpentligvis.

man vil ha som bør styre hvordan 
man leser pensum.

Wengen synes ikke studente
ne er kritiske nok til fagene.

Akademiker ledighet
Wengen ser dette i sammenheng 
med den store arbeidsledigheten 
blant akådemikeme.

- Næringslivet sier at de tren
ger kreativé mennesker som ser 
og løser problemer.

Universitets 
saksa

Trondheim
Studentvelferd

Om sommeren er det ikke alle 
studenter som får seg sommer
jobb og blir nødt til å oppsøke 
sosialkontoret for å få økono
misk hjelp. I Trondheim kom
mune får studenter som søker 
sosialhjelp bare halvparten så 
mye støtte som andre sosialkli
enter. Sosialtjenesteloven gir 
ikke grunnlag for en slik for
skjellsbehandling. (Under Dus
ken)

Internettilknytning
Ved Steinan studentby plan
legger man nå å legge ut kabler, 
slik at alle hyblene kan knyttes 
til NTNUs datanett. Dette med
fører sannsynligvis en økning i 
husleien på maksimum 100 kro
ner i måneden. (Under Dusken)

Bergen
Forskningen styres

Ved Universitetet i Bergen plan
legges nå en vitenskapsbutikk. 
Der kan interesser utenfor uni
versitetet komme med ønsker 
til emner de ønsker skal bli ut
redet av hovedfagsstudenter. 
Dette skaper frykt for at næ
ringslivet som sitter med størst 
ressurser vil få sine oppdrag 
oftest utført. Andre mindre res
surssterke grupper kan risikere 
å få liten oppmerksomhet fra 
studentene. (Studvest)

Oslo
Nytte eller ferie?

En gang hvert år drar represen
tantene som deltar på de nasjo
nale fakultetsmøtene til utlan
det for å møtes. Nå er det repre
sentantene for samfunnsviten- 
skaplige fag som bruker 150 000 
statlige kroner for å drar til Am
sterdam. Turene begrunnes 
med at de utvider deltagernes 
kunnskaper. (Studvest)

Hovedfag for privatister
Universitetsloven kan tolkes 
dithen at privatister også kan 
ta hovedfag. Statsråd Reidar 
Sandal i KUF har sagt seg enig 
i en slik tolkning. I praksis er 
det likevel vanskelig å ta ho
vedfagseksamen på egen hånd, 
fordi mange av kursene på ho
vedfag er obligatoriske. (Uni- 
versitas)

Ikke doktor likevel
Arkitekthøgskolen tok opp 20 
kandidater til et doktorgrads- 
prosjekt uten å ha økonomiske 
midler til det. KUF har nektet å 
dekke utgiftene. Dermed ser det 
ut til at det allerede påbegynte 
prosjektet ikke blir avsluttet. 
(Universitas)



Bosnia trenger hjelp

Flere studenter i Europa har nå engasjert seg med å hjelpe studenter i Bosnia.

Flere studenter i Europa har nå engasjert seg med å hjelpe 
studenter i Bosnia. Roger Jørgensen arbeider med å få satt 
igang liknende aksjoner i Tromsø, men det viser seg at dette har 
litt startvansker.

lt
Hjelpen går ut på å samle inn penger og 
materiell for å bedre studiesituasjonen for 
studenter i Mostar noe. Alt er av interesse, 
fra penner og bøker til datamaskiner, tek
niske hjelpemidler og spesialutstyr i forbin
delse med utdanningene. Det er også øn

skelig med gjesteforelesere fra andre land 
til Bosnia, samt hjelp til å få forelesere fra 
Bosnia til andre land, slik at de kan være 
oppdatert innen sine fagområder.

Roger Jørgensen fra NSU (Norsk Stu
dent Utvalg) har jobbet en del med å få 
Universitetet og Akademisk Kvarter med 
på dette, og har så langt møtt mye velvilje. 
Tove Bull har sagt at hun kunne tenkt seg å 

invitere rektoren ved Universitetet i Mos
tar hit til Tromsø, både som en handling i 
seg selv, og for å få litt informasjon om 
situasjonen i Bosnia. Hun håper også på at 
dette besøket kan danne et grunnlag for 
videre samarbeid mellom Universitetet i 
Tromsø og Universitet i Mostar. Bull kun
ne tenkt seg at rektoren kommer så snart 
som mulig, slik at UiTø får vite hva det er 
behov for der.

- Det er dumt å sende nedover masse 
tull som de ikke har bruk for, legger hun til. 
Men hittil har det vist seg at det er vanske
lig å få tak i rektoren. Telefonlinjen går gjen
nom Sarajevo, og der er ikke tidene de aller 
beste nå, som sikkert alle vet.

Besøket er avgjørende for at Universi
tetet i Tromsø er villig til å sende noe bidrag 
som helst nedover til Bosnia. Det er viktig 
at Universitetet er sikre på at materiell kom
mer frem til de riktige menneskene og ikke 
blir solgt på svartebørsen. Roger Jørgen
sen sier at hele arbeidet er litt risikabelt 
fordi freden er ung og mange ting kan enda 
skje.

Kronerulling
Roger Jørgensen synes det er viktig å gjøre 
noe som engasjerer den enkelte studenten.

- Det mest aktuelle her er kanskje en 
kronerulling, siden dette skal kunne være 
gjennomførbart uten alt for stort ressurs
bruk. Til å gjennomføre denne type aksjon 
eller en annen, er vi allikevel helt avhengige 
av at medlemmene i Student styret og an
dre studenter på Universitetet vil støtte opp 
om dette og bidra med en innsats. Roger 

har mye annet å gjøre og trenger iblant a 
net hjelp til det administrative.

- Av og til føler jeg meg som tm 
manns-hær», sier han.

- Jeg reiser bort en måned nå, outlet 
på er det eksamen. Jeg trenger ogsånøenij 
å drive dette prosjektet til høsten. Ingen fa 
Studentstyret har meldt seg, enda hantø 
hatt saken til orientering to ganger. Ro> 
sier at han gjeme mottar forslag til alternat, 
ve aksjonsformer, men at han ogsåtra^ 
frivillige til å jobbe med dette. Det viktige 
er at alle studentene i Tromsø får høre» 
det og at de får sjansen til å bidra påendl 
annenmåte. Innsamlingsaksjonenwilfe 
gynne over nyttår, og transporten står tills 
rede klar. Bosnisk Forening i Tromsø L 
ordnet kontakt med NIBHA (Nørwegj- 
Bosnia-Herzegovina Aid), som på fast i» 
sis har drevet med frakt av varer siden b
gen i Jugoslavia. Bosnisk Forening i Trøl— 
sø, som består av mange fra Mostar, t Fa
ivrige samarbeids partnere med UlTø 
denne aksjonen.

Mye og ta av
Hvis du tar deg en ulovlig tur ned i talw | 
tene under Universitetet vil du se at lim > 
vis av stoler og bord og annet brukL' ' 
skrot er stablet opp i en slags krok. Di# | 
blir dessverre aldri brukt til noe fomufti. ■ 
annet enn til søppel om noen år. Kanal I 
det kunne være en idé å sende det hl rø ■ 
som trenger det mer enn oss.

■■

KILROY travels.ungdom og studenter, kan du realisere drømmene dine og 
skreddersy din egen reise. Reisedato og reiserute kan endres

underveis. Ta det med ro - billettene er gyldige i opptil et år. 
KILROY travels har kontakter over hele verden så vi kan hjelpe 
deg med å få dine reiseplaner til å falle på plass. Før du drar 
avsted kan du få gode tips og nye idéer hos reisekonsulentene

Oslo: NedreSlottsgt. 23 224201 20 Studie-og klasseturer 22 42 78 50 Universitetssentret Blindern 22 85 32 40 Bergen: Studentsentret Parkveien 1 55 32 64 00 Stavanger: Breigata 11 ■ 51 B9 55 50 Trondheim: Jomfrugata 1 73 50 22 90 Troms»; UniReiser Breivika-774758'’ [
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"Dag og Tid,’’ torsdag 7. mars 1996

eller nedriving?
i nye fakultetsordningen er ute i hardt vær og har vist seg svært upopu- 
både blant ansatte og studenter. Den allmene oppfatning er at struktur- 
ringen har begynt i feil ende og har krevd altfor mye ressurser i de 
ie den har vært under planlegging. Avisa Dag og Tid refererer til proses* 
som en strømlinjeforming av «det røde universitet.»

Asgeir Johansen 

miversitetsrådets møte var fa- 
tetssaken den desidert viktig- 
som ble tatt opp. Dette møtet 
en anledning for de enkelte 
itutt å si sin mening om sty- 
isgruppas innstilling og til å 
sere nye forslag.

Misnøye
lere av instituttene er misfomøy- 
5 med de forslag styringsgrup- 
ihar lagt fram. Blant andre drei
' dette seg om psykologi, som 
ter forslaget vil bli lagt inn un
Er det samfunnsvitenskapelige 
toltet som modellen legger opp 
I Psykologi-seksjonen la under 
10tet fram sitt syn som i all ho- 
;dsak går ut på at psykologi- 
ksjonen skal bli et eget fakul- 
'■°g viser til at alt er lagt opp til 
t. Ifølge professor i psykologi, 
tse Holthe, møter seksjonen al
de premisser styringsgruppa 

“ver av et fakultet.

Storm i vannglass
Tingsgruppa legger også opp 
storm i et vannglass når de 
eslår å flytte fag over fra Insti-

stitutt for språk og litteratur 
for slik å danne tradisjonel- 

(ultet etter Oslo-modellen. 
er i følge IS V ikke ønskelig, 
ISL er mer avslappet i for- 
til debatten. Institutt-leder 
SL, Endre Mørck, sier at in

stituttet ikke har gått inn for et 
slikt forslag.

- Vi kan godt leve videre med 
dagens struktur, sier han.

De aktuelle fagene å flytte fra 
ISV er historie, religionsviten
skap og filosofi. Mørck sier at 
han skjønner disse fagenes stå
sted, i og med den berikelse dis
se fagene har opplevd i samar
beid med ISV, men sier at disse 
fagene også vil berike ISLs miljø.

- Dette er kun et forslag, sier 
Mørck, et forslag som vi ikke har 
noe i mot. Generelt har vi et av
slappet forhold til hele reorgani- 
seringsprosjektet.

Nåværende struktur
Georges Midre, instituttleder ved 
ISV, sier at ISV helst ser at den 
nye fakultetsstrukturen blir lagt 
opp etter den strukturen insti
tuttene har i dag.

- Vi føler oss beriket i det 
faglige samværet, sier Midre, og 
ISVs faglige struktur er formet i 
et samspill mellom forskjellig fag 
med mange felles møtepunkt i 
den nåværende struktur.

Forslaget fra styringsgruppa 
om å legge psykologi inn under 
et framtidig Samfunnsvitenska
pelig fakultet støtter ikke ISV.

- Instituttrådets innstilling 
støtter psykologiseksjonens 
krav om å bli eget fakultet, sier 
Midre. Dette ser vi som et rimelig 
krav i og med at de er et profe- 

sjonsstudium med en del spesi
elle behov.

Han beskriver instituttets syn 
på reorganiseringen som preget 
av en oppsiktsvekkende enighet, 
til tross for en stor mengde men
nesker med forskjellige fagbak
grunner

KS-fakultet
Det har versert rykter om lanse
ringen av et såkalt Kultur- og 
samfunnsfagfakultet ved univer
sitetet som vil dannes av alle fa
gene på ISV og ISL. Et slikt alter
nativ er begge instituttene i mot. 
Midre fra ISV beskriver et even
tuelt KS-fakuitet som politisk 
dødfødt. Endre Mørck sier til Ut- 
ropia at en slik ordning ikke er 
ønskelig da det vil skape en kuns
tig enhet samtidig som et slikt 
fakultet vil bli unødvendig stort.

- Man finner ingen liknende 
institusjoner ved noen andre uni
versitet, sier Mørck, så med en 
slik ordning har vi ingenting å 
vinne.

Fordeler
Odd Gropen, instituttleder ved 
Institutt for matematiske realfag, 
sier at de kan leve videre med det 
bestående, men ser fordelen med 
den nye ordningen hvor Grop
ens institutt og Institutt for bio
logi og geologi (IBG) blir satt 
sammen.

- Hensikten med fakultets
ordningen er delegering av an

svar, og hvert fagområde vil få en 
større grad av autonomi, sier Gro
pen og poengterer at instituttene 
har en egen kultur samt innsikt og 
kapasitet til å styre egne ting.

Et annet av stridsemnene i de
batten er gradsforvaltningen, noe 
Gropen også synes er viktig, men 
han anser det ikke som et pro
blem.

- Forutsetningen for at vi skal 
bli slått sammen med IBG er at vi 
får ansvaret for vår egen grad. Det 
betyr ikke at fakultetene har ene
retten på graden, men at det er de 
som bestemmer reglementet som 
graden skal deles ut etter. Gropen 
sier videre at uten gradene mister 
fagene ikke bare autonomi, men 
også kontroll over egen virksom
het.

Jusfakultet
Styringsgruppa foreslår at Insti
tutt for rettsvitenskap (IRV) skal 
bli et eget fakultet, noe Hege 
Brekkhus, instituttleder for IRV 
ikke har noe i mot.

- Det er det mest rasjonelle, 
forklarer hun sitt synspunkt med. 
Vi har for tiden et godt samarbeid 
med de juridiske fakultetene i Ber
gen og Oslo, og er på likefot med 
disse. Denne balansen vil bli for
styrret hvis vi ikke blir et eget fa
kultet. Dessuten forvalter vi en 
egen grad og vi er selvstendige 
nå, fortsetter hun. Jus er jo en 
egen institusjon andre steder, så 
hvorfor ikke her, avslutter hun.

På tvers
Torbjørn Flaatten, medlem av stu
dentstyret og vararepresentant til 
Universitetsstyret, sier til Utropia 
at det skulle være mulig å etter
komme de fleste fag og institut
ters ønsker ved å la dagens insti
tutt få skifte navn til fakultet, sam
tidig som at psykologi også blir et 
fakultet siden de i dag allerede fun
gerer som en selvstendig enhet.

- Styringsgruppa har lagt fram 
et forslag som i de fleste sammen
henger går på tvers av de ordnin
gene fagmiljøene ønsker, sier Fla
atten. Det er virkelig bemerkelses
verdig hvordan reorganiserings- 
arbeidet har gått sin gang uten at 
de berørte fagene har nådd fram 
med sine synspunkt og argumen
tasjon.

Prosessen
De aller fleste Utropia har snakket 
med, har karakterisert selve reor- 
ganiseringsprosessen som altfor 
lang og fjernt fra de faglige miljø
ene ved universitetet. Georges 
Midre sier at på grunn av styrings
gruppas arbeidsmåte har de kom
met fram til et forslag med liten 
støtte på viktige punkt.

- Det er viktig at denne støt
ten blir dannet under selve arbei
det.

Et annet viktig ankepunkt er at 
de har begynt i feil ende. Univer
sitetet er først og fremst en utdan- 
nings- og forskningsinstitusjon, 
men styringsgruppa har sett på 
hele reorganiseringsprosjektet fra 
et administrativt synspunkt.

Sentraladministrasjonen skal 
delegere forvaltningen videre ut 
til fakultetene, men ut i fra det Ut
ropia forstår, vil antall arbeidsplas
ser i sentraladministrasjonen for
bli det samme. Dette fordi sentral-

Odd Gropen ved IMR karakteri
serer dagens strukturdebatt 
som et hvisken mot den UiTø 
opplevde i 1972.
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Georges Midre, ISL, sier at et 
Kultur- og samfunnsfagfakultet 
vil være dødfødt 

administrasjonen i framtida skal 
drive med «strategisk virksom
het.»

- Det er sannsynlig at selvtil- 
fredse glis fra sentaladministra- 
sjonens side ville ha stivnet hvis 
man hadde lagt til grunn at de 
skulle miste det antall stillinger 
som samsvarer med den arbeids
belastningen de lettes for gjen
nom omorganiseringen, sier Tor
bjørn Flaatten.

Noe som de fleste også rea
gerer sterkt på, er at arbeidet har 
tatt uforholdsmessig lang tid og 
krevd altfor mye ressurser. Hege 
Brekkhus sier at arbeidet har vært 
veldig krevende for IRV, siden 
de allerede i utgangspunktet er 
underbemannet.

Bare et hvisken
Torbjørn Flaatten mener at det er 
flere tegn som tyder på at univer
sitetet i Tromsø går mot stadig 
mer sentraldirigert og toppstyrt 
forskning og Sier videre at hvis 
den arrogante og formynderske 
holdning administrasjonen leg
ger for dagen i deler av reorgani
seringsprosjektet tegner det et 
dystert bilde av framtida her på 
universitetet.

Odd Gropen på sin side sier 
til Utropia at prosessen som skjer 
i dag er bare et hvisken mot den 
strukturdebatten universitetet 
hadde i 1972, da grunnlaget for 
vår nåværende struktur ble dan
net. ,
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RAPPORT FRA EN ANNEN VIRKELIGHET: 

Til tross for stadige drap og terror - AEU - 

studentorganisasjonen i Guatemala - er 

optimister. De tror på fred, framtid og Frente.

I
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'W niversidad de San Carlos. Et 
a Par kvadratkilometer jord, 
S 80.000 studenter. Midt i Gua- 

K temala By. Nedfelt i grunnlovs a ven som autonomt område. Ver
ken politi eller militære har ad

gang. I Teorien.
I hjørnet av parkeringsplassen like 

innenfor portene; en hvit steinstøtte. Til 
minne om Mario Alioto Lopez Sanchez og 
stedet han døde. 20 år gammel jusstudent. 
Drept av uniformert politi. Bare litt over et 
år siden nå.

«Vi sverger at friheten skal reise 
sin nakne blomst over det vanære- 
de land. Vi sverger å fortsette din 
vei mot folkets endelige seier» 
(Fra veggmaleri til minne om en 
drept student, fakultet for humanis
tiske fag, San Carlos)

Det moderne Guatemala har en historie 
skrevet i blod. De 10 millioner innbyggerne 

har siden frigjøringen i 1821 overlevd tallø
se diktatorer og militærkupp - særlig siden 
CIA i 1954 satte en effektiv stopper for 
«Guatemalas demokratiske vår» - selvføl
gelig for å «beskytte amerikanske interes
ser mot kommunistene».

Utover på 80-tallet ble situasjonen bare 
verre. Talløse forsvinninger, systematiske 
massakrer og tilfeldige drap var en del av 
hverdagen. I dag er det litt bedre - men så 
seint som i oktober i fjor ble 11 bønder 
massakrert av militæret. Det positive i sa
ken, om man kan kalle det, er at de ansvarli
ge blir stilt for retten.

I november var det valg i Guatemala. 
Godkjent av internasjonale observatører ble 
Alvaro Arzu (PAN) ny president i januar. 
Selv som høyreorientert neoliberalist frem
står Arzu et hakk bedre enn alternativet 
FRG: Tidligere diktator General Effaim Ri- 
os-Montts parti.

Samtidig pågår det fredsforhandlinger 
mellom myndighetene og geriljaen i landet, 

URNG. En del av avtalen er ferdigforhand- 
let, men det er langt igjen. Blant annet gjen
står en avklaring av hærens rolle i det nye 
demokratiet. President Arzu lover avtalen 
fiks ferdig og undertegnet innen syv måne
der. Det er det ingen som 
tror på.

«Den guatemalske 
virkelighet rettfer
diggjør vår kamp - 
URNG»
(Spraymalt utallige 
steder på universi
tetsområdet San 
Carlos)

Liggende i en 
blodpøl blir Mario 
Alioto Lopez 
Sanchez -20 år 
gammel jusstudent 
-sparkettil døde

malt på veggene. Che Guevaras urokl 
ansikt i hundrevis av kopier. Stored 
lerier som hyller heltene. En enorm 
med navnet De dødes og martyren^!} 
Stor plass. Mange martyrer. De flesj 

hørt hjemme i 
on de Estudiffltiw 
versitarios (AEU)j 
atemalas sl '
sasjon. Hele sei®| 
re ble bortført i R 
unge studenter. $ 
funnet, torturert, r 
dri kommet til ft’-- 
var ni ledere for 
le risikoen på flert

San Carlos likner på uni
versitetsområder verden 
over. Mye luft og åpne rom. 
Mye grønt gress. En frede
lig oase fjernt fra millionkaoset rundt. Til
synelatende. Mye politisk engasjement. 
Slagord som støtter geriljaens kamp spray

I lange period 
AEU vært twn$: 
jobbet illegalt-tq 

...  net etter drapene? 
og forbindelsene til geriljaen harlW 
meget nære. Så seint som i ’92 pl* 
noen en bombe utenfor AEU-konto^
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Ivonne 
Garcia, 
Secretaria de 
Relaciones 
Intemaciona- 
les (t.v.) og 
Victor Ayala, 
Secretario de 
Actos forran 
AEU-kontoret 
i Guatemala 
By: «AEU- 
ESTUDIOY 
LUCHA» 
(AEU- 
studier og 
kamp).

FOTO: AMUND 
SJØLIE SVEEN

satt kan man se merker etter eksplosjonen i 
døra. Nå har organisasjonen jobbet åpent 
siden begynnelsen på 90-tallet. Victor Ayala 
er Secretario de Actos - en av AEUs fire 
ledere:
-1 dag er det mulig å jobbe etter demo

kratiske spilleregler og gjennom demokra
tiske kanaler i Guatemala. For noen år siden 
ale man drept hvis man forsøkte* Men det 
«r fortsatt viktig å huske at kampen med 
wen har kjempet rom for den demokratis
ke prosessen. Uten våpen hadde vi ikke 
kommet dit vi er i dag.

«De kan drepe våre leder - men 
folket vil likevel gjøre revolusjon!» 
(Oliverio Castaneda de Leon, pre
sident AEU, drept 1978)

. For tida foregår mye av AEU’s arbeid 
åjennom Asemblea de la asosiedad civil. 
ASC er det «sivile» samfunns talerør i Gua- 
^tnala. Et nytt organ - opprettet som en del 
av fredsforhandlingene - som en motvekt

1

til de tre andre maktsentere i landet; de 
sivile myndighetene, den private nærings
livsorganisasjonen GASIF og militæret. I 
ASC sitter blant annet kirken, universite
tet, indianerorganisasjoner og andre poli
tiske grupper. ASC er ikke direkte med i 
fredsforhandlingene, men har forslagsrett.

- Akkurat nå 
jobber vi med jord- 
fordeling. Vi fore
slår sammen med en 
del andre organisa
sjoner at jord må 
fordeles til folket 
før demilitarisering 
av landet gjennom
føres, sier Victor 
Ayala. Vi prøver å 
lære av det som 
skjedde i El Salva
dor. Der er fredsav
talen klar, men lite 
skjer. Folk blir utål
modige og det vok
ser fram væpnede 
kriminelle grupper overalt. Det må vi prø
ve å unngå.

Eksekutivkomiteen i AEU - de fire le
derne - er valgt på politisk program ved 
uravstemning. De er selverklærte marxis
ter:

- Vi er marxister. Hadde en revolusjon 
vært mulig i dagens guatemalske virkelig
het, hadde det vært å foretrekke. Men 
sånn er det ikke, forutsetningene er ikke 
tilstede. Og vi er pragmatikere - nå kaller 
vi oss demokrater. Så man kan si at strate
gien er forandret i Guatemala. Vi - oppo
sisjonen - skal ikke lenger ta makta med 
makt - vi skal vinne den gjennom demo
kratiet.

Victors og mange andres demokratis
ke håp heter Demokratisk front for et nytt 
Guatemala (FDNG) - Frente på folke
munne. Partiet ble dannet bare noen må
neder før valget, og er en brei sammen
slutning av grasrotorganisasjoner. Med 
7,5% av stemmene og flere representan
ter i parlamentet, representerer Frente nytt 
håp for demokrati og forandring. For før
ste gang på 42 år er reell opposisjon re
presentert i nasjonalforsamlinga.

«Husk at de ikke er døde, de som 
i sine kalde graver hviler i fred. 
Døde er de som lever videre - uten 
sjel... LEV!»
(Oliverio Castaneda de Leon, 
president AEU, drept i 1978)

AEU kjemper for et sosialistisk Guate
mala - men sosialismen må være guate- 
malsk; Den må ta hensyn til guatemalske 
forhold, spesielt urbefolkningsproblema- 
tikken. Gjennom sosialismen skal de nå 
målet om demokrati og sosial rettferdig
het. Og da er myndighetenes økonomiske 
politikk ikke et skritt i riktig retning:

- Den nye regjeringen snakker om å 
øke studieavgiftene og å innføre kunn
skapstester for å kunne studere ved San 
Carlos. Selvfølgelig for å få ned student
tallet og spare penger. Det går ut over de 
fattigste. Det er ille nok i dag: Alle som vil 
kan studere her - hvis de har råd til det. 
Det sier Ivonne Garcia, internasjonal se
kretær i AEU.

Et ledd i kampen for fred og demokra
ti, er å gjøre forholdene i landet kjent for 
resten av verden. I løpet av våren håper 

Så seint som i’92 
plasserte noen en 
bombe utenfor AEU- 
kontoret Fortsatt kan 
man se merker etter 
eksplosjonen i døra ■ •

AEU å komme i gang med et utvekslings
program, der i første omgang studenter 
fra vesten skal komme til Guatemala på et 
tomåneders besøk:

- Alle tror at Guatemala bare er en 
liten innsjø og en vulkan, sier Ivonne 
Garcia (og sikter til landets turistmål, Atit-

lånsjøen). Vi vil vise en an
nen virkelighet - den guate
malske virkeligheten. Stu
dentene som kommer hit skal 
bo i en familie, besøke uni
versitetet og lære spansk. I 
tillegg skal de bo to uker i 
CPR.

CPR (motstandslandsby- 
ene) er «hemmelige» lands
byer som har blitt bygget i 
fjellene og i jungelen - i skjul 
for militæret - av mennesker 
på evig flukt fra terroren.

I tillegg driver AEU soli
daritetsarbeid ute på lands
bygda gjennom å organise

re medisinstudenter til frivillig arbeid. De 
reiser ut og vaksinerer og underviser. Og 
for ungdom som kommer til universitetet 
med mangelfull grunnskole, arrangerer 
AEU et par måneders forkurs før semes
terstart - med studenter som frivillige læ
rere.

«De som dør for livet kan ikke 
kalles døde»
(Fra veggmaleri, juridisk fakul
tet, San Carlos)

Motstand mot øking av bussprisene i 
Guatemala By har lenge vært en av AEU’s 
flaggsaker i kampen mot myndighetene. I 
november 1994 skulle bussprisene økes 
igjen. AEU aksjonerte:

Flere dagers demonstrasjoner og 
bussbrenning like utenfor portene til San 
Carlos. Politiet tar av seg silkehanskene. 
Skyter med skarpt inn i menneskemeng
den, forfølger de flyktende studentene 
inn på det autonome området. En av dem 
som, er såret blir tatt. Ligger i en blodpøl. 
Omringet av uniformer. Blir sparket til 
døde. Mario Alioto Lopez Sanchez. De 
andre kommer seg unna. Berger livet. En 
del må på sykehus etter å ha blitt skutt. 
Seinere flykter noen ut av landet.

Det finnes både bilder og film av det 
som skjedde. Og politimennene som spar
ket er navngitte. Likevel tok det et års 
venting og sultestreik utenfor høyeste
rett før statsadvokaten tok ut tiltale. Flere 
av vitnene er truet, en er forsøkt skutt.

Visstnok blir det ofte sagt om Guate
mala: Nå er alt så ille at det ikke kan bli 
værre. Og så blir alt mye verre.

Likevel; Mennesker lever, elsker og 
dør der som alle andre steder. Men veien 
fra liv til død, fra glede til sorg, fra kjærlig
het til hat - og omvendt - er kortere enn 
de fleste steder. Uansett; studentene i 
AEU er optimister. De tror på fred, fram
tid og Frente. Victor Ayala er sikker i sin 
sak:

- Jeg er sikker på at innen år 2000 er 
fredsavtalen signert og Frente har regje
ringsmakt. Om jeg tror? Jeg vet!

«Lunchamos por la vida, Luhcha-
■ mos por la paz»
(Vi kjemper for livet, vi kjemper 
for freden) \

H ,

AEU
Asociacion de Estudiantes 
Universitarios, «Oliverio Castane
da de Leon»

Antall medlemmer: ca. 80.000 
(kollektivt medlemsskap) 
Årlig budsjett: ca. 100.000,- nkr. 
(finansieres gjennom semesterav
gift). I tillegg kommer enkelte 
utenlandske gaver.

AEU ble stiftet i 1920 av studenter 
som kjempet mot diktator Manuel 
Estrada Cabrera, og har som 
formål å forsvare rettighetene til 
studenter ved universitetet og 
folket generelt. AEU’s øverste 
organ er generalforsamlinga, der 
alle har stemmerett. Den daglige 
drifta står eksekutivkomiteen for, 
som består av fire personer, valgt 
ved uravstemming på politisk 
program. Ingen er lønnet for sitt 
arbeid.

Ved ledervalg stemmer ca. 
10% av medlemmene. I følge AEU 
er det fordi mange studenter er 
redde for å bli assosiert med AEU, 
og ikke på grunn av manglende 
interesse. På fakultetsnivå er 
deltakelsen høyere.

AEU representerer en ikke 
ubetydelig faktor i det guatemal
ske samfunn. Organisasjonen får 
bred mediedekning for arbeidet 
sitt, og nevnes på lik linje med for 
eksempel landets fagforeninger.

USAC
Universidad de San Carlos er 
Guatemalas eneste offentlige 
universitet, og har filialer i flere 
andre byer. I Guatemala By er det 
ca. 80.000 studenter. Til sammen
likning finnes fem større private 
universiteter med til sammen ca. 
10.000 studenter.
Til tross for at 68 % av landets 
befolkning er urbefolkning, er 
bare 5 % av studentene ved San 
Carlos fra disse folkegruppene.

Guatemala

Befolkning (1989): ca. 9 mill.
( ca. 68 % urbefolkning) 
Språk: Spansk (offisielt). I 
tillegg snakkes flere urbefolk
ning språk, bl.a. Quiche 
Analfabetisme (1989): 45 % 
Skolegang (1990): 4,1 år gj.snitt

Guatemala er republikk, formelt 
med demokrati som styreform.
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Kunne du tenke deg å betale 
en krone mer for kaffekop
pen, dersom du visste at 
pengene går til fattige bønder 
i Mexico? Det kan iallfall stu
dentene ved Norges Land- 
brukshøysskole på Ås (NLH). 
Der kan studentene nå velge 
mellom den vanlige gamle 
kantinekaffen, eller økologisk 
dyrket kaffe som gir inntekter 
til fattige indianere i Mellom- 
Amerika. Kanskje noe for 
UiTø?

it Rune Sævik

Kaffesalget på NLH er et samarbeidspro
sjekt mellom Studentenes og Akademiker
nes Internasjonale Hjelpefond (SAIH) og 
organisasjonen Alternativ Handel (AH). 
Denne organisasjonen er med i European 
Fair Trade Association som jobber for at 
fattige land i den tredje verden skal få et 
mer rettferdig utbytte av sin eksport. AH 
forsøker å bryte det gamle mønsteret hvor 
de fattige råvareprodusentene bare får smu
ler ut av sine produkter, mens mellomledd, 
foredling og selgere i den rike del av verden 
tjener store penger.

Sykehus og skoler
Kort fortalt kjøper AH økologisk dyrket 

kaffe direkte fra et kollektivbruk i Oaxaca- 
provinsen i Mexico. Innkjøpsprisen settes 
10% over markedspris, for at de fattige in
dianerne skal få en mulighet til å forbedre 
sin levestandard og sitt livsgrunnlag. Ford
yrende mellomledd kuttes ut, og kaffen sel
ges blant annet på NLH for en krone mer 
enn vanlig kaffe. Mer skal det ikke til, før 
kaffedyrkeme i Oxaca tjener 10 ganger mer 
enn det som er vanlig for kaffedyrkere ver
den over. Resultat: 1500 indianerfamilier i 
Mexico kan bygge ut helsevesen, skoler og 
infrastruktur. Kollektivbruket kan i tillegg 
ta seg råd til å investere langsiktig i produk
sjonen, samt å dyrke sine varer miljøvenn-

Æresdoktor med bismak?

fredsprisvinner?
Nå er Rigoberta igjen på besøk- uten Den fra u^Tøs sidebarhatt mest med

Sjølie Sveen

Tirsdag 19. mars utnevnes Rigoberta Menchu til æresdoktor dårlig til avtalen. Men vi må huske at 
ved Universitetet i Tromsø. Er UiTø virkelig interessert i å vennskapsavtaienmed SanCariosogdet 
ninro on inncstc fnr å mIta Imntalrton mori » rtn hiAlnA - /«iiatA. at Rigoberta Menchu blir æresdoktor, ikke
AJJMI w? Vil ivi « wnv iKviikciruvii ibb^m vbmci&w hQrnnp* /l^t t

mala, eller er universitetet bare interessert i å polere sitt sam- Mt fOrskieniee tine, vi viiie ha utnevnt
funnsengasjerte “image” ved å sole seg i glansen fra en henne tii æresdoktor uansett avtale ikke.

at det fra universitetets side har blitt løf- vennskansavtalénå iedir SF-
tet særhg mange fingre for å fylle venn- MUT (Senter for Miljø-og Utvikiingssta- sida-tnådevit
skapsavtalen med noe som helst av be- . diCT)i Jens Revold. Pa spørst Om hva detle. Før det skjer Ør vi ikte til noe <?»<
tydning 1 løpet av de tre årene som har som har skjedd mellom UiTø og San Car- gre samarbeid. Det har vært Ita van»; ar
gåIL los siden 1993. viser han blant annet til en åfitmedenreaeftgproaiait»»*^

pføidagt tjj) Qnfftørøifa fly Rektor j^jøs -dctmancJsffiMsjÆfcT Nårdøtgfcldcr^iD i-r ’ Gor • som ^ssverre ble avlyst på dentsida er midlene Hl slede, m cr^g
Rektor Tove Bull har ikke dårlig samvit- grunn av Mjøs’ sykdom - noen kontakter dda på utkikk ertar røeu som vil
tighet selv om dei: har blitt gjort lite: pg fagområde medisin, samt at Guatemala foget sitt ved San Carlas.

- - - Jeg har ikke dårlig samvittighet fordi , blant andre - brukes t et tSorskniffgsrw- H
Tø og San Carlos-universitetet i Guate- jeg ikke kjenner til hva som er blitt gjort - sjekt om urbefolkninger i regi av Senter
malaBy-eller !kke giort. Dessuten kjenner jeg for fot Samiske studier. I tillegg Me detomsi-

Forrige gang den guatemalske mennes- 
kerettifihetsforkiemoeren oe indianerak- 
tivisten Rigoberta Menchu var i Tromsø, 

ningskonferanse arrangert av universite
tet. Under denne konferansen ble det un
dertegnet en vennskapsavtale mellom Ui-

lig, uten å bruke sprøytemidler eller ødeleg
ge jordsmonnet. Miljøvern og velferd for 
råvareprodusentene er vel neppe høyt pri
oriterte oppgaver for de multinasjonale sel
skapene, som dominerer internasjonal kaf- 
fehandel.

Smaker som vanlig.
Det er faktisk bare halvparten av NLH- 

studentenes solidaritetskrone som går til 
AH som kompensasjon for at de kjøper kaf
fe til overpris. Resten av midlene går til 
skoleprosjekter i Bolivia. Som om dette ikke 
var nok: For hver krone som kommer fra 
studentene på Ås, legger NORAD det til
svarende i potten. En liten krone mer for 
kaffekoppen får altså store ringvirkninger.

Responsen fra studentene på Ås har 
hittil vært litt blandet, forteller Asle Rein 
Henriksen i det lokale SAIH-laget.

- Mange betaler det ekstra kronestyk
ket, mens andre tror de må være svært en
gasjerte og gå med fotformsko for å drikke 
økokaffe. Vi jobber fortsatt for å få flere til å 
drikke den, sier Henriksen til Utropia.

Kaffen smaker forøvrig som annen kaf
fe, det er få som mener at de kjenner for
skjell, bedyres det fra Ås. Den er bare litt 
dyrere - «for samvittighetens skyld».

Idealisme
SAIH på Ås har fått samskipsnadens kan

tiner til å spille på lag med seg for å få i gang 
dette prosjektet. Det blir litt ekstra kaffeko- 
king for de ansatte i kantinene, men Asle 
Rein Henriksen mener de har fått til en god 
avtale.

Hans mål er likevel å få samskipnaden 
til å kjøpe all kaffen sin fra AH, fordi dette 
vil forenkle det hele en god del.

- Kaffesalg er såpass god butikk at det
te bør kantinene ha råd til, er hans oppfat
ning. Henriksen mener også at de idealis
tiske sidene ved dette prosjektet er viktig.

- Den lille ekstra kronen for kaffekop
pen får store ringvirkninger for en konkret 
gruppe mennesker som trenger det.

- Ideen er god, jeg skal gjerne 
være med på å diskutere salg 
av økologisk kaffe, sier kanti- 
nebestyrer Asbjørn Storåker.

- Da må jo selvsagt studentene i Trom
sø ønske det. Jeg har kanskje mine tvil om 
at folk er villig til å betale fem kroner for en 

1

kaffekopp, men dersom studentene ben 
det, så skal ikke vi sette ned hælen og s 
der skal den stå, sier Storåker. tø

Han gir Ås-studentene rett i at den^ 
ligvis er høy avanse på kaffe, og al tø, 
derfor er en stor inntektskilde. Innteh^sg 
fra kantinenes kaffesalg subsidierer i 
lertid andre varer slik at prisene kan taL 
nede, så det er derfor ikke så lett å hE 
kjøpe inn dyrere råvarer - uansett hvor sL j 
ne og rettferdige de er. tø

- Samskipnaden kjøper inn sine vai^e( 
samarbeid med samskipnaden i andre 
og sparer mye penger på store kvantarj 
kjøp. Det er likevel mulig å kjøpe kaffe tø 
Åltemativ Handel, men da må man ofø 
regne med at den blir dyrere i utsalg, for 
ler Asbjørn Storåker. ra;
_________________________________ Åp

- Dette er en veldig god ide, r 
som vi også absolutt bør | ( 
prøve, sier Rune Bjørgo i 
Tromsø SAIH.

Han tror at man i første omgang ion 
prøve å få i gang salg fra Alternativ Hærol 
ved UiTø, men at de også på lengre silug i 
kunne selge «rettferdig kaffe» fra studeanc 
samskipnadens kantiner i Tromsø. *Fo 

på i
- SAIH på Ås har en egen salgsfcW 

AH, og den går så det griner, derfor^F3 
også prøve allerede under internasjonal:?™ 
Etterhvert vil vi tilby økokaffe til deanren 
på UiTø, så får vi se hvor det ender. Ur81 
fra kantinene bør likevel være et langsii 
mål, mener Bjørgo. L .

Han vet ikke hvilke konkrete hjH™ 
prosjekter et eventuelt salg vil rette®0: 
mot, men ser for seg at det enkleste vih£e 
å samarbeide med NLH på Ås. u 
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Tre representanter for norsk bistand ble invitert, til Internasjonalt seminar, for å svare på 
spørsmålet “Hva er god bistand?”. Det ble en debatt om bistand f Norge av nordmenn 

angående mottakernes styring og ansvar.

Forvirrende bistand
e M. Ohren Strand.

dæ møtet var et ledd i den bi- 
adskonferansen som pågår ved 
nversitetet. Konferansen har den 
iående debatten rundt regjerin

gs stortingsmelding 19 som 
grunn. Resultatene fra de uli- 

I diskusjonene ved universitetet 
ifaktisk bli oversendt utenriks- 
roiteen, så her kan man nå frem 
edden kritikken man måtte ha. I 
(Mpanelet satt Per Øyvind 
rimstad fra NORAD, Sidsel 
lugestad (antropolog ved UiTø 
i tidligere NORAD-ekspert i 
jtswana) og Yngve Kristiansen 
aSAIH. Og altså, som Grimstad 
åpekte, ingen representant fra 
lottakerlandene. Men herfra satt 

W/erimot representanter i salen, 
I disse kom etterhvert med inter- 
ssante og noe oppsiktsvekken- 
t innspill.

Bedring av bistanden
1 regjeringens stortingsmelding 
ilt verden i endring’ slås det fast 
it bistandsutviklingen i det siste 
rgått i negativ retning og at den 
lå justeres for å tilpasses virke- 
gheten. Bedringene skal blant 
met skje ved å legge økt vekt på 
«Meransvaret, som vil si at 
wttaker selv har ansvaret for gjen- 
mføringen av prosjektene. Kon
glen fra Norge skal også økes, 
deter videre ønske om at u- 
indene konkurrerer om u-hjelp: 
Forå sikre en best mulig kvalitet 
i tiltak som støttes, ønsker Re
iingen at land i samme region 
tol kunne konkurrere om bi- 
tadsmidler.» Hvem skal bistan
den gagne, u-landene eller de bi-

Norske interesser
Grimstad mente debatten om hva 
jod utvikling er ofte ble en debatt 
Mllom norske interesser. Repre- 
wiianter for landbruksnæringen 
"ener utviklingen av landbruket 
viktigst, forskerne forskningen 
’gså videre. Grimstad følte at han 
rø fikk jobben som kampdom- 
tørmellom disse ulike interesse- 
e Men etter 40 år med norsk bi
H har man etterhvert lært at 
tottakeren må få være med i dis- 
Dsjonen. Det er ikke norsk bi- 
tods rolle å forandre et land, 
"derstreket Grimstad. Men sam- 

mente han at Norge må stille 
rav Det ytes ikke bistand, hvis 

ikke tror pengene når frem dit 
phøves. Og for å tro det må 
to stole på regjeringen i de gjel
de landene- at den represen- 
rer hele befolkningen, og at den 
T kunnskap til å opprettholde 
Eklingen. Derfor må den bistan- 
»Norge stiller være en overfø- 

°gså av kunnskap og tekno- 
Ji, i tillegg til penger. Man kan 
e 'nvestere seg ut av probleme- 

• Utviklet forvaltningskapasitet, 
Politisk system som fungerer 

' u,tyggingen av næringslivet

ILLUSTRASJON: KRISTOFFER JØRGENSEN

er viktig, ifølge Grimstad. Dette 
blir dermed en forutsetning for 
at Norge går inn med bistand. 
Men han hevdet samtidig at an
svaret for gjennomførelsen måt
te ligge hos landets ledelse, at 
staten dermed var mottakeren.

Udemokratisk demokrati
Her var Sidsel Saugestad uenig 

med Grimstad. Hun var enig i å ta 
utgangspunkt i staten, men men
te man måtte se på statens be
grensing. Ofte er mange sam
funnsgrupper ikke representert i 
regjeringen. Det er derfor viktig 
å sørge for at man også får med 
disse gruppene i diskusjonen. 
Nettopp kravet om demokrati kan 
skurre i afrikanske ører. I flere 
afrikanske land innfører man nå 
parlamentarisme med flertalls
valg i enmannskretser. Resulta
tet er at i et område med flere 
ulike etniske grupper og klaner 
blir kun en representant valgt. 
Høyst sannsynlig er han også 
en mann. Kort sagt: et demokrati 
- ja, men et svært lite representa
tivt et. Sidsel Saugestad påpekte 
dilemmaet ved ønsket om å støt
te minoriteter - ofte urfolket - i et 
land, overfor det å definere mot
takeren som staten. Hun mente 
makthaverne ofte har vanskelig 
for å godta betegnelsen ‘urfolk’. 
Mottakerorienteringen må der
for få med seg relasjonen mel
lom minoriteten og den valgte 
regjeringen. Det blir viktig å 

definere om mottaker er staten 
eller individene.

Universitetenes rolle
Saugestad ønsket også å slå et 
slag for universitetene som pådri
ver innen bistanden, både som 
arena for debatt og som utdan
ningsinstitusjon for forvaltnin
gen. Hun er blant de som fremhe
ver forskningens rolle. I Norge er 
det tradisjon i at akademikerne kri
tiserer norsk bistand - ofte er det 
relevant kritikk som fører til forbe
dringer. Slike samfunnskritiske in
stitusjoner mente Saugestad og
så burde bygges opp i mottaker
landene. .

Næringsliv
Yngve Kristiansen var den som 
kom med mest kritikk under debat
ten, både av bistandsmeldingen 
og av NORADs rolle. Han var stort 
sett enig i det Grimstad hadde sagt 
i sitt innlegg, men var ellers kritisk 
til NORAD ‘flerhodethet’. Ofte 
ser det ut til at næringslivsinter- 
esser er avgjørende. Han stilte 
spørsmål ved de humane hensik
ter bak utbyggingen av telekom
munikasjon i u-land, og undersø
kelser med antall telefonlinjer 
som mål for hvor fattig et land er. 
Skulle dette gagne u-landene el
ler norske næringlivsinteres- 
ser? Det ble vist til at næringsliv 
ofte får det tredobbelte av det de 
investerer tilbake igjen. Fattig- 
domsbistanden reduseres stadig,

mens næringslivssatsingen øker 
på bekostning av denne. Med 
konkurranse om bistandsmidler 
vil de landene som har størst 
økonomisk vekst gå seirende ut 
foran de verst stilte.

Vestens ansvar
I motsetning til Grimstad var 
Kristiansen også kritisk til stor
tingsmeldingen, som han syn
tes var vel optimistisk. Ifølge 
denne virket det som alt som 
behøvdes var noen justeringer, 
i motsetning til for noen år si
den da det i Brundtland-rappor- 
ten ble understreket at store 
forandringer trengtes. Kristian
sen valgte også å ta opp ikke 
bare mottakeransvaret, men og
så vestens ansvar. Det må gjø
res noe med overforbruket i 
nord som skaper et stadig stør
re skille mellom nord og sør. Op
timistiske undersøkelser som 
påstår at nord kan oppretthol
de dagens velferdsnivå uten at 
det går på bekostning av sør , 
mente Kristiansen hadde et tvil
somt utgangspunkt. Forutset
ningen er at sør unngår de pro
blemer nord har hatt.

Bistand ikke pengesluk
Kristiansen ønsket også å avli
ve myten om bistand som et 
pengeSliik. Med 1% av BNP er 
det ikke' snakk om utsultende 
tall for landet. Ved omfordelin
gen av ressursene i Norge er 

det snakk om helt andre prosen
ter. Ved årlige driftsutgifter av 
bistandsprosjekter bruker Nor
ge 7-8 mrd på bistand, mens de 
årlige driftsutgiftene bare av hel
sesektoren kommer på 100 mrd. 
årlig.

Ansvarsfraskrivelse?
Når det gjaldt mottakeransvaret 
ble det debatt om hvorvidt dette 
var ansvarsfraskrivelse, noe 
Kristiansen tydelig mente. Det 
var viktig at prosjektene skulle 
være et samarbeid mellom nord 
og sør. Kristiansen var skeptisk 
til et system hvor vi definerer 
hvilke prosjekter mottakerne skal 
gjennomføre uten deres innfly
telse, for så å overføre ansvaret 
for gjennomføringen på dem. Her 
kom det innspill fra salen fra en 
representant for mottakerlande
ne, som mente det viktigste 
spørsmålet ikke var hva god bi
stand er, men hvorfor man yter 
bistand. Igjen kom spørsmålet 
opp om næringslivsinteressene 
og hvordan man måler et lands 
rikdom. Er antall tannleger pr. 
1000 innbyggere et godt mål, el
ler finnes det mål som ville være 
viktigere? Ifølge representanten 
var bistand kun forvirrende, så 
lenge man ikke tok opp de vir
kelige utviklingslinjer, som en 
ny sosial og økonomisk orden 
mellom nord og sør. Lett ironisk 
lurte han på om planen var at u- 
landene skulle motta byråkrati
et. Ofte burde bistandspengene 
heller vært lagt på pott og be
nyttet som humanitær hjelp ved 
katastrofer.

Enighet?
Det var mye skinnenighet, men 
tydelig reell uenighet på møtet. 
Debattantene var enige i at bi
stand er forvirrende. Grimstad var 
enig i et innspill fra salen om at 
NORADs konsulenter var det 
verste som fantes, fordi de over
kjører forslag til bistand og tar 
seg retten til å vite best. Han 
hadde selv vært konsulent. Det 
var også tydelig skinnenighet 
ved et spørsmål om ikke motta- 
kerstyring var et mål - at motta
kerne selv skulle kunne definere 
god utvikling og utrede foretak, 
uten alle krav og betingelser. Her 
var Grimstad enig, men mente 
man måtte kunne forsvare bi
standen ut fra et norsk stand
punkt, og derfor stille krav. Der
med ble også begrepet ‘styring’ 
litt forvirrende. Det kan være lett 
å bli enig om man tror man bru
ker begrep på samme måte. Men 
ellers tyder all debatt i avisene 
på at det er lettest å vite hva man 
er uenig om. Da er det kanskje 
greit å merke seg Yngve Kristi
ansens tankevekkende defini
sjon: “Utvikling er det som skjer 
mens vi diskuterer hva som bur
de ha skjedd”.
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Søknader sendes til:
Samordnet opptak, Postboks 1133 Blindern, 
0317 Oslo.

Norges Handelshøyskole er landets ledende vitenskapelige høyskole for 
økonomi og administrasjon og er medlem av Det norske universitetsråd. 
Norges Handelshøyskole samarbeider nært med stiftelsene Administrativt 
forskningsfond ved Norges Handelshøyskole (AFF), Norges Handelshøy- 

skoles Kompetansesenter for Etter- og Videreutdanning (NHHK) og Stiftelsen for samfunns- 
og næringslivsforskning (SN F). Høyskolen utgjør sammen med stiftelsene et stort faglig og 
praktisk fellesskap.

Salset av
Tysk og 
fransk 
for

■ nærings
livet
Norges Handelshøyskole 
tilbyr ettårige studier i 
tysk og fransk på grunn
fagsnivå. Studiene er 
bygd opp som intensive 
heltidsstudier og tilsvarer 
20 vekttall i universitets
systemet.

Opptaksgrunnlaget til 
disse studiene er eksamen 
fra videregående skole, 
med henholdsvis tysk og 
fransk i fagkretsen.

Internettadresse:http ://www.nhh. no/

’’Alles 
klar!!” skj ønnlitteratui

”Je 
pense, 
done je 
suis!”

Søknadsfrist er 15. april.

For informasjon og søknadsskjema, kontakt || 
Norges Handelshøyskole
Studieadministrasjonen • ||
Helleveien 30, 5035 Bergen-Sandviken
Tlf. 55 95 92 00 g

Norges Handelshøyskole

starter i dag 

 

tirsdag 1 9. mars 
klokken 09.00

Hovedgården. Universitetet i Tromsø. 9005 TROMSØ 
tlf. 77 64 49 20. fax 77 64 49 19

Disse forretningene og bedriftene innrømmer studenterrabatt mot at man viser studentbevis sammen med kvittering for betalt semesteravgift. .
For å unngå misforståelser bør man opplyse om at man er student og vise studentbeviset uoppfordret. l

Rabattene som er angitt i denne oversikten innrømmes i perioden 15.8.95. til 15.8.96, Merk deg at rabattene som regel kun gjelder varer til ordinær pris. 1

p

10% på varer til ordinær pm

Poulsen Interiørtekstil 1
lu/ø pa varer vi oramær pr&*

77 68 04 33
................ ■■ :

Studio 7

Bladet Tromsø Nordix Data A/S
30% rabatt på abonnement 4% rabatt på Hyundai dataut- 
mot kontant betaling og styr. Adr. Stakkevoliveien 27
visning.av studentbevis. tlf: 77610106
Telefon: 77 65 66 00

Kve Hos Barnemagasin
10% på varer til ordinær pris
Adr. Fr. Langesgt. 18 
tlf: 77 68 53 29

Babykos
10% på varer til ordinær pris.

■ nut L-is r** is* r* frsy
studenter.
barneutstyr, vogner, senger og 
bilsikring.
Adresse: Håpet (Vis-a-vis OBS 
og Normotor) tlf. 77 67 22 44
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15% rabatt på leie av person
bil, varebil, minibuss

tlf: 77610106

bil, varebil, minibuss
tlf:77 66 66 11

Neumann Bygg A/S
Fra 5 til 25% rabatt. 
Stakkevoliveien 15. 
tlf. 7765 7233

Domuskafeen
45,-kroner for dagens middag, 

f ft r /fru to x?f—l I Lzf ■ tlf LJ*
kroner på stor og liten lang- 
ang.
(ikke vanlig kantine)

J.M.Hansen
10%på butikkvarer untatt 
tilbudsvarer og hvitevarer der 
gir vi 5%>. Leie: Bindingstid 10 
mnd. 10% rabatt på leiepris. 
1mnd gratis ved tilleggsleie. 
Adr.Storgt 56 ttf: 77 66 55 00

Chr, Hansen A/S
Fotoforretning
10% rabatt på film, kamera
etc. 15% på fremkalling og Adr. Kirkegt. 10 tlf.7768 32 11 
kopiering,10% på forstørrelser 
o.L Adr. Fredrik Langesgt. 22 
tlf. 77 68 56 56

Chr.Hansen A/S 
Ekspressbilder 
Samme rabatt som overnevn- 
te.Adr. Veitasenteret tlf. 7765 
87 20

■ ,’i
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Giensidioe
Studentforsikring, 
Adresse: Storgt.92 
tlf. 77 62 34 00

10% på garn ti! ordinærpris
Adr. Sklppergt. 6 
tlf. 77 68 17 87

Britts Boutique
15% på varer til ordinær pris Brilfehuset A/S
Adr. Storgt.89 tlf. 77684100 10% ved kjøp av nye komplet-

tebriller, kontaktlinser og 
Hotel Nord solbriller.
20% på overnatting 20% på linsepleiemidler.
enkeltrom 296.-/dobbeltrom Adr. Storgt. 92 tlf. 7768
384.-
Adr. Parkgt. 4 tlf. 77 68 31 59 Vigdis parfymen og

hudpleie
Aueted 'lø zq p& \rerer $ &rdmeer
10% på varer til ordinærpris. (ikke hudpleie)
Adr.Sjøgt. 13 tlf. 77684551 Adr: Storgt. 58 tlf. 77 68 67 83

Supergirl A/S Pizzeria Giovanni
15% på varer til ordinær pris. 20% rabatt på pizza og retter 
*■* . . ......------------— menyen. 10% rabatt ved

utkjøring mandag til torsdag. 
Adr. Storgt. 132 tlf. 77 61 1122

ili

■ -

prelaten
Studentpris på mat og drikke: 
-50.-kroner for dagens rett, ‘
5.-kroner for kaffe m.m.
Utlån av møte/selskapslokale, 
ring for bestilling,
Adr.Sjøgt 12 tlf. 7768 20 85

Dlafoharon A/Q

15% på VG-lista, 10% på 
øvrige varer til ordinærpris 
med bonuskort.
Adr. Storgt. 92 tlf. 77 65 53 56
' f AA

Alberts Musikk A/S
15% på varer til ordinær pris.
Adr. Vestregt.18 tif.77 65 51
11 '

Adr. Veitasenteret

ii

Jensens Skotøimagasin 
Eurosko, 20% på tilbehør, 
10% på sko til ordinær pris. 
Adr. Storgt. 79 tlf. 7768 15 63

Skinnmester‘n
15% ps Vcir&r til orefyric&r pris.
Stort utvalg i skinnklær.

tlf. 776125 01

Cnnrfehncaf A/ti ^ponsnusei a/o
10% på va rer til ordinærpris.
Adr. Storgt.92 tlf. 77 68 36 68 
og Sjøgt.13

15% på trening, sol og aero
bics
Adr. Søndre Toffbugt.7 tlf.M 
ww ww ]

I
Umiester Al* Andersen ■ 
10% på varer til ordinærgå 
Adr. Stortorgt 3 (vis-a-vis 1 
Domus) ttf.77 68 26 25

Nye vin legger en A/S |
Alt av tilbehør for legging 
og vin. 15% på varer til ord® 
pris.
Adr. Strandgt. 34 tlf. 77656$
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ANSVARLIG FOR AKSJON 
STUDENTRABATT 1 TROMSØ 
er Tromsøstudentenes idrettslag 
(TSI) 
kontoradresse: Universitetet i 
Tromsø 
Hovedgården 
Tlf. 77 64 45 79
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ør-Afrikansk samba

irianne Grimstad Hansen og Roger Jørgensen skal i tidsrommet 25. mars -15 april til Sør Afrika.
FOTO: JAN MARTIN BERG

larlanne Grimstad 
lansen og Roger Jør- 
jensen skal i tidsrom
met 25. mars-15 april til 
tør Afrika i forbindelse 
ned et samarbeidspro- 
i|ekt mellom NSU og 
W Sørafrikanske 
Mentorganisasjonen 
IASCO.

11^^Pernill^Øde^aar^^^^^

I fjor hadde Norge besøk av 12 
Sørafrikanske studenter fra orga
nisasjonen SASCO og 2 av dem 
var på besøk i Tromsø. Afrikaner
ne ble tatt med på skitur og sight
seeing, og mye spennende vil nok 
også vente Marianne og Roger i 
Sør-Afrika. De Tromsø studente
ne som var så heldige å møte de 
Sørafrikanske studentene lærte 

engasjement av en helt annen 
grad en den vi har her i Norge.

- Her i Norge er vi heldige, 
sier Roger.

- Afrikanske studenter må 
studere hele dagen og jobbe om 
kvelden, da blir det ikke tid til mye 
kaffedrikking. I år reiser 9 NSU- 
medlemmer fra hele Norge på gjen- 
visitt. I Sør-Afrika skal deltager
ne fordeles ut på lokallagene og 
jobbe i organisasjonen gjennom 
oppholdet. Til slutt skal de delta 

på The National Policy Conferen
ce til SASCO. Både Marianne, 
som skal til University of the 
North, og Roger, som skal til The 
Western University of Cape 
Town, gleder seg til oppholdet, 
men de tror ikke det blir noen fe
rie.

- Jeg har ingen forhåpninger 
til ferie, sier Roger, jeg tror dette 
kommer til å bli arbeidsomt, sam
tidig som det bli en stor avveks
ling fra Tromsø for det er vel sen
sommer der nå. Roger skal til et 
av de hviteste universitetene, men 
hovedsakelig er det svarte steder 
som skal besøkes. De skal bo og 
spise på campus sammen med de 
andre studentene. Oppgavene 
deres vil bli å jobbe i lokallagene 
rundt omkring på universitetene, 
samt være med i daglig drift og 
aktiviteter. De skal også prøve å 
overføre organisasjonskunnskap 
siden SASCO er ganske nyopp
rettet og fremdeles driver med litt 
nybrottsarbeid. Tidligere erfarin
ger fra NSU-medlemmer som har 
vært i Sør-Afrika sier at det går i 
et høyt tempo der nede. Fra mor
gen til kveld skjer det noe, som 
for eksempel møter og konferan
ser.

- Men jeg håper nå allikevel 
at det bli tid til en liten badetur på 
stranda, sier Marianne.

Få datamaskiner
SASCO er den største studentor
ganisasjonen i Sør-Afrika, og den 
består hovedsakelig av svarte 
studenter. Det er en sammenslå
ing av ANC sin studentorganisa
sjon og en hvit studentorganisa
sjon. ANC har tidligere samarbei
det med NSU under boikotten av / 
landet og begge parter ønsker å [ 
opprettholde kontakten med hver
andre.

- Det er viktig å ikke glemme 

de man har vist støtte og opp
muntring gjennom mange år selv 
om kjerneproblemene er borte. Det 
er viktig å føre samarbeidet og 
kontakten videre, sier Roger. SAS
CO har bare en datamaskin til dis
posisjon, så Roger og Marianne 
vil prøve å få med en datamaskin 
til dem i gave fra Universitetet i 
Tromsø. Selve turen er finansiert 
av NUFU - oversatt frå engelsk 
blir det Norske Universitetsrådets 
avdeling for utviklingsrelatert 
Forskning og Utdanning. De har 
en avdeling som arbeider med fors
kning og utdanning, relatert til den 
tredje verden. Det er de som har 
bevilget penger til NSU. Universi
tetsrådet har i mange år vært sen
tral til Sør-Afrika med boikott og 
apartheid. De vil fortsette å følge 
opp arbeidet og tingene som skjer 
nå i Sør-Afrika selv om raseskillet 
er opphevet.

Mye som skjer
Det er mye som skjer for studente
ne i Sør-Afrika nå. Raseskillet er 
opphevet på universitetene og det 
resulterer i at mengder av svart 
ungdom som ønsker en utdannel
se nå søker seg til de bedre hvite 
universitetene. Og universitetene 
må ta imot alle studentene. Det 
sier seg selv at studentorganisa
sjonene har mye å gjøre med å 
organisere studentmassene. Litt 
bedre kunnskap om dette i en start
fase kommer sikkert godt med, selv 
om det begynner å ordne seg be
dre nå.

- Vi norske studenter er gjen
nom organiserte, vi kan mye om 
dette så jeg håper vi kan lære litt 
av deres engasjement og de litt av 
vår organisasjonskunnskap og at 
samarbeidet kan utvikles for de 
senere år, avslutter Roger Jørgen
sen.

—
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Kjønnskvotering av radikal 

form har vært tatt i bruk ved 
utvelging av kandidater til poli
tiske verv i’ politiske partier, 
medleinsorganigasjoner og i of
fentlige råd og utvalg. Siktemå
let med hvilken som helst form 
for kjønnskvotering er å for
skjellsbehandle for å oppnå en 
større likhet mellom kvinner og 
menn. Blant de som er for radi
kal kjønnskvotering argumen
teres det for at man kan skape 
konkret likhet ved å gjøre kon
kret forskjell.' *-

Negativt
Studentstyrerepre- Radikal kjønnskvotering
sentant Kim Saxvik går kan defineres slik at søkeren 
prinsipielt i mot at man av underrepersenterte kjøn- 
skal aipnnnmfom radt- net tU en avheiW avxai g ennomrøre raoi at han eUer hun oppfylier det 

kjønnskvotering minste kravet for Stillingen - 
" uansett utdanning og ansien

nitet vil bli tildelt stillingen. Det
te vil i hovedsak føre til at kvin
ner blir foretrukket i forhold til 
menn. Det er dette poenget som 
Saxvik tror vil virke mot sin hen
sikt.

Problemer senere
- Kvinner som ansettes på det
te grunnlaget, vil kunne få sto- at man ønsker at man skal vur-

personer til universi 
tetsmiljøet.

wWw"" W W -
Ola Bratlie

Bh mener at prinsippet om ra- 
«hl kjønnskvotering skaper mer

|''77^-'7777777^- TSSB7 l77777'77' 77. 1. ■'%^''■:T/77'7'77- 7,777,
Overvekt av menn takere må løses på et annet nivå, 

På mange arbeidsplasser er det ikke gjennom radikal kjønnskvo- 
en stor overvekt av menn som tering, 
bekler stillingene. Det er mange 
faktorer i samfunnet i dag som 
fortsatt tilsier at kvinner velger ~ / _
«tradisjonelle» yrker fordi de of- nomført av Norsk Gallup mener
te må ta hensyn til at de skal 99% av befolkningen at radikal 
gjennom en svangerskapsperio- kjønnskvotering er lite hensikts- 
de. Deretter er det ofte kvinnen messig. Jeg betviler at studente- 
som jobber mest i husholdet,

1«

Urettferdig
- I følge en undersøkelse gjen-

Problemer enn nytte for kvirine-
|.Oppfatningen rundt likestil- w ■
W kan miste troverdighet hvis re problemer på arbeidsplassen. deres likt uavhengig av kjønn. - Jeg mener at dette bare vil 
tnan gjennomfører dette prinsip- T " * ' * ‘
pel For det første viser det seg at de har fortjent stillingen, og
at kjønnskvotering har liten støt- kravene til deres stilling vil nok 
te blant befolkningen generelt, 
mr det andre blandes mål og

gglcke oppslutning, sier Sax- stempelet, og det er urettferdig. 
B argumenterer Saxvik.

De vil hele tiden måtte bevise Noen mener også at kvinner og 
menn skal være mest mulig likt 
representert i alle sammenhen
ger. Hvis lik behandling er det 
mest ønskelige målet, så er mu
ligens radikal kjønnskvotering 
ikke det beste valget, sier Sax
vik.

ofte være urimelig store. Kvin
... „ her som blir ansatt ut fra dette 

noe som kan tøre en“ prinsippet vil slite med dette b-

ne skiller seg radikalt fra resten 
både med barnepass og hushold, av befolkningen på dette synet. 
Ut fra dette perspektivet vil det Hvis NSU på det neste nasjona- 
kunne være en fordel for kvinne- le møtet velger å gå inn for radi-
ne om de lettere fikk tilgang til kal kjønnskvotering, vil jeg opp

fatte det som om NSU driver 
overformynderi overfor studen
tene. Det er nemlig det de vil 
hvis de velger å gjennomføre ra
dikal kjønnskvotering som prin
sipp. Derfor vil det bli spennen
de å se hva NSU velger å gjøre 
på det kommende landsmøtet, 
sier Saxvik.

- Det som de fleste vil si er stillinger gjennom radikal kjønns
kvotering. '"7- %

‘ “ T1
være å flytte problemene høyere 
opp i systemet. Hvis kvinner og 
menn i stedet konkurrerer om ar
beidsplassene på et jevnere 
grunnlag, vil man ha et mer rett
ferdig system. Problemet med 
uregelmessighet mellom antallet 
mannlige og kvinnelige arbeids-

■MA■■aihmAtAAiitammAiiiAtiM
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Har 8. mars spill fallitl
Den internasjonale kvinnedagen ble feiret i år også. Den største markeringen her i by 
foregikk i sentrum, der mange kvinner og noen menn gikk i tog for å vise at kvinnekamp 
ennå ikke er død.

A
ttende mars arrangerte 
kvinnene sin tradisjonelle 
kjønnsdag. Vittige tunger 
blant det mannlige kjønnet 
vil ha det til at kvinnene 
kan få 8. mars - så lenge

gutta får de resterende 364 dage
ne. Men denne dagen har i de se
nere årene blitt utsatt for mer sak
lig kritikk enn som så. Mange men
nesker - deriblant kvinner - mener 
at dagen har mistet sin betydning, 
og at parolene ikke lenger har den 
samme virkningen som før. Har 
kvinnedagen mistet sin slagkraft?

Nedgang
Avisen «Klassekampen» kunne 
11 .mars 1976 melde om at: «8. mars 
viste framgang i kvinnekampen 
over hele landet. Aldri har så man
ge kvinner og menn over hele lan
det gått ut på gata og demonstrert 
for kvinnekrav som i år». Avisen 
kunne videre melde om en dobling 
av antallet arrangementer fra året 
før.

1 1996 er situasjonen en helt 
annen. Togene i år nærmet seg 
ikke på langt nær det nivået som 
ble holdt for tyve år siden. Det 
har nesten gått en generasjon 
siden den tid. Datidens unge 
jenter som bar paroler er selv mø
dre i dag, og sitter selv i det med 
jobb og kanskje en mann. I dag 
vil deres døtre hevde at jentene 
har oppnådd det 
de ville. Om dette 
medfører riktighet, 
er et betent spørs
mål. Men når det 
gjelder det å mar
kere seg, og få til
bakemelding på 
det man står for, 
har interessen fra 
alle parter dalt.

Kvinne som sjef 
Bekymringene ligger i dag rundt 
verdenspolitikken og om terro
rismen i Israel. At kvinner i dag 
jobber dobbelt, i det offisielle ar

Vittige tunger blant det 
mannlige kjønnet vil ha 
det til at kvinnene kan 
få 8. mars - sd lenge 
gutta får de resterende 
364 dagene

beidet og i hjemmet, er det ikke så 
stor blest om. De som viser størst 
interesse for hjemmearbeidet, er 
økonomer, som ønsker å regne ut 
hvor stor del av landets BNP som 
de hjemmearbeidende står for. 
Hvor er nærheten til de enkle ting 
blitt av?

På den andre siden viser kvin
nene at de virkelig har kommet 

frem her i livet. 
Norge har både 
kvinnelig stor
tingspresident 
og statsminister. 

Tromsø har 
kvinnelig ordfø
rer, og for oss 
studenter er det 
en kvinnelig rek

tor som er vårt ansikt utad.
Men slike personer er dess

verre ikke noe representativt ek
sempel på resten av det norske 
samfunn. Man vil neppe finne 
mange eksempler på kvinnelige 
toppstillinger hvis pian leter i 
bredden.

Kvotering
Det er for kvinner nesten en umu
lighet å stifte familie samtidig som 
de jobber i privat sektor, der det 
som oftest er et premiss at du job
ber overtid. Fortsatt er det typiske 
mannsdominerte og kvinnedomi- 
nerte yrker som det er flest av her i 
landet. Selv om vi faktisk er et av 
de landene der likestilling har kom
met lengst. Moderat 
og radikal kjønnskvo
tering har blitt gjen
nomført og lovfestet 
i forbindelse av til- 
settelse av folk i ar
beidsplasser, styrer 
og verv. Men til hvil
ken nytte? Blant folk
flest er forståelsen for benyttelse 
av kjønnskvotering liten, og argu
mentene deres er gode. Hvilken 
nytte har det for kvinnene å få en 
medsøster inn i en jobb der hun

arbeidsoppgaver fordele! 
kravet om å yte noe 
hele tiden bevise at mant 
sert nok til jobben, viifc 
retning.

Håpløse mart
Barneminister Grete 
te få uker før 8 . man 
mannfolk i sin

Mon vil neppe finne 
mange eksempler på 
kvinnelige toppstillin
ger hvis man leter i 
bredden.

som før. 
u

har sneket seg forbi flere bedre a 
kvalifiserte menn? Hva vil resulta- 1 
tene for denne kvinnen være når

har økt si’ 
hus 
199041» 
dig visert j 

tistisk Sentralbyrå 11 J ( 
som kvinner bruker (BH { 
har gått ned de siste I 
andelen kvinner som W j 
tid på husarbeid fortsiH’

f Ola Bratlie 1
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Kvinnekamp på universitetet
Det finnes i dag flere kvinneli
ge enn mannlige studenter 
ved universitetene i Norge. 
Viser dette oss at kvinner og 
deres kamp for like vilkår en
delig har lykkes?

ndelen kvinnelige 
studenter ved uni
versitetene i Norge er 
høyere enn den 
mannlige andelen.

Dette gjelder både på la
vere og på høyere grad. Dette
viser vel at universitetene
har gjort sin andel av job
ben med å integrere det tid

ligere så undertrykte kjønn 
inn i de høyere ansette po
sisjonene av samfunnet, el
ler er det så enkelt?

ir Flertall
I Det viser seg at andelen 

kvinnelige studenter ved 
universitetene i Norge lig
ger på 57%.

Andelen kvinnelige stu
denter på høyere grad lig
ger på 55.8%, mens den på 
lavere grad ligger på 57.7%. 
Det er kvinnene som er vin
nerne ved den høyeste ut
danningsinstitusjonen i 
Norge.

I Bildet må imidlertid ny
anseres noe. Statistikker vi- 

Éser at kvinnene utgjorde 
53% av de som avla hoved
fagseksamen i 1992. Men 
kun 18% av dem som fullfør
te doktorgraden i 1993, var 
kvinner. Har utdanningssys
temet i Norge feilet når det 
gjelder å få kvinner lielt til 
topps? Og hva er det i tilfel
le som trengs å gjøres for at 

1 kvinnene skal nå helt opp
på linje med mennene?

k

1 Mindretall
Hva er det som er den stør

: ste hindringen i kvinners 
' akademiske karriere? Det er 
(1 Uere kvinner enn menn som 
,i ta både lavere-og høyere- 
gh gradseksamen. Hvorfor 
tø gjenspeiles ikke dette i an- 
ijø settelsesmønsteret ved uni- 
■V! yersitetet? Hvorfor er det et 
1st klart mindretall av kvinner i

næringslivet generelt, og iai næringslivet generelt, og i 
in toppen spesielt? I 1993/94 
el *ar det 4003 mannlige og 
J 1218 kvinnelige lærere i hel 
Uj stilling ved universitetene i 
0 --------------- ---------■-
usi tø ved UiTø registrert 5856 
lljt1 ~~ — — —_ - J — a.
ik< 5249 kvinner og 2607 menn, 
et jn god del av forklaringen

var det 4003 mannlige og

Norge. I oktober 1993 var

studenter. Av disse var det 
r menn.

kan finnes ved å studere tal
ene for antallet tildelte dok- 

> ^grader per 1994. Da var

det i alt 5901 personer som var 
blitt tildelt doktorgraden. Av dis
se var det bare 962 kvinner. En 
årsak til dette tallet kan selvfølge
lig være at det tradisjonelt bare 
har vært menn som har tatt en så 
høy utdanning. Men i 1994 var 
det kun i odontologi at det ble 
tildelt flere doktorgrader til kvin
ner enn til menn.

Det er gjort flere samfunnsvi
tenskapelige undersøkelser som 
har hatt som mål å belyse hvorfor 
kvinner fortsatt setter begrensnin- 
ger for seg selv.

Rollekonflikt
Når det gjelder de virkelig høye 
stillingene ved universitetene, kan 
kvinnenes stilling som forsker og 
mor komme i konflikt. Det er fort
satt kvinnene som tar seg av bar
na mest, og som gjør det meste av 
husarbeidet. Mannen har i større 
grad gjort seg gjeldende etter den 
«myke revolusjonen» for et par 
tiår siden. Men det er enda en 
lang vei fram for mannfolka.

Jenter utsettes fortsatt for den 
typiske kjønnsrolle-sosialisering 
som fører til at de utvikler en over
dreven beskjedenhet og manglen
de selvtillit overfor eget arbeid.

Professor Åse Hjorth Lervik 
ved ISL var den første kvinnelige 
professoren ved UiTø da hun kom 
hit i 1972. Hun legger ikke skjul på 
at mennene bevisst eller ubevisst 
ødelegger for kvinnene ved uni
versitetet.

- Det er et alvorlig problem for 
oss kvinner at det oppstår friksjo
ner mellom oss og våre mannlige 
kolleger. Mange sliter med at det 
kommer sidekommentarer og be
merkninger om vårt kjønn.

Manglende støtte
Historien viser også at det har 
vært en manglende tradisjonell 
støtte innen fagmiljøet. Kvinnene 
på universitetet har aktivt gått inn 
for å motvirke denne trenden. Vi 
har for eksempel benyttet oss av 
radikal og moderat kjønnskvote
ring som en egen strategi. Kvin
ners posisjon kan også forbedres 
gjennom at det tas inn kvinnelige 
vikarer.

Kvinnenes strategi må være å 
gjøre seg mer synlige.

Ola Bratlie

Tidlig krokes som god kvinneforkjemper skal bli.
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I ■ ser historien om kvinnen
1 I tidenes morgen, da Gud skapte Adam ut fra sitt eget bilde, ble Eva formet av Adams ene 

ribbein. .
1 I T I år 325 fikk kvinner sjel. Dette ble innvilget på et stort kirkemøte i Nikea.

I i II 882 fikk Norge sin første kvinnelige student.
I I 11910 ble kvinnenes internasjonale kampdag innstiftet på kvinnekongressen til Den annen 

internasjonale.
■ 11913 fikk kvinnene alminnelig stemmerett i Norge.
±1 -J 11915 ble den internasjonale kvinnedagen for første gang markert i Norge.
aM 11961 fikk Norge sin første kvinnelige prest
Lii- y 11975 ble 8. mars proklamert som internasjonal kvinnedag av FN.

■ ■
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Treffstedet
Åpningstider:
Mand-torsd 10-24
Fred-lørd 10-02
Søndag 13-23

Telefon 77 61 97 70

UNIVERSITETS 
FORLAGET

Velkommen til 
Bowling & Squash 

PÅ STAKKEVOLLVEIEN 49 /51* Fw IflF BFTllwBwFi W ■MaMB W W JF jF WF ® 

v

Universitetsforlaget, Norges største forlag for 
faglitteratur, lærebøker og tidsskrifter.

Forlagets redaktører og markedskonsulenter 
besøker faglig ansatte ved Universitetet i 

Tromsø og Høgskolen i Tromsø 19. og 20. mars.

Samtidig vil Akademisk Kvarter fremheve 
forlagets aktuelle og nyeste titler.

Bowling: Kun kr, 13 per serie før 17 alle hverdager
Squash: Kun kr. 30 per *4 time per bane før 16 alle hverdager 

Kr. 40 per % time 16-18 og 22-24 alle hverdager og 
hele lørdag og søndag

Husk studentprlser hverdager fra 
10-18 og 22-24 og hele lørdag og søndag

BILJARD - FLIPPER - AIR-HOCKEY

Akademisk Kvarter
Hovedgården, Universitetet i Tromsø. 

Ordretelefon: 77 64 49 20 / Ordrefax: 77 64 49 19

- Tjar du noengang 
fått et lærerikt slips 
Det koster ingenting å spesialbestille bø
ker.
Vi skaffer deg en emneoversikt.
Vi har 30.000 registrerte bøker/varer i vår 
datamaskin.
Utsolgte bøker kan vi søke etter hos 130 
andre Libris-bokhandlere.
Libris-kjeden gir ut eget bokmagasin som 
er gratis. Du kan låne bøker hos 
Libris*Biblotek
Vi er "On line" med norske forlag.
Alle pensumbøkene til Helsefaghøgskolene 
og de andre Høgskolene.

Centrum • Libris
Libris Bok og Papirhandelen i Sjøgata

(gQBS!
Telefonnr.: 77 68 35 40

Telefaxnr.: 77 68 53 01

Studentenes Sosialtjeneste
Du kan ta kontakt med Studentenes Sosialtjeneste wrf 
ulike sosiale og personlige problemer, for eksempel dårlig 
økonomi, samlivs-Tfamilieproblemer, ensomhet, tvil m 
studievalg, eksamensangst...
Av og til kan det være vanskelig å ha klart for seg hi 
problemene egentilig består i. Konsulentene hm 
taushetsplikt. TA GJERNE KONTAKT.
Kontoret er i kjelleretagen på Universitetsbiblioteka, 
med inngang fra nord (inngang på yttersiden av bygget). 
Trejftid 10-14 hver dag. Klokken 13-14 har kontorent 
åpen konsultasjon.
Husk å benytte deg av HELSEFONDET, som gir debit 
dekning av utgifter til tannbehandling, fysioterapi og 
andre helsemessige utgifter. Se regler på oppslagstavla, 
Søknadsskjema fåes hos Studentenes Sosialtjeneste.
Psykolog: Henvend deg til Studentenes Sosialtjeneste an 
muligheter for psykologisk behandling.

Ekspedisjon, Jill-I. Larsen Tlf: 77 64 53 23

Valg av studentstyre 1996 - 97 
Studentstyret hestar av ca. 25 studenter. 11 av disse blir valgt på lister ved urne* ■ 
Ca. 12 blir valgt fra de 7 instituttene. Samisk Studentforening og Den utenlane 1 
Studentforeningen har en representant hver. Studentstyret er det øverste organet, 
studenter ved UiTø.

Urnevalg på de 11 representantene som velges på liste avholdes fra 
29. april til 2. mai.
Frist for å levere liste er 15. april kl. 09.00. 
Ytterligere opplysninger fås ved hem endelse til 
Studentstyrets arbeidsutvalg, tlf. 77 04 42 02
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Tårer
Jeg snakker om noe livsfarlig 
og faretruende. De ligger i skjul 
og venter bare til en treffende 
situasjon så de kan ydmyke 
deg for alt og alle. Det gjelder å 
bekjempe dem, fortrenge dem. 
Husk iallfall: Slipp dem aldri ut! 
Da er du ydmyket som 
nervevrak eller sutrekjerring eller 
syk - for alltid.Ufsegufse og 
huttetu.

Jeg griner aldri. Jeg har in
gen grunn til det. Jeg seiler ga
lant gjennom livet på solsiden. 
Jeg lever et godt liv i en flott by 
i et rikt land. Jeg har gode ka
rakterer i sekken og ingen skils
misser i familien og fin kjæres
te og venner. Jeg får brev i post
kassen og har telefon som rin
ger og bukser som passer. Jeg 
er ferdig med kvisetiden og har 
muskler i beina og biter ikke 
negler engang. Jeg tar tran og 
p-piller og bruker aldri pinex. 
Jeg kan bake skillingsboller og 
fikk kaffekjele til jul. Jeg seiler 
gjennom livet og smiler i tide og 
utide. Alle er alltid snille med 
meg og jeg har aldri deprime
rende tanker. Alle dager er fine 
og jeg trøstespiser aldri. Tårer 
er et ukjent begrep.

Jeg griner aldri. Iallfall ikke i 
går. Da kjæresten min skulle 
reise. Da kom de iallfall ikke 
stormende. Kinnet mitt var ikke 
vått i det hele tatt, faktisk. Jeg 
griner aldri, og er aldri redd el
ler nervøs. Aldri, sier jeg. Aldri 
siger jeg sammen til en liten 
klump. En bitteliten usynlig 
klump som ikke skjønner me
ningen med noe særlig. Det 
skjer aldri. For da hyler de an
dre hysterisk: «Hva er det DU 
ynker deg etter? DU har jo alt.. 
Tenk på sultende barn i Afrika 
og voldsofre i Oslo og aidssy- 
ke. DU har ingen rett til å yn
ke.» De har selvfølgelig rett. Jeg 
har ingen grunn til, heller ikke 
lov til å verken klage, ynke 
eller gråte. Det er bare latterlig. 
Ha-ha-ha. Må nesten le selv.

Men du...Unnskyld. Jeg tør 
ikke se på deg nå. Øynene mi
ne studerer gulvet. Ansiktet blir 
langsomt varmt. Skotuppene 
krummer seg. Men du... Unn
skyld. Hva skal jeg egentlig 
...eeh..gjøre? Når de presser 
sånn på at., at ..at ..det gjør 
vondt? Kan du ..eeh holde rundt 
meg da? Sånn at ingen ser 
dem- hvis de, hvis de kom
mer?

Jeg leier hybel privat, jeg. Det er 
fint, det. Vi er tre som deler bad 
og kjøkken. Dusj og do er i kjelle

ren. Det er bare 
godt for kondisjo
nen å gå i trapper, 
sier hybelverten 
min. Det er jeg helt 
enig i. Vi betaler 
2200,- hver pluss 
strøm. Jeg betaler 
litt mer, for jeg har 
det største rom

met. På rommet er et stort fint 
skap. Det er så stort at det tar 
nesten halve rommet, men jeg li
ker å ha god plass til klærne mine, 
så det er helt greit. Det eneste 
som er litt dumt, er at rommet mitt 
har skråtak, og da må jeg gå med 
bøyd hode for å ikke skalle ho
det. Jeg fikk en del kuler i hodet 
den første tiden, men nå går det 
helt fint. Det er jo kjempekoselig 
med skråtak, det blir så lunt lik
som. Det er jeg også helt enig 
med hybelverten min i. Skapet er 
mørkebrunt, men gardinene er fi
ne og oransje, så rommet mitt er 
lyst og fint allikevel. Madrassen i 
senga mi har en stor dump. Den 
var litt vond å ligge på. Hybelver
ten min har sagt at han skal fikse 
det. Det er en stund siden han sa 
det, men han har det litt trangt for 
tiden, så jeg vil ikke mase. Det går 
helt fint å fylle igjen hullet med et 
par håndklær, så det blir ganske 
jevnt. Det er litt hardt, men det 
skal jo være sunt å ligge hardt.

Han som bor i naborommet, 
er nordiskstudent. Jeg ser ham 
sjelden, men jeg vet at han er der, 
for om natten spiller han klassisk 
musikk. «Dødsmessen» liker han 
godt, tror jeg, for den spiller han 
ganske ofte. I begynnelsen syn
tes jeg nesten det var litt slitsomt, 
men nå har jeg begynt å like den, 
jeg også. Jeg blir litt søvnig på 
forelesningene fordi jeg har hørt 
på «Dødsmessen» hele natten, 
men det er jo spennende å utvide 
horisonten sånn kulturelt, også 
innen musikken.

Jeg pleier å sitte på lesesalen 
til den stenger om kvelden, for 
jeg føler jeg må holde meg litt å 
jour med det som ble gått igjen
nom på forelesningen. Dessuten 
vil gjeme Lill, som jeg også deler 
kjøkken med, at det ikke skal væ

glasur: ny spalte for deg som ønsker å uttrykke humøret ditt offentlig.

Jeg er kjempeglad for:
-at solen skinner og vi har hatt 
stabilt vær en uke
-at budsjettet er ferdig og 
vedtatt i går
-at jeg bor i denne vakre byen 

re så mange på kjøkkenet sånn 
tidlig på kvelden, for da pleier 
hun og kjæresten å spise mid
dag. Det skjønner jeg veldig godt, 
jeg hadde sikkert ønsket å være 
alene på kjøkkenet med kjæres
ten min, jeg også, hvis jeg hadde 
hatt en. Jeg blir litt sulten når jeg 
ikke har noe å spise på kvelden, 
men som Lill sier, da konsentre
rer man seg bedre. Av og til er 
det akkurat som om noe av ma
ten min blir borte i skapet. Jeg 
tror kanskje at Lill låner litt av 
meg, men hun har jo så lite pen
ger, sier hun, så det er helt greit. 
Det er veldig godt med bare spag
hetti også.

Kjæresten til Lill er ganske 
ofte på besøk. I starten syntes 
jeg det var litt pinlig når de gikk 
og la seg, for det er bare er en dør 
uten håndtak mellom Lills rom 
og den koselige hybelen min. Det 
er ganske lydt, så jeg fikk nesten 
ikke sove, jeg ble bare liggende å

Jeg er kjempesur for:

-at NTB vekket meg klokken 
0530 i dag

(Alfhild Yttergård, ordfører) 

høre. På dem, altså. Men så fant 
jeg ut at jeg kunne bruke sov-i- 
ro i ørene. De er ganske gode, og 
når jeg har puta over ørene også, 
hører jeg nesten ingenting. Dun
kene i veggen er det nok ingen
ting å gjøre med, men det er jo 
godt å høre at det er folk i huset. 
Så føler man seg ikke så alene, 
liksom. Ikke det at jeg trenger å 
være alene, da.

Hybelverten min er kjempe
koselig sånn. Han foreslår ofte 
at vi skal finne på noe sammen. 
En gang jeg hadde hatt eksamen, 
tok han meg med ut på byen og 
viste meg rundt. Egentlig var jeg 
litt sliten, for jeg var ikke helt 
vant til åttetimers-eksamnene, og 
når det gjaldt den foregående 
natten, så var dette før jeg fant 
ut av dette med sov-i-ro, og kjæ
resten til Lill hadde vært på be
søk. Men det var jo veldig hyg
gelig av hybelverten min å ville 
ha meg med ut, da. Vi spiste piz

za, og han spanderte øl på meg. n( 
Han spanderte øl på seg selv ij, 
så, og det fikk han så lav stemiw til 
av at han kunne bare hviske meg Sc 
ting i øret. Jeg fikk nok litt for mye 
å drikke, for etterhvert skjønte jeg nj 
ikke hva han sa. Da tok jeg bus- sk 
sen hjem. Hybelverten min kort pr 
noen timer senere, og da spilte pa 
han så høy musikk at det ristet 1 ga 
gulvet. Det var akkurat som mas- be 
se ting stod i veien for ham i stua, 
for han datt og bannet hele tiden 
Det var nesten litt ubehagelig, del bai 
der, men det var fin musikk hat ses 
spilte, og han er veldig koselig 
han er edru. jeg

ver
Det er kjempefint å være stu-tan 

dent. Dette er den beste tiden iarb 
livet mitt. jeg

god 
Nå

4se Unn Berntse^1
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I anledning deLillos’ 
konsert i Tromsø ons
dag 20.mars, har un
dertegnede fått et te
lefonnummer og 
klarsignal til å inter

vjue sjefen selv, 
Lars Lillo-Sten- 

berg. Med småner- 
vøst skjelvende 

hender slår jeg si
frene og venter 

spent på svar. -Nei, 
Lars er hos revisoren

20 minutter med 
Lars Lillo

Li
vet 
er en 
liten dings 
og hjernen er 
fremdeles alene. 
Hans musikk er enkel, naiv 
og underfundig. Ifølge folk som 

Dar snakket med ham, er han en merke
lig skrue. Konsertarrangøren advarte om 
rare utsagn og pussige sidesprang. Ikke 
akkurat en lett person å intervjue per tele
fon med andre ord. ,

Jeg svelger prestasjonsangsten, og 
hopper i det.

Hvordan har responsen vært på dob- 
bel-CD’en «Sent og tidlig» ?

-Jeg synes vi har fått fin respons fra 
kritikerne. Jeg har lest mange anmeldelser, 
og det har vært mye positivt å høre. Ter
ningkastene ligger på rundt 4,5 i snitt. Det 
må man vel være fornøyd med, det eneste 
albumet ble kritisert for var den varierende 
kvaliteten. Mange mente at vi burde ha 
samlet de beste låtene på en CD. Men Sten
berg har unnskyldningen klar:

-Denne plata kan kanskje sammenlig
nes med «Hjernen er alene», hvor vi også 
samlet mye rart på en gang. «Sent og tid- 

K'g» ble ikke som planlagt. En hel haug med 
åter ble ferdigprodusert før vi skulle sette i 
gang med å velge ut hvilke som fikle være 
med på plata. Først plukket vi ut 7-8 sanger 
som harmonerte fint sammen. Etterpå stod 
rimed et par sanger som alle mente skulle 
være med. Dermed fikk vi ikke det konsise 
uttrykket vi i utgangspunktet ville ha, og 
bestemte oss for å ta med alle låtene vi 
hadde spilt inn.

Uten sammenligning forøvrig kan jeg 
uevne at da «Exile on main street» av Rol
ling Stones kom ut, fikk de den samme kri- 
hkken, men etterhvert regnes nettopp den 
som en av deres absolutt beste plate.

«Sent og tidlig» er en plate som bør 
Ws i små porsjoner. Når en journalist 
rital anmelde den, må jo stakkaren sitte og 
Prøve å danne seg et inntrykk i løpet av et 
Par dager, og det blir gjerne for mye på en 
Haitg. Men jeg tar nok hensyn til kritikken, 
bevisst eller ubevisst.

Lars lot seg ikke affisere av det åpen- 
are forventningspresset etter kjempesuk
ken «Neste sommer».
, -For meg som låtskriver- eller kanskje 
leg skulle kalle meg kunstner, er det så gi
ende å være i studio at jeg driter i sånne 
toker. Da oppslukes jeg fullt og helt av 
^beidet. Tankene kommer først etterpå når 
leg snakker med journalister.

-I november startet turneen Vi har brukt 
N tid på å få materialet til å fungere fint. 
.går det strålend, å publikum i Tromsø 

ar noe å se frem til. Vi hai med en ny mann

sin, men han er hjem
me om en times tid, sier 

damen. Jøss, jeg har fak
tisk fått hjemmenummeret 

hans. Etter nok et par for
søk får jeg endelig tak i 

den unge herren.

på keyboard, og det har vært en bra løs
ning for oss. Vi kommer til å spille en blan
ding av gammelt og nytt. Mye av materia
let fra «Sent og tidlig» blir å høre.

-Turneen går frem til påske. Etter pås
ke kommer vi til å opptre på diverse arran
gement som russefester o.l. Alt : alt blir 
det ca. 70 konserter. Når dette er over er vi 
nok temmelig slitne alle sammen. Da tar vi 
en pause og er borte fra hverandre en 

stund. Det t:r • slike perioder vi bes: kan 
mobilisen ide . aide på med undre 
prosjekter er aj-a tin avveksling. Så blir 
det vei samling på nyåret når trangen til å 
spille blir for stor.

Om Ishavsbyen har Lars følgende å si: 
-Tromsø er et hyggelig stoppested på 

turneene våre. Vi har vært her ofte, hele 15 
ganger tror jeg. Faktisk så skal vi i studio i

Txm-
sø om 
noen uker 
for å spille inn et 
par komp-ideer.

Undertegnede forsøker å fis
ke frem skumle opplevelser fra Nordens 
Paris, er de kanskje blitt overfalt av gale 
nordlendinger?

Lars ler, og tar en liten kunstpause. - 
Tja, nei, jeg tror ikke det.

-Jo forresten, sist vi var i Tromsø traff 
vi på en fyllik som kjente broren til Lars 
Fredrik Beckstrøm. Han ble med oss bak 
scenen og spiste med oss. Fyren presterte 
å ta ketchup og sennep på finnebiffen sin!

Studentersamfunnet i Tromsø ble først 
nektet skjenkebevilgning til deLillos-kon- 
serten. Hva synes du om en slik behand
ling av voksne mennesker?

-Vel, i forhold til skjenkepolitikken i 
byen ellers, virker dette merkelig. Jeg fore
stiller meg Tromsø som en liberal oase på 
det området. Da vi spilte her i 1982, ble det 
solgt brennevin på Mirage etter klokka 
24.00. Samme år var det forbudt å selge 
cola på konserten vår på Stord fordi det 
ble betraktet som blandevann!

Lillo-Stenberg har sine prosjekter på 
si.

-Hobbybandet mitt, Young Neils, kan 
ikke oppløses, i og med at gruppa aldri er 
startet. I utgangspunktet var dette et pro
sjekt vi satte i gang for moro skyld, men 
det har vart lenger enn noen kunne fore
stille seg. Hver jul tenker vi at nå kutter vi 
ut, men av en eller annen grunn klarer vi 
det aldri. Jeg har også fått et par tilbud om 
å være produsent som jeg overveier, men 
jeg har ingen store ambisjoner i den ret
ning

Lars har ingen forme .
-Nei, jeg kom aldri så lang . ter å ha 

fullført gymnaset var jeg i militæret. Så 
rotet 2- par år, drev med musikk
på fo an. DeLillos ble dannet
daje: . ir gammel. Det rotet bare
- ■ tet på seg, så noe skikkelig utdan-

det aldri på meg. Men det er jo 
for sent sier han, og underteg

nede kuer på om hun skal invitere ham til 
universitetet i Tromsø. Kanskje ikke, han 
har sikkert mer å bidra med på musikkfron- 
ten. Mannen som i januar ble kåret til Nor
ges beste instrumentalist av leserne i mu- 
sikkbladet Beat.

-Men nå er jeg virkelig nødt til å gå, 
f u s i en beklagende tone, og høres 

' ■ :t. Jeg avslutter intervjuet mitt, og
rende tilbake. Forventningene 

• 'it innesluttet, pussig mann ble 
gjeri il skamme.

u Stine Eidissen Hva
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Hvem kan være bedre skodd enn 
Arthur Arntzen til å foreta ei historisk 
betraktning av Den fordømte nordlen
dingen? Om ikke 4500 utsolgte billet
ter kan gi noe umiddelbart svar, så 
sitter vi med en latterrysta magefølel- 
se av at teaterstykket har svart til 
forventningene. Minst. «Ravgalt inntil 
kunst.» Her blir Nordlendingens ymse

vidd og munterhet, løsaktighet, 
drukkenskap, gudstru og forhold 
til småpotet stevnet fram som ei 
skute med stødige rorkarer i 
skikkelse av Kristian Fredrik 
Figenschow jr., John Sigurd 
Kristensen og Finn-Arve Sørbøe, 
og med Arthur Arntzen som vant 
skipper.

Det å salte ned dette tema om 
Nordlendingen til ei forestilling på 
litt over to kjappe timer var umu
lig. Så har ikke det vært formålet 
heller. Med noen få forbehold 
klapper skuta trygt til kai, uten 
noe brukstap å snakke om.

Kulissene
Med på å lose fram teksten er akva
rellene til Dagfinn Bakke, samar
beidspartner til Arntzen i mer enn 
tjue år. Scenen med en underlig
gende bård av selskinn, består av 
tre lerreter hvor scenebildene føl
ger historiene og skaper en sym
biose mellom tekst og bilder. Et 
par plasser føltes det som om lys- 
bildeskiftingen tok litt av brodden 
fra teksten, da de ble litt for utfyl
lende og omskiftende. Her kunne 
teksten i seg selv som kontekst, 
båret vitsene godt nok.

Fysiologiske fakta
Lysbildeskiftingen passer imidler
tid perfekt inn i sekvensen som tar 
for seg et nordlending-skjelett 
(Homo Sapiens Arcticus). Skjelet
tet har tegn til feskespor, albue- 
skjell og ekstra lange armer til å 
fiske med; nå til å trekke trygd 
med . De dresskledde herrene tar 
på liknende vis for seg diverse 
kroppsdeler i lys av nordlendin
gens lemfeldige historie. Og slik 
er første akt bygd opp: Som en 
temaorientert revolverdialog. De 
fire skuespillerne er iført antrekk 
for en formell anledning og be
trakter n * '.ingens historie og 
karak- •><t inn- og utenfra.

Det kan være passende å nevne at 
Goethe holdt fram at: «Folk viser 
aldri sin karakter så klart som når 
de viser hva de ler av.»

Dramaturgien
Instruktør Lennart Lidstrøm har 
nok vært medvirkende til stykkets 
iøynefallende og til dels vitenska
pelige oppbygning i første akt. 
Uten å røpe for mye for potensiel
le publikummere, kan vi fortelle at 
«Den fordømte nordlendingen» 
punktvis tar for seg tema som an
går alle oss sambygdinger i nord. 
Eksempelvis er åtifeske og fangst, 
vær, sjukdom, dyriske drifta, guds
tru og humor som tas opp. Her 
kommer Amtzens vidd inn. For 
som han selv hevder har han gjen
nom 40 år som Oluf, omreisende 
underholdningsartist, journalist 
og nå som universitetsansatt hørt 
og lært seg mange historier. Sam
tidig har han sett hvordan latteren 
kan frembringes - og fått innblikk 
i folks tankeverden såvel som 
hverdag. Historiene er et viktig 
krydder i dramaturgien.

Det gjøres tapre forsøk på å 
fremstille den i det siste så omtalte 
kvinnehumoren. I forhold til en 
sparsom nedskrevet historie om 
dette emnet, lykkes Arntzen & 
Co. langt på vei. Stykket er da og
så ment som en historisk betrakt
ning. Skulle man hatt mere med, 
måtte muligens en del historie blitt 
nyskrevet.

Andre akt fortsetter der første 

slapp, vitsene spiller også her en 
viktig rolle. Men denne akten pre
ges av mere løssluppent spill og 
etterhvert overraskende kostymer. 
Sketsjene er fremtredende. Spesi
elt en sketsj hvor en må gå inn 
som tolk når han Sigfred flytter 
hjem etter to år i Oslo. Barndoms
vennen Kastor skjønner nemlig 
ikke en skit av det han sier. Over
settelsen er ikke problemfri.

Stykket munner ut i en muntlig 
eksamen i humor med Arntzen som 
eksaminator, og en uventa avslut
ning som nesten havarerte i et lat
ter-crescendo.

Stolte nordlendinger
Det virker som stykket forsøker å 
lære oss noe om vår selvfølelse 
som stolte nordlendinger. To po
eng synes å være viktige. Det ene 
kan belyses av ordtaket: «Man ser 
ikkjé si armod før man kjem te Ber
gen». Det handler om å få bedre 
kjennskap til seg selv gjennom 
andres syn; herav ordet fordømt? 
Det andre poenget angår nordlen
dingens person og det han tren
ger for å overleve; gudstrua, hu
moristisk sans og småpoteten. I 
dette teaterstykket kan man la seg 
imponere av hvordan man trekkes 
inn i alvoret der den ømtålige guds
trua omtales. Humoren oppløser 
alvoret og fungerer som en red
dende engel.

En Amtzen-kjenner vil nok 
huske igjen en del historier, uten 
at det trekker ned helhetsinntryk-

Arthur Arntzen & Co. tar oss med inn i Nordlendingens språk- 
skattekanuner. Det er åpenbart feil at «talespråket som vår fremste, 
kulturvare forsvant med økt skolegang etter krigen, da det var 
knyttet til andre forestillinger og arbeidsliv».

mi
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ket. I tillegg inneholder stykket fle
re kommenterende småstikk til 
dagsaktuelle ting, som f.eks. Ratt- 
sø. Denne egenskapen var Oluf 
velkjent for.

Det trekker heller ikke ned at 
skuespillerne av og til virker gan
ske selvironiserende i stykket - 
ikke bare publikum lo. Det er med 

på å gjøre stemningen intime 
uhøytidelig. Balansegangen tk 
lom humor og alvor er gjennoi 
ført. Et motto for stolte norcM 
dinger stadfestes: «Hves dugt 
narr av språket, gjør du narr i 
oss!»

Humor eller ikke’ iet er spørsmålet i disse
dager. Vi mennes sstnok innrettet med
denne evnen av naturen. samme er dyrene 
mener Owe Steen-Hansen, universitetslektor i 
filosofi. Men hvordan er det med humor, filosofisk 
såvel som fysiologisk sett?

-Språl er forsteinet latter, siterer filosof Owe Steen-Hansen. 
Latter fremkalles ved at språket omdisponeres og mykes opp.

En fortrolig lek
Owe mener humor er en evne som 
må forstås i forhold til et begrep 
om lek. Gjennom leken distanserer 
man seg fra en ofte alvorlig og 
påtrengende verden, men samti
dig kan man nærme seg verden 
via det leken kan bortlære. I så 
måte uttrykker leken et overskudd, 
i dei
lapp

a: npen for tilværelsen ikke 
r en for samtlige krefter. Det 

sL; t >kulle matche bra at ordet 
Lommer av det latinske or

de! for væske.

Ravende akademisk vidd
En annen filosof, Herman Hesse 
har hevdet at: «Humor er alltid 
galgenhumor, og i verste fall får 
De lære det i galgen.» Dette ra

vende akademiske vidd minner 
oss om at humor i seg selv har noe 
med overlevelse å gjøre. -Vi men
nesker er utstyrt med latteren som 
en beskytter mot det som blir for 
påtrengende. Det blir ofte vanske
lig å forstå verden når den er for 
nær, og latteren gjør at det ikke 
blir så alvorlig, resonnerer Owe.

Råbarske Nordlendinger?
-Det typiske med Nord-Norge er 
at disse trekkene er umiddelbart 
synlige. Rotfestet i en virkelighet 
der råskapen ved naturen blir for
søkt motvirket gjennom humoren, 
framholder en høyttenkende Owe. 
I hvert fall slik et (til dels) fordums 
Nord-Norge har vært.

Fortrolige elementer
Vi vokser inn i en verden so® 
ter hvert blir for vanlig. Men 
gis dg rom for undring. U 
ting forstyrrer orden. -Humør 
ter grunnsetningen for det 
niske liv, siterer Owe. Teorien* i 
bunne i at lattereffekten slår’ j, 
blomst ved at verden og etent p 
tene slik vi kjenner dem, st®’ - 
ned. Det fine med latteren fl de
den demper organisk spenn’ da 
Den skaper en balanse som* rir 
ses i forhold til at humor fretf sii 
kommunikasjonen med noeft 
med. Flirosof Arthur Arntzen 
slått fast at: «Humor e den 
formen førr kommunikasjon» rin 
blir humor i form av lek noe 
gere enn en bevaring av 
naivitet.

li^^^Jostem^ørtveit^
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flossci Nove* Norcl|»o
Me var samla på Teaterkafeen ein onsdagskveld i 
mars. Bossa Nordpå ausa or kjeldene sine.

Marit Sandvik syng med utpre- 
jajazzstemme. Ho lagar eit lurt 
smil. Saman med saxofonist Hel- 
sSveen, perkusjonist Finn Slet- 
æn, gitarist Øystein Nordvoll, 
bassist Oddmund Finnseth og 
ifompetist Ole Thomas Gjærum 
jtgjer dei Bossa Nordpå. Dei 
ijorde eit par turnear i -93 og du 
oyrde dei kanskje under fest
na i Tromsø i -94. No var det 
ass dei skulle spele for - me som 
ikkje hadde høyrt dei tidlegare 
ognokon av dei som kjende ban
det frå før. Og det var oss ho 
smilte lurt til, og til dei som kom 
inn etter kvart. Inn i tropisk var
me, blå tonar, gul og raud ljos- 
iffaum, laus prat og latter. Fram
for kveldens konsert hadde dei 
ton hatt ei øvingsøkt på føre
middagen etter eit opphald på 
røre to år. Det gjorde seg gjel- 

Lnde i nokre korreksjonar frå 
Vokalisten, og til tider nokon vel 

markerte taktslag frå trommisen.

Bahia-kjernens kjerne
Opphavet til rytmane i samba-og 
taanovamusikken finn me i 
Bahiadistriktet. Bahia er kjernens 
kjerne, fortel vokalist Marit Sand
vik med ei roleg, mørk nordlands
kyst. Bahia er eit distrikt i nord-. 
lust Brasil. - Steven Getz som 
representerte amerikansk cool- 
jizz, Joao Gilberto og A. C. Jo- 
binsom vaks opp i Bahia-distrik- 
let starta eit samarbeid på 50- og 
W-talet. Det var reaksjonar på 
den eksplosive Bebop musikken 
som resulterte i den avslepne 
taaNova stilen, forklårer Odd- 
pund. Blant medlemmane i ban- 
■i er det berre Finn som har 

dansa samba i gatene i Rio. Han 
har gått i læra hjå dei fremste 
utøvarane innan denne musikk
genren i Brasil. Dei andre har lyt
ta til plater. -Det er vanskeleg å 
få tak i Bossanova musikk her i 
Noreg, fortel Marit. -Me får til
send plater, frå kjenningar i Eng
land og UŠA og fangar opp me
lodiar frå desse, men arrangemen
tene er våre eigne. Helge og Odd
mund lagar sambamusikk sjølve. 
Helge får inspirasjon frå dalman- 
tinarane (hundane) sine som al
le er kalla opp etter kjende jazz 
artistar, Dexter, Julia og Quinsy. 
Helge skildra hunden Paquito 
gjennom saxofonen sin i låten 
med same namn.

Paquito
Låtene, ja. Dei var varierte og 
baud på spontane overraskingar. 
Marit, Helge og Ole Thomas op
na låten Paquito i klar samba/jazz 
harmoni,. Dei eksotiske rytmane 
fekk fort rørsler i hender, hovud, 
bein og hofter hjå publikum. Re
sponsen gav ny glød til musika
rane. Helge heiv seg inn i ein 
drivande god solo, Øystein spyt
ta ut plekteret og gauv laus på 
sambatonerekkja. Finn oppfatta 
signala og nytta trommer, cym
balar, stativ og anna innan rek
kjevidde - og fekk fram heftige 
rytmar. Den til då blygsame trom- 
misen klinte til og laga høgde
punktet i denne låta og synte 
publikum at han meistra samba- 
rytmekunsten. Oddmund og bas
sen lena hovuda bakover, tok 
sats og joina cymballydane. Dei 
tok over med ein svingande du
ett. Bassen byrja i det djupe re-

Marit Sandvik syng med utprega jazzstenune FOTO: KJERSTI BAKKEN 

gisteret. Sprang oppetter skala
en - og fekk selskap av Odd
mund i det ljose partiet. Han song 
med på det internasjonale språ
ket; de, va, vå, ve, ba, be, de. 
Gitaristen kom inn med fyldige 
akkordar, saxofonen bjeffa. Ein 
samtale på portugisisk gjekk mel
lom vokalisten og trommisen som 
gjekk over i ekstatiske rop. Heile 
korpartiet vart avrunda med trom-

petisten som synte at han og had
de eit forhold til hundar og i sær 
samba! Så var dei tilbake der dei 
starta, med samstemt melodiøs 
samba. Publikum var slett ikkje vil
juge til å sleppe dei då den siste 
akkorden tona ut...

^J^Solveig^il^

-jazztyrste 
tromsø- 
værlngar 
...men få 
studentar.

Imellom to innslag støytte eg 
borti Øystein Blix som sit i styret 
i Tromsø Jazzklubb. Han og seks 
andre arbeider uløna for at trom- 
søpublikummet skal få oppleva 
nasjonale og internasjonale arti
star plukka frå øverste hylla inn
an samtids jazz.- Men dessverre 
har det vert nedgang i antall be
søkende på våre konserter i Tea- 
terkafeen, selv om det musikal
ske nivået er høyt, fortel Øystein. 
Han lurer på kva som held oss 
studentar borte onsdagskveld- 
ane, kva me prioriterar framfor le
vande musikk? Er det fordomar 
mot jazz, fordi mykje av det er 
ukjend? Når eg tenkjer etter (i 
ettertid) er jazz for meg uforut- 
sigbart, noko spennande og nytt 
som vert til på ståande fot. Ei 
lita,kjend melodistrofe frå vise- 
,tango-,folke-, og som kan for
mast til det ugjenkjennelege. 
Denne musikkforma er grenses- 
prengjande, di ein har frie tøyler 
når det gjeld det musiske,det har
moniske og bruken av effektar, 
så lenge ein held seg innan ram
ma for jazz. Mykje progressivt 
skjer for tida hjå norske jazzutø- 
varar, og dei kjem til Tromsø. 
Fyrst ut er Fuzzy Logic. Dei spe
lar leiken, melodiøs imrovisa- 
sjonsmusikk, der det elektronis- 
ka og det akkustiska vert blanda 
til funky rytmar. Grip sjansen 
medstudent. Drikk deg utyrst, du 
og-

_

Lørdag 30. mars er 
det kurdisk nyttårs
aften. Eller Now Ruz 
som det heter på 
iransk. I denne an
ledning arrangerer 
Norsk Tropisk venn
skapsklubb fest på 
kulturkafeen.

■ ' 
-11996 kommer vi til å satse på 

forskjellige lands høytids
dager, den kurdiske nyttårsfei- 
fingen er en ledd i denne sat- 

in1 ^ngen. Egentlig er det både 
‘k.^Kurdistanso?fei-

til å satse på en Iransk fei-

iinj
kai

ii
«V,

hul ............... ..... .......... .....
1 nyttårsaften, men vi kom-

IDprtU X ____ft__ *_____ ».n, -• “'uwwvpaciiHmiJMCi- uct jvuignuuuHUH spinet ttansfcua- vctiiistwpiuuuu v» cnuiuiu 
kh ?8'Sie!<Benoni i Norsk disjonell musikk og det vil bli ser- der nordmenn og innvandrere

30 mars.
}å Kulturkafeen
FOTO: KULTURKAFEEN

/ Påsken er gul. [) 1
■ Er du en liten søt påskekylling i gul saus? Spis marsipan og gul sjokolade og 1 
t hør på Theisen. Gryl hvor du går før du ikke gjør det lenger. Ta på deg en 
f stygg, ekstremt varm og gul lue med innebygde Ray-ban briller. Kartet er 
’ sikkert fint til noe. Kvikk- lunsjen er brun og klissete og appelsinen er også gul.

Smør skiene dine med noe og gjem pensum trygt i utedo. Gå aldri alene. Ta med 
deg dunete, gule kyllingvenner og spis dem opp når du kommer frem. Lån et bål 
eller en mikro. Nam. Nam. Gå på do bak en stein eller et tre. Gå litt til. Se litt på den 

røde pila i kompasset og putt det i lommen igjen. Glem aldri Roald Øyen. Grav 
deg ned i tide og knekk påskenøtter . Finner du ordet, tar du heisen opp på en 
fjelltopp og låner en mobiltelefon. Stå slalom ned igjen. Vinner du ikke, kan du 
sluke en påskekrim og grine litt av den. Vinner du, kan du grave deg ned igjen 

og finne noen i nabohulen og flørte litt og skryte litt og feire hele den lange i 
fredagnatten. Ikke stå opp igjen før påskemorgen og den store steinen er J 

. vekke foran øynene dine. Da kan du synge påskesalmer til du blir svidd i J 
k fjeset av den gule solen som stod opp akkurat da. Smil litt ekstra til solen før # 
W den brenner deg opp. Ikke snu eller reis hjem. Det er feigt. Æ

lii Wsk vennskapsklubb. 
n ' Men alle er velkommen til

vert iransk mat.
— - Vi vil at kulturkafeen skal

^urkafeen, som ligger over være en kulturell smeltedigel, der- slutter Benoni 
ælex- Der har de plass til rundt for vil vi veldig gjeme at også nord- >

J,f’ stykker. Det iranske ban- menn møter opp. Norsk Tropisk H Magnus Clough

Sitter du hjemme med en bleikfeit nese i pensum kan du bare 
k glemme alt og holde kjeft og ha dårlig samvittighet. Påske

er nå engang påske. Og den er gul.
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Han sitter lett sammen- 
sunken bak en halvliter 
på Blå Rock, unnskyl
dende ustelt etter 14 
timers flytur. Steve 
Wynn er tilbake i Trom
sø.

Flyet var forsinket. Wynn ble inn
vilget en halvtimes pause før det 
ble trommet sammen til en impro
visert minipressekonferanse på Blå 
Rock. Sikkert halvdød av trøtthet, 
men allikevel vennlig smilende hil
ser han med lavmælt røst, «Hi, Fm 
Steve».

Han er tilbake i Tromsø for 
femte eller sjette gang, han forsø
ker å telle etter. Kanskje er det 
syvende gang? Hvorfor kommer 
han stadig tilbake? Han er fasci
nert av byen, av det å være så 
langt nord.

* Liker å reise
Han forteller litt om tuméen. Euro- 
patuméen starter i Tromsø. Siden 
bærer det sørover til Trondheim, 
Bergen, Oslo og ...Moss?

Wynn liker å reise. Synes det 
er spennende å treffe nye men
nesker, se nye steder - og igjen- 
se kjente.

Intensjonen er å lage så gode 
plater at han kan komme tilbake til 
steder han liker, og holde konsert.

For eksempel Tromsø. Her har 
han ofte vandret gatelangs, og 
regner seg som rimelig godt kjent 
Har vel fått gå i fred også. Ingen 
stjemenykker eller dramatisk sor
te solbriller, ansiktet er bare skjult 
bak mørkt, halvlangt hår.

Temakveld
Hva inspirerer ham? - Bøker, fil
mer og andre menneskers liv. Og 
sitt eget liv, da. Men når han skri
ver tekster, later han som om alt er 
fiksjon.

Egentlig skulle han og bandet 
vært i Oslo i kveld, men ryktet om 
en temakveld om seg selv var in
teressant nok til at forandringer i 
skjema ble gjort. Han har aldri vært 
med på noe liknende, og šer fram 
til seansen med grublandet spen
ning. «Just like Fm dead, and joi
ning my own funeral».

Fotografering gjenstår. Om 
han kan stille seg der borte? Steve 
Wynn reiser seg fra sofaen med et 
spørrende blikk: Hvis vi ikke har 
flere spørsmål, altså? Nei... Jo, 
kommer du i kveld, da? «Sure Fil 
be there». Og det var han.

FOTO: SIRI VAGGEN OLSE

«Hi! Meet the Steve Wynn Quin
tet I’m Steve.» Rock’n roll, kje
misk renset for synthesizere, bare 
slagverk og gitarer. Og det var 
evig nok. Bassgangene vil sitte 
lenge i ryggmargen, der resonan
sen ennå svinger i benpipene.

Bakerst ved miksepulten, der 
lyden er best, står en solid gruppe 
innbarka tilhengere, de mest tro
faste konsertgjengere og platekjø- 
pere noen stjerne kan ønske seg. 
De tramper takten, og nyter kon
serten på sitt rolige, tilbakehold
ne vis.

Like foran scenen danser de 
hemningsløse. Noen utspekulert 
og dvelende. De ønsker seg - og 
far - blikkontakt med bassisten. 

Han tar seg bra ut i profil, mei. 
mørk, svett dårelokk ned i pat 
nen. Vet det sannsynligvis 
småsleskt smilende og gyngeni 
i synkopetakt. Han blunker tilb; 
ke og nikker lovende.

De spiller lenge, både nye« 
gamle låter. Applausen tar mo: 
strebende slutt etter det desidf 
siste nummeret. Bassisten stt
mer av gårde for å finne sineu'L 
venner. En sjenert entusiast'^ 
mot til seg og går fram til scat' 

Wynn smiler glad og sier
for å utrykke sin begeistrioi

re. Dette er den første konsert; 
på Europatuméen. Måtte
kveld bli som denne !

Kitzbuhl-race med Per-Ivar's
Per-Ivar’s Orkester 
klemte til for et strålen
de publikum på Blå 
Rock onsdag 13/3. 
175 betalende fikk med 
seg en dose rockpunk
funk med kubjeller på.

Stemninga var høy helt fra begyn
nelsen av. Mange stilte patriotisk 
opp for å høre Tromsø-bandet 
som til og med hadde med seg 
support, nybakte Astro Zombies. 
Spredd rundt jukeboksen diska or
kesteret opp med toner i et knu
sende tempo. Lyden kunne nok 
ha nådd større høyder, men folk 
var i altfor godt humør til å bry seg 
nevneverdig. Til tross for Per-Ivar 
Jensens energiske strikkball-pre- 
stasjoner foran mikrofonen, var 
det dønn umulig å tyde noe særlig 

av lyrikken. «Kama kapyla hey, 
kama kapyla HEY!» var stort sett 
det eneste undertegnede fikk med 
seg på den fronten, men pikefje- 
sene på første rad strålte som bare 
det.

Bandet hadde tydeligvis øvd 
litt siden konserten på universite
tet. Noen låter slo bedre an enn 
andre, spesielt deilig var det å roe 
ting ned med en blues på slutten. 
Køntri - inspirerte Runar ’s Orkes
ter fikk også prøvd seg med hen
holdsvis bassgitarist Runar Clau
sen på vokal + gitar, gitarist Tho
mas Hough på cymbaler og trom- 
mis Bård Michalsen på bass.

Etter sanking av forfriskelser, 
blir det noen svette ord i kjelleren

- Vi er meget fornøyde med 
konserten, gliser Per-Ivar. Det var 
skikkelig artig.

- Sschtiilæ, legger Runar til.

- Vi spiller litt rått men er egent
lig veldig herlige og snille. Bård er 
den eneste som er litt slem for det 
må alle trommiser være. Per-Ivar 
kikker bort på Bård som er helt 
enig.

Framtidsplaner har orkesteret 
også; først skal Thomas til Karibi
en (reggae rules). Så skal bandet 
spille under Riddu- Riddu festiva
len i Manndal i juli. I tillegg kom
mer planene om å danne eget tros
samfunn på lista. Samtlige ansikt 
lyser opp:- Dette er seriøst! Vi 
skal dyrke det skapende isteden 
for det ødeleggende. Mennesket 
driver med altfor destruktive ting. 
Om folk gjør noe galt forstår vi 
det, bare de mener vel, avslutter 
gutta hjertesmeltende.

1f F ør sund____________ Per-Ivar sjarmerer publikum.
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I FANTASIENS VOLD i::

Eventyrverdener med trollmenn, droider og ildsprutende drager. Ikke 
akkurat ingredienser i en vanlig studenthverdag. Men det er virkelighet 
-for en som spiller rollespill.

- Det er litt vanskelig å forklare hva rollespill er, 
det høres lett dumt ut for folk som ikke selv har 
prøvd det. Rollespill handler nemlig om hva som 
foregår i fantasien din. Det sier Lasse Kvalvik, 
som jobber i den nye science fiction butikken 
Dreamlands i Tromsø. Her selger han i tillegg til 
rollespill, magic-kort, miniatyrfigurer og tegne
serier.

- Rollespill er som en virkelighetsflukt, akku
rat som å se en film eller lese en bok. Du lever 
deg inn i en annen virkelighet, tapt for den van
ligvis traurige hverdagen.

Dårlige liv?
Men hvem er disse menneskene som rømmer? - 
Det er en myte at det er en spesiell type mennes
ker som spiller rollespill. Det er helt normale 
mennesker, i aldersgruppen fra 12 til rundt 3Oår, 
ofte studenter. Veldig forskjellige men- nesker, 
mange har ikke noe felles utenom 
interessen for rollespill. Man bør 
helst være flere for å spille. Van
ligvis er det en såkalt «Gamemas- 
ter» og tre-fire vanlige spillere. Ga
memaster er den som styrer spil
let, hans jobb er å konstruere den 
fantasiverdenen spillerne befinner 
seg i. Til å hjelpe seg har han flere 
bøker som beskriver de forskjellige 
miljøene i detalj. Spillerne styrer en eller flere 
figurer, som for eksempel skal gjennomføre opp
drag som Gamemasteren lager.
Hvis du klarer det du prøver på får du poeng. 
Driter du deg derimot ut, kan du risikere å dø.

Ikke for tallveike
Spillerne må hele tiden ta avgjørelser, som hvor 
de vil gå, om de vil lete etter noe, eller om de vil 
angripe noen. Når spillerne har gjort et valg, 
kastes det terning om utfallet. Hvis du har be
stemt deg for å angripe et menneske, vil ternin
gene avgjøre hvor mye skade du gjør. Det er i 
det hele tatt ganske mye kalkuleringer i rolle
spill. Dette skremmer nok en del som prøver det 
for første gang. Men har man først lært seg 
systemet, går det ganske greit. Mengden be- 
regninger variere også en del fra spill til spill. 
Men i den mye brukte varianten «Advanced 
Dungeons & Dragons» (AD&D) er det en god 
del regning.

Voldsfiksert
En del mennesker og organisasjoner, spesielt i 
USA, har reagert på voldsbruken i en del rolle

spill. Og det er vel et faktum at vold er et 
mye brukt virkemiddel. Dette er ikke 
Kvalvik helt med på:

-I AD&D er det lagt opp til en 
del slåssing. Men denne 

slåssingen er såpass urea
listisk at jeg ikke tror spil

lerne blir påvirket nevneverdig. Dessu
ten fins det andre spill som er mer realistis

ke og ikke med så mye vold. Men egentlig er 
det veldig mye opp til «Gamemaster» og spiller
ne selv hvordan de vil spille. Det er litt av 
poenget, i rollespill skal det finnes like mange 
muligheter som i det virkelige liv.

Bakgrunn
Mange tror rollespill er noe ganske nytt, men 
egentlig er det bare en videreutvikling av even
tyrfortellingen, som lenge har vært en tradisjon i 
Norge.

-Fra gammelt av har man i Norge drevet med 
høytlesning av eventyr, der en person leser for 
andre. Det er egentlig mye det samme som skjer i 
rollespill, der fungerer Gamemasteren som fortel
leren, sier Kvalvik.

Tidkrevende
Begynner man først å spille rollespill, må du regne 
med å bruke en del tid. Spesielt i begynnelsen, når 
man skal lage de forskjellige figurene. For å få 
spillet mest mulig realistisk er det tallverdier for 
det meste, for eksempel personlighetstrekk, intel
ligens og utseende. Etterhvert som du lever deg 
inn i handlingen blir det nesten en egen virkelig
het.
Hva skal man da egentlig med et virkelig liv?

ti
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Satamsme ocj rcBlIcjspull
«Rollespillene har ødelagt vår 
ungdom, og fått dem til å begå 
«Snjelllvigtt IllUl !M ler"
tendommen og alt det vi holder 
kjært.” sa en medlem av Wash
ington Housewives i et møte 
som var tilegnet rollespillenes 
skadelige effekt. I Herrens navn 
skulle USA renses for den uhel
dige innflytelsen.

Washington Housewives er en av de mange 
organisasjoner som kjemper mot umoral i det 
amerikanske samfunn og har særlig rettet sin 
oppmerksomhet mot rockemusikken, men hel
ler ikke rollespillene har gått upåaktet hen. 
Argumentene som har blitt brukt er enkle og 
snevre, men har fått stor gjennomslagskraft i 
et paranoid USA på jakt etter syndebukker. 

. Det vanligste rollespillet, AD&D, har re- 
gelbøker som tar opp djevler og demoner og > 
har derfor blitt utsatt for hard kritikk. Djevlene fl j 
blir framstilt som onde monstre som spillerne mXXi

<-

skal nedkjempe, men delte er ikke godt nok for 
Husmødrene som mener at kun total isolasjon 
fra virkelighet og fantasi er redningen for sam
funnet. Spillerne er for det meste det godes 
forkjempere i en verden preget av kaos og 
moralsk forfall, en verden ikke ulik vår egen. 
Husmødrene mener at spillerne blir hjernevas
ket og at de til slutt vil falle i Den ondes klør.

Mange nye spill henvender seg til folk 
som har gått lei av å spille snille riddere og 
antihelter. Disse har navn som Vampire og 
Werewolf, men oppfordrer heller ikke til ut
strakt djeveldyrkelse. Snarere er de en invita
sjon til å utforske de mørkere sidene ved den 
verden vi bor i og vår egen natur. Benektelse 
er et velkjent psykologisk fenomen som,ikke 
løser noe problem; problemene løses ikke ved 
å lukke øynene og innbille seg at de ikke er 
der. Rollespill er virkelighetsflukt og en anled
ning lil å leve ut sider av ens egen personlig
het som i en perfekt verden må undertrykkes 
og forties.
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Tigern skal komme på t-skjorter 
og kopper, og forbeholder seg 
retten til å tegne og skrive hver 
strek selv.

diskusjoner om hvorvidt Tid 
egentllig er av vatt og plysij 
levende tiger eller et prødA^ 
Tommys fantasi. Det er igni® 
uinteressant. For Tommy er Tæ 
levende, for alle andre er han 
tøytiger. Begge oppfatningen! 
ke virkelige. Egentlig er det ett 
de på hvor subjektiv virkelig 
ten kan være, ingen av oss kar 
verden på nøyaktig samme nii

Tøytigre - ikke bare tøytigre 
Seriens hovedpersoner er altså 
Tommy og tigeren hans, Tigern. 
Tommy er seks år. På original
språket heter han Calvin, og er 
oppkalt etter 1500-talls teologen 
Johan Calvin, som mente at våre 
handlinger er forutbestemte. Til 
en viss grad kan man si at Tom
my gjør ære på sin navnefars idéer 
ved stadig å understreke at han 
selv er et uoppdaget geni som 
senere i livet vil bli elsket og dyr
ket. At andre ikke har oppdaget 
hans talenter enda ser ikke ut til å 
bekymre han. Det kommer de ba
re til å angre på senere:

Egentlig har ikke Tommy så 
mange venner utenom Tigern. 
Han kan virke pysete og puslete, 
ikke særlig pliktoppfyllende på 
skolen, rampete og enormt pro
voserende, spesielt sett med voks
ne briller. I tillegg har han en mildt 
sagt livlig fantasi, og masse kunn
skap og interesse for emner som 
ikke regnes som nyttig lærdom 
blant voksne forståsegpåere. For 
eksempel vet han alt om hvordan 
en tyggis skal tygges, og alt om 
dinosaurer. Som om ikke dette er 
nok til å sette grå hår i hodet på 
enhver barnepsykolog, så er han

innerst inne en godhjertet liten 
gutt, som har en god tanke bak 
det meste han gjør. Kanskje med 
endel unntak når det gjelder an
grep på lusete piker, særlig Mari
anne. Tommys livrett er sjokola- 
detrekte sukkerbomber med sjo- 
kolademelk, tilsatt vitaminer, og 
han har en innebygd tiltrekning 
mot TVens oppstykkede bud
skap.

Tommys beste venn er Ti- 
gem, eller Hobbes, som er det 
navnet Watterson ga han. Hob
bes var en filosof som levde på 
1600-tallet, og hadde et ganske 
beksvart syn på menneskets na
tur. Tigern understreker da også 
mer enn gjeme alle fordelene man 
har ved å være tiger og ikke men
neske. I følge hans filosofi er 
mennesker laverestående vese- 
ner som hverken vet sitt eget bes
te eller kan å ta vare på seg selv. 
Tigems lynne og grasiøse katte
aktige bevegelser er inspirert av 
forfatterens katt Sprite. Han er 
både snill, intelligent og veldig 
imøtekommende, særlig når Tom
my kommer fra skolen. Ofte er 
det bare Tigern som forstår Tom
my. Han er alltid med på det som 
er virkelig gøy, og står ofte som 
den relativt fornuftige parten i 
dype eller mindre dype samtaler 
med eieren sin.

Når det er andre enn Tommy 
tilstede spiller Tigern tøytiger for 
ikke å vekke så stor oppmerk
somhet. Han er jo tross alt en 
tiger! I tøytiger-tilstanden er han 
vaskbar ved førti grader, og stap
pet med vatt. Sammen med Tom
my er han en ekte tiger som går 
oppreist, prater og elsker tunfisk- 
smørbrød. Watterson liker ikke

Alle bilder: Fra 10 år med "Tommy og Tigern", copyright © 1996 by Bill 
Watterson

Mannen bak stripene 
Forfatteren, Bill Watterson er bo
satt i Hudson, Ohio. Han er gift 
med Melissa, og har forunderlig 
nok ikke barn. Han har nok allere
de rukket å fylle førti år, og var i 
yngre alder en frustrert politisk 
tegner i The Cincinatti Post. En 
dag midt på åttitallet bestemte 
han seg for å leve av å tegne, og 
begynte å skrive. Resultatat ble 
en tegneserie. Hvem kunne gjet
tet at serien etterhvert kom til å 
bli* den største tegneseriesukses- 
sen i vår gryende dataalder? Wat
terson er en mann med mange 
prinsipper og overbevisninger. 
Han er sterkt imot at Tommy og

Biologisk opphav 1 
Tommy har en egen evne til 
ve voksne halvveis til vanW 
og de som har mest grunn tills 
aldringsposer under øynew 1 
evige bekymringsrynker i p®r 
er Tommys foreldre. Selv A 
utgangspunktet virker hjerøg 
og ondskapsfull, kan man innir

D
et gikk ikke lang tid 
| før man her i landet 
F fikk øynene opp for 
den amerikanske 
tegneserien om 

seksåringen Calvin og tøytigeren 
hans, Hobbes. På norsk ble de 
raskt omdøpt til Tommy og Ti- 
gem, og fikk et eget blad i tillegg 
til at avisene begynnte å trykke 
serien. Senere kom den første 
boka med stripene i kronologisk 
rekkefølge, så kom en bok til, og 
slik fortsatte det. De fem første 
bøkene har oppnådd opplagstall 
som man enten kan klø seg i ho
det over eller nikke forstående til. 
Det ligger 200 000 eksemplarer i 
norske bokhyller allerede.

Ta en seksåring som er stappfull av fantasi, i 
bare en vanlig tiger, men en tiger som går opp 
andre er tilstede. La dem oppleve verden sarr 

en mann som gjorde nettopp dette. De to ve 
Men hvem er de i

Tema: Ti år 
med Tommy 
og tigern
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inn og livsfilosofi, gi ham en bestevennsom er tiger . Ikke 
titen alt, er med på alt og kan spille en harmløs tøytiger når 
i, du har en tegneseriesuksess. USA for ti år siden var det 
y og Tigern så dagens lys og trykksverte for første gang, 
hva er det vi elsker ved dem?

il Tommy har krangler som ender 
med: “...det er ikke min feil, jeg san

e®'iskulle kjøpe hund...' 
Tommvs far er nattTommys far er patentadvokat. 

Han mener havregrøt og teltturer 
erbra for karakteren. Han forteller 
Tommy mer enn gjeme om man
nen som sitter inne i minibanken 
°gtrykker pengene før han dytter 
•lem ut gjennom sprekken, og han 
sykler alltid til jobben. Av og til 
Mer han faktisk på om Tommy i 

Net hele tatt har arvet noen av 
Ibis gener.
[ Tommys mor er flittig. Hun job- 

i hjemmet, og Bill Watterson 
er lei seg for at vi stort sett 

Re får se henne i rollen som utål
modig mor på randen av å miste 
forstanden, men hun synes aldri å 
rl0PP sin oppdragerrolle.

ai

z

Hovedfiende
Arianne (egentlig Susie Derkins) 
gjente, og rangeres dermed, i 

Tommy, under kategorien 
meget smittsom art, svært langt 
e(te på evolusjonsstigen”. Det 
innok av og til virke som Tom- 
'y egentlig liker Marianne, men 
PPførselen hans er vanligvis så 
ær at Marianne helst vil trekke 

lengst mulig bort, gjerne be- 
<. ^te at hun faktisk bor i samme 
Ni abolag som Tommy. Marianne er 
-g °mnrjys rake motsetning, plikt
oppfyllende, høflig, smart og seri- 
I p og er et evig terror mål for 

°mmy og Tigerns megakule. j iigviiia inv^anuiu

u™> RØLP - Resirkuler Øyeblik-

kelig Lusete Piker.

Tommysaurus Rex 
Tommy har en voldsom livsape- 
titt. Han mener livet skal nytes 
og at han fortjener å nyte det. En 
som har vært seks år i ti år har 
nok rukket å oppleve met meste 
som er gøy, og det har Tommy 
vært.

Han har flere ganger prøvd å 
skrive ned sine livsmemoarer - 
for å glede ettertiden. De vil jo 
sikkert elske å lese om verdens
lederen og geniet Tommys barn
dom, men tålmodigheten tilsva
rer ikke alltid entusiasmen. Det 
er forresten vanskelig å finne ut 
hvilke verdier og moralske be- 
grensninger denne gutten har, 
men fantasien er det ingenting i 
veien med. Aldri har vi vel sett 
noen som kan leve seg så inder
lig inn i roller som dinosaur, rom- 
helt, amøbe eller krokodille. Mor 
og far blir amøber med et lite 
“zapp”, fru Snokskog blir en hes
lig innfødt på en fremmed pla
net, perspektivene blir plutselig 
borte, og av og til virker rett og 
slett ikke tyngdelovene. Dessu
ten er Tommy alltid uovervinne
lig i sine egne fantasier, selv om 
tilbakekoblingen til virkeligheten 
av og til kan komme litt upassen
de på han. For eksempel er det 
litt kjipt når han nettopp med sin 
nye F16 har bombet skolen til et 
krater, men egentlig står og ven
ter på skolebussen.

«Egofilosofen» Tommy
Kanskje det er flere enn under
tegnede som gjeme kunne tenkt 
seg å se Tommy som tenåring 
eller voksen? Særlig hadde det 
vært interessant å vite hva slags 
forhold han da ville hatt til kvin
nekjønnet, eller til utdanning for 
den slags skyld. Jeg er redd vi 
ville blitt skuffet. Ting blir så an
nerledes når man blir eldre. Vir
keligheten krever så mye av oss 
at vi ikke har tid til leke, fantase
re og være barnslig, selv om vi 
innerst inne har lyst. Seriens mål
gruppe er alle kjønn og alders
grupper, men treffer nok best der
som man har kommet over Do- 
nald-stadiet.

Tommys oppførsel er ganske 
ekstrem, men problemstillingene 
hans er i mange tilfeller interes
sante.

Han tar opp mange essensi
elle og innviklede spørsmål, filo
soferer rundt dem, og kommer 
med totalt ubrukbare konklusjo
ner - helst til sitt eget beste.

Vi får gjerne følelsen av at 
Tigem har de fornuftige svare
ne, men som tiger ville han ikke 
finne på å avsløre noe så viktig 
til oss ansvarsløse mennesker. 
Mange av poengene i stripene 
kan faktisk få oss til å tenke, og 
når Tommy ikke skjønner hvor
for ingen vil betale fem kroner 
for et spark i baken, er det fordi 
han mener at enhver faktisk kun
ne trenge det.

Mening i hver strek
Det må være noe annet som er 
spesielt med Tommy og Tigern 
også. Vi kjøper en tegneserie om 
en seksåring og tøytigeren hans, 
setter oss ned i godstolen eller 
låser oss inne på do for å humre, 
flire og tidvis krøke oss av latter 
av Tommys opplevelser og utta
lelser.

Et eller annet treffer oss et 
eller annet sted. Kanskje lengter 
vi etter å være som vi var når vi 
var små? Mange situasjoner kan 
vi kjenne oss igjen i. Enten det er 
den gangen vi reiv hull i bukse
baken, og måtte opp på tavla i 
timen, eller da vi drømte oss bort 
en mattetime.

Tommy og Tigem er en ærlig 
serie, kjemisk fri for klisjeer og 
kommersialitet. Watterson har 
tidligere sagt at mange tegnese
rier liksågodt kunne vært presen
tert på radio fordi tegningene 
mangler dybde og sjel. Hans eg
ne tegninger er også enkle, men 
hver tegning er laget spesielt til 
den ene historien, rentegnet og 
fargelagt for hånd. Det djevel
ske glimtet i øynene når Tommy 
skal kaste snøball på Marianne, 
eller det redselsfulle uttrykket 
han får idet havregrøten angri
per, er så virkelige at det er skum
melt. De er laget med enkle linjer 
hvor hver strek har betydning. 
Kanskje er det nettopp det som 
er poenget ?

- En god tekst redder vanlig
vis kjedelige tegninger bedre 
enn gode tegninger redder en 
dårlig tekst, sier Watterson, men 
mange av hans tegninger kan 
være vanvittig morsomme i seg 
selv. Tegningene gir karaktere-

ne personlighet og sjel, og det 
samme gjør tekstene.

En kommentar som Tigem 
sier ville for eksempel ikke fun
gert hvis det var Tommy som 
sa den. Poengene ligger i sam
spillet mellom tekst og tegning. 
Watterson sier at serien er et 
slags selvportrett, det den re
flekterer hans egne interesser, 
verdier og tanker. Samtidig som 
serien i første rekke skal få oss 
til å le, skal den helst si noe 
meningsfullt innimellom også.

Han mener et serieunivers 
bør være et unikt sted, med sin 
egen logikk og sitt eget liv, og 
sier om Tommy og Tigem at den 
handler om private virkelighe
ter, innbilningens magi og egen
arten av enkelte vennskap.

Jubileumsbok
Det er litt over 10 år siden Tom
my og Tigern dukket opp for 
første gang. Siden da har Bill 
Watterson tegnet og skrevet 
over 3000 seriestriper som dag
lig går i mange tusen aviser, 
verden over. De aller fleste er 
gitt ut i bokform i kronologisk 
rekkefølge. Nå har den sjette 
boka kommet, “Ti år med Tom
my og Tigern”. Dette er en spe
sialutgave hvor forfatteren har 
plukket sine egne favorittstri- 
per fra tidligere bøker, kommen
tert dem, og gitt dem ut i en 
jubileumsbok som nok kan bli 
en uunnværlig skatt for Tommy 
og Tigem-elskere over hele ver
den. Boka inneholder også 24 

sider ren tekst, skrevet av Watter
son selv. Han gir oss blant annet 
litt tegneseriehistorie, røper inspi
rasjonskilder og beskriver bak
grunn og inspirasjon for karakte
rene i serien. Dessutern får vi vite 
hvorfor Tommy er så opptatt av 
dinosaurer, hvilken betydning 
Tommys kjelke har for serien, og 
hvem romhelten Spiff egentlig var.

Siste Tommy og Tigern
Bill Watterson har sluttet å tegne 
Tommy og Tigem. Det er trist, men 
sant. Fordi han er en perfeksjonist 
som vil og må tegne hver strek 
selv, ble det for slitsomt å skulle 
presse seg til å lage nye striper 
kontinuerlig. Han fryktet det ville 
gå utover kvaliteten etterhvert. 
Dessuten orket han ikke begrens- 
ningene som stripeformatet i avi
sene ofte påla han. Dermed risike
rer vi at den sjette boka blir den 
siste.

Det er ikke lett å skulle peke på 
hva som gjør at Tommy og Tigem 
har blitt så populære. Det enkleste 
hadde vært å genistemple Bill 
Watterson, men jeg tror det ville 
stride mot hans overbevisninger. 
I stedet kan man, mens man leser 
gamle Tommy og Tigem-blader 
eller bøker for ‘nte gang, si som 
Tommy:

Dette er så kult at jeg må på 
do...

it Elin Sæterøy
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Bleieskiftstudenten
-med dagsrevyen på video

De tisser i buksa. Og skriker hvis de ikke får det de vil ha. De spankulerer 
bestemt rundt på Universitetets område - hvis de har lært seg å gå da. De er 
barn av studenter og forferdelig søte.

Å kombinere barn og universitets
studier - går det an? Vi prøvde å 
få tak i noen av de som har erfa
ring, studentforeldrene...

Men det var lettere sagt enn 
gjort. En ting er i hvert fall sikkert, 
nemlig at småbarnsforeldre ikke er 
lett å få tak i mens de haster av 
sted mellom forelesninger, bleie- 
skift, sovetider og mating. Men i 
MH-kantina fant vi tobamsmoren 
og pedagogikkstudenten Anitra 
Lykke og sønnen Harald (9 måne
der) midt i en grøtpause.

Harald ser særdeles fornøyd 
ut der han spiser bamegrøt og flør
ter med fotografen, mens mamma 
Anitra prøver å få spist litt selv 
også.

- Vi sitter her fordi det er så 
lyst og trivelig, og så kan jeg sette 
vogna rett utenfor og la Harald 
sove. Før jul hadde jeg bare dag
mamma til eldstemann Hauk Mor
ten (3 år), så da ble det til at jeg tok 
Harald med på forelesning en del 
ganger. Dengang var han ganske 
velvillig innstilt til å sitte å pludre 
på egenhånd mens forelesninge
ne varte, men nå er han litt for 
aktiv til at jeg kan ha han med. Da 
er det godt å endelig ha fått fast 
barnevakt to ganger i uka, sier 
Anitra mens hun plukker opp en 
leke fra gulvet, en leke som forres
ten har vært i gulvet minst tre gan
ger de siste ti minuttene. - Før 

måtte jeg starte flere 
dager i forveien med å 
ringe rundt til alle ven
ner og kjente for å få 
noen til å passe han 
mens forelesningen 
varte.

- Studietiden er en 
fin tid å ha barn på, 
det ene utfyller liksom 
det andre. Det synes 
jeg i hvert fall de da
gene jeg har over
skudd. Jeg har klart å 
være mor når jeg er
hos barna, og student når jeg er 
på universitetet. På den måten blir 
det faktisk ren avkobling å skifte 
fra det ene til det andre. Det er i 
mange tilfeller mer praktisk å stu
dere enn å ha en jobb med fast 
arbeidstid når man har små barn. 
Som student kan du komme for 
sent uten at det går utover noen 
andre, det går ikke når man jobber.

Noen uheldige situasjoner...?
-Selvfølgelig har man hatt hva 

man kan kalle arbeidsuhell, hvor 
lånte notater blir «pyntet» litt på, 
og ivrige små barnehender har 
oppdaget at pappas datamaskin 
er særdeles gøy å trykke på. Men 
de helt store tragediene har hel
digvis uteblitt...

Hva med eksamen ?
- Selvfølgelig er det tungt i 

eksamenstiden - da skal man ha

ALLE FOTO: ASGEIR JOHANSEN

tid til barn, mann, lesning, husar
beid, og så skal man jo sove da. 
Men de beste karakterene - de 
kom etter at jeg ble mor...

Ja, hvor mye betyr mannen 
din for at dette skal fungere?

- Dersom ikke mannen min 
hadde stilt opp slik han gjør, had
de det vært umulig for meg å stu
dere samtidig med å ha barn. Når 
han kommer hjem, kan jeg mure 
meg inne med bøkene og overla
te alt av barn til han. Uten denne 
muligheten ville jeg fått svært li
ten tid til å lese. Dessuten ville 
det vært umulig å klare seg bare 
på studielån, så man er nesten 
avhengig av at en av foreldrene 
jobber - for å få det til å gå sammen 
økonomisk.

Selvfølgelig går det an å klare 
seg som aleneforsørger, men jeg 

tror det må være gan
ske hardt.

Beskriv en van
lig dag...

En vanlig dag 
starter i sekstiden på 
morgenen, hvor vi 
prøver å få tid til å kle 
på barna og oss selv, 
for ikke å snakke om 
å skifte bleier og spi
se, etterfulgt av at 
mannen i huset kjø
rer eldstemann til 
dagmamma. Deretter 

går det slag i slag med kjøring hit 
og dit, studier og jobb, leking, 
mating og bleieskift inntil barna 
har sovnet i ni- tiden. Da er det å 
se dagsrevyen på video, og kan
skje lese litt fag på sengekanten.

- Det er synd at vi enda ikke 
har fått barnehageplass til ver
ken til Hauk Morten eller Harald 
via Studentsamskipnaden. Jeg er 
tross alt cand. mag. til våren der
som jeg står på eksamen, samti
dig som mannen min er stipendi
at. Det skulle i alle fall ikke man
gle på ansiennitet. Dessuten er 
studentsamskipnadens barneha
geplasser blant de dyreste i lan
det. Ved andre universitet er pri
sene inntektsregulert, slik at de 
blir tilpasset den enkeltes øko
nomi. Dette er viktig for en små
barnsfamilie som allerede balan

serer på kanten økonomiske 
hadde også vært kjekt å ha fl® 
seminarer på kveldstid, slik alt 
av foreldrene kan passe bau 
mens den andre går på seminal

Hvordan er det med muligb 
ter for babystell her på universil 
tet?

- Ordninga for stellerommeii 
en historie for seg selv. Førstn 
jeg inn på UB for å hente nøkkel 
til stellerommet. Så må jeg net 
UB-kjelleren der stellerommeii 
For å komme dit med vogn måj 
enten gå helt rundt til hoveetø 
gangen på ISV eller ta heisens» 
er i motsatt ende av stelleronrø 
skifte på og så springe hele vd 
opp igjen for å levere nøkkek 
sukker mamma Anitra... Det tø 
de vært fint med en annen nøkl 
ordning.

- Universitetet i Tromsø et' 
desidert beste av de tre jeg 
studert ved, og det kan du 
skrive i avisa!

Og dermed er vi ferdig Ogi 
er på tide. Harald begynner å | 
småsur. Han er klar som et egg 
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[STUDENT] 
RADIOEN

Sprek barokk-musikk
Mandag
07.30

15.00

17.30

18.30

19.30
21.00

21.30

Morrakvitter
Aktuell byradio med reportasjer, 
gjester, konkurranser og musikk. 
Riksnyheter hver halvtime 
Formiddagsmusikk.
Bluestimen. —’ 
Presentert av Jan Olsen 
Aktuelt 15
Lokalt nyhetsmagasin med 
William Hansen
TromsøToppen
De mest solgte platene i 
Tromsø siste uke.
Programleder: Steinar Gamre 
Ukas nye plater.
De ferskeste platene. 
Programleder: Steinar Gamre 
Nonstop
Oppvarming til Radiobingo 
Ivar Stures halvtime 
Radiobingo
i samarbeid med Ramfjord UIL.

Tirsdag
07.30

10.05

11.05

15.00

21.30

24.00

01.00

Morrakvitter
Aktuell byradio med
reportasjer, gjester, konkurranser og 
musikk. Riksnyheter hver halvtime 
TromsøToppen (r)
De mest solgte platene i Tromsø siste 
uke.Programleder: Steinar Gamre 
Ukas nye plater (r)
De ferskeste platene.
Aktuelt 15
Lokalt nyhetsmagasin med
William Hansen
Studentradioen Jazzforum 
v/Tom Sigvald
Jazzklassikere
Bluestimen (r) 
med Jan Olsen
Tropical Extravaganza (r) 
v/Bob Benoni
Nattradio
til 06.00

Onsdag
07.30

10.05
11.05

15.00

21.30
22.00

Morrakvitter
Aktuell byradio med reportasjer, 
gjester, konkurranser og musikk. 
Riksnyheter hver halvtime 
Ukas nye plater (r) 
Musikkmaksimum 
Repriseutdrag fra søndag 
Aktuelt 15
Lokalt nyhetsmagasin med 
William Hansen
Nonstop 
Elvismusikk

Torsdag

Formiddagsmusikk 
Resirkulering 
med Endre Daniloff 
Tromsøtoppen med Steinar

Morrakvitter
Aktuell byradio med reportasjer, 
gjester, konkurranser og musikk. 
Riksnyheter hver halvtime 
Formiddagsmusikk
Elvisradioen (r)
Aktuelt 15
Lokalt nyhetsmagasin med 
William Hansen
Jazzforum (r) 
v/Tom Jensen 
Film i Fokus 
Studentradioens filmmagasin med 
Ronny Arild og Harald Fusdahl 
Radio Light Sprocket
Bort i Natta 
Nattradio 
Musikk i Natta 
lil 06.00

23. og 24. mars er det 
klart for en av de stør
ste musikalske satsing- 
ene i Tromsø denne 
våren. Da fremfører 
Tromsø Kammerkor 
Bachs Johannespa- 
sjon i Domkirken.

I alt rundt hundre personer kom
mer til å være på podiet under frem
førelsen. Kor, solister og orkester 
medregnet.

Johannespasjonen tar oss med 
to tusen år tilbake i tid, for å forsø
ke å gjenskape og levendegjøre 
noe av stemningen og hendelse
ne som skjedde de siste timene i 
Jesus liv. Vi får se og høre hva 
som skjedde da han gikk fra å væ
re hyllet profet til å bli forrådt, for
hørt, pisket og til slutt korsfestet 
til døde, slik det er fortalt i Johan- 
nesevangeliet. Musikken er skre
vet av Johan Sebastian Bach, og 
oratoriumet ble første gang frem
ført i 1724. I Tromsø er det blitt 
satt opp flere ganger, sist for to år 
siden.

Gripende og vakkert
Johannespasjonen regnes som et 
av Bachs viktigste verker, og noe 
av det mest gripende og dramatis
ke i hans produksjon.

- Kunsthistorisk er dette noe 
av den flotteste kirkemusikken 
som noensinne er laget, og Bach 
har også blitt kalt den femte evan
gelist, forteller dirigent Snorre 
Holmgren.

Bak hundre års søvn
Morrakvitter
Aktuell byradio med reportasjer, 
gjester, konkurranser og musikk. 
Riksnyheter hver halvtime 
Ka skjer i helga
Ring inn meldinger om 
arrangementer på 776 
Gratis
Film i Fokus (r)
Studentradioens filmmagasin med 
Ronny Arild og Harald Fusdahl 
Aktuelt 15
Lokalt nyhetsmagasin med 
William Hansen
'E' - Vorspieltechno med 
Jørn & Chritian 
Looney Tunes 
Housemusikk 
Alternativ Derrick 
Kaoskroken 
til 22.30

Ukas nye plater (r) 
med Steinar Gamre 
Radio Light Sprocket 
Studentradioen 
Nattradio

Hva skjer bak øyelokkene på en Tornerose som 
sover i hundre år? En intens kvinnesøvn av 
kropp og sjel, uten plass for prins og fallos. Seks 
kvinnelige dansere danser denne drømmende 
Tornerose i Riksteaterets forestilling Sleeping 
Beauty, nå på turne i Nord-Norge.

En enslig danser på scenen. Slank, 
silkevakker, smilende, sensuell. En 
plutselig vakling, smil som sprek
ker, ansikt og silkekropp i hardt 
fall mot glass-scenen. Danseren 
gjentar det - den mjuke dansen, 
de rå rykningene. Det perfekte som 
en umulig forventning. Kall det et 
kvinneideal. Som Tornerose er: 
mjuk, skjønn, smilende. Deretter

FOTO: GEIR KASTMO

- Dette er spennende musikk 
å jobbe med, siden den har så 
store spenn i musikalske uttrykk.

Han karakteriserer verket som 
vakkert og uttrykksfullt, samti
dig som det er skikkelig sprek 
barokk-musikk det virkelig svin
ger av.

- Bachs musikk er forøvrig 
den mest spilte i verden, Michael 
Jackson kan bare gå hjem og leg
ge seg!

Erfarne solister
Solistene i oppsettingen er in

flere dansere på scenen. Alle seks. 
Skjønnheter. Men med ulike ut
trykk. Dette har de likevel felles: 
Den vakre dansen og så det plut
selige fallet. Kropp og ansikt i knas 
mot glass-scenen. Rå rykninger. 
Gang på gang. Musikken - en ens
lig fiolinist på scenen - er uten 
fast rytme. Likevel er det rytme. 
Dansernes rytme. Torneroses eg

gen nybegynnere. Evangelisten 
Johannes blir fremstilt av teno
ren Brian Burrows, Jesus blir spilt 
av David Halvorsen og Pilatus 
av Trond Halstein Moe som er 
en av Norges fremste operasan
gere. I tillegg synger også sopra
nen Guri Oddan Holmgren.

Koret består stort sett av de 
samme som i fjor høst fremførte 
Carmina Burana, en konsert som 
ble en stor suksess. Johannes
pasjonen har de jobbet med si
den jul. Orkesteret er sammen
satt av musikere fra Troms og 

ne pulseringer. Sensuelle - og 
brått voldsomme og vonde.

Søvnen tar over. Torneroses 
hundre år. Hennes hundre år. Det 
er en god søvn. Kroppslig, varm, 
nær. Runde kropper sammenfil
tret på glass-scenen, i bølgende 
bevegelse. Fallossymbolene kan 
ikke trenge gjennom i dette drøm
mende kvinneunivers. Tornero
se i sin egen verden. Ikke bare en 
god søvn, men en nødvendig 
søvn. En søvn for å bli et selv. 
Eller for å holde på et selv. Tor- 
nerose-fortellingen utfordres. 
Eventyrets skjønne, passive, evig 
og blindt ventende får et seks- 
dobbelt motstykke i danserne på

Finnmark.
Snorre Holmgren lover at det

te kommer til å bli en flott musikk
opplevelse for de som har lyst å 
høre på.

Men man må være raskt ute, 
for det er begrenset antall plasser. 
Billettene kan man kjøpe på Tono- 
foto, og det er 20% rabatt for stu
denter.

n

scenen. Tornerose er kraft, vilje, 
forventning. Hun er mange. Hun 
er sterk. Hun danser klassisk bal
lett med sigarett i munnen.

Danseforestillingen Sleeping 
Beauty ironiserer over vår Tor- 
nerose-fortelling; det er et mo
derne eventyr. Om det umulige i 
Tornerose-idealet. Og om det 
nødvendige i hundre års kvinne
søvn - for å skape et eget rom, en 
selvbevissthet, for å møte virke
ligheten. Og kanskje prinsen.

Studentradioen
Jazzforum Søndagsutgave 
Fromidagsmusikk 
KM Mydland med Anders 
Røeggen. Alternativt 
musikkprogram 
Musikkmaksimum v/Rune 
Hagen & Mponica Lian 
Elvismusikk 
Tropical Extravaganza 
v/Bob Benoni

✓
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Øl-spalten Morgon Kone svinger den igjen
Ja, colten altså.....

avÅsgeir 
Johansen

Gyldenbrunt, skum
mende, forfriskende 
øl. Ølets historie går 
langt tilbake i tiden og 
har vært en velsignel
se for utallige men
nesker. Dets sosiale
kvaliteter er lovprist i 
utallige sanger og 
dikt og har fungert 
som en virkelighets
flukt for mange av 
oss. Øl er kultur på 
like fot med vin, men 
er mer tilgjengelig for 
flere av oss enn det 
vinen er. Derfor tar 
Utropia konsekven
sen av ølets under
vurderte status og 
dedikerer en hel
spalte til studentenes 
nasjonaldrikk.

Mange vil sikkert reagere med 
glede, mens andre vil, forhåpent
ligvis, reagere med avsky. Me
ningene om alkohol er mange 
og delte, noe som er sunt for 
meningsdannelsen i landet. 
Hensikten med en spalte som 
denne er ikke å bidra til økt alko
holkonsum eller uforstandig al
koholbruk, men snarere å heve 
ølet fra den statusen som det 
beklageligvis har fått som en 
mindreverdig alkoholholdig 
drikk som bare er egnet til å drik
ke seg full på. Ølet er nemlig en 
svært velsmakende drikk og er 
av svært mangfoldig karakter. 
Med det som bakgrunn er det 
kanskje pretensiøst av oss å gra
dere øl på en svært subjektiv 
skala, siden smaken, som alle 
vet, er som baken. Dette er kun 
gjort for underholdningens (og 
maktkickets) skyld. Spaltens pri
mære formål er å informere om at 
det finnes andre øltyper der ute 
i Norges beste ølby enn vårt 
lokale Mack. Derfor vil vi opp
fordre alle som vet om uvanlige, 
ukjente øltyper om å gi oss et 
lite tips.

I denne utgaven vil vi ta for 
oss det nye finske ølet som har 
funnet veien til Nordens Paris 
(eller skal vi si Nordens Plzn): 
Lapin Kulta.

Fryktens port er tredje bok i 
serien El Diablo og den sekso- 
gåttiende boken hvor Morgan 
Kane er med. Men det er den 
første boken jeg leser om helten 
med colten. Nå skulle endelig 
også jeg få innblikk i denne 
manneverdenen.

Handlingen starter i Mexico i 1911 rett etter 
revolusjonen. Morgan Kane, hans sønn Paco 
og dama til Morgan, Edna, rømmer rundt fra 
noen sinte kontrarevolusjonære, fordi Paco fikk 
en sosietetsdame på tjukken. Og de forfølger 
dem helt til England og deretter til Spania, hvor 
Paco skal få en ny start som tyrefekter.

Sviktes?
Parallelt med dette følger vi Pacos gamle venn 
Pedrito. De sloss sammen for revolusjonen, 
men nå har Pedrito begynt å samarbeide med 
fienden. Og det store spørsmålet er hele tiden, 
må han forråde sin gamle venn? Hva kommer 
han til å gjøre når General Huerta spør spørs
målet som vi alle vet kommer? Det ligger hele 
tiden i luften og svirrer. Da jeg hadde lest siste 
side lurte jeg fortsatt på hva som skjedde med 
Pedrito.

Handlingen svikter
Joda, det er en bra ide som ligger bak. Handlin
gen kunne ha vært drivende. Paco drar til Spa
nia for å begynne et nytt liv og fiendene hans 
står i veien. Det starter egentlig bra, med en fin 
oppbygging av spenningen. Men så kommer 
et antiklimaks. Forfatteren blir veldig opptatt 
av Paco, Edna og Morgans amatørmessige møte 
med luksuriøse omgivelser i England. Et lengre 
opphold i handlingen som ikke har noen sam
menheng med deres flukt fra skurkene. En feil
slått avsporing når personene kun blir overfla
disk beskrevet og boken først og fremst har 
verdi som en spenningsbok. Da har det heller 
ingen hensikt med to parallelle handlinger som 
ikke har konsekvenser for hverandre og som 
ikke møtes et eneste sted i hele boken.

Blasse personer
Forfatteren Kjell Hallbing er veldig flinkt til å 
beskrive omgivelsene. Utførlig blir ethvert rom 
Morgan trer inn i beskrevet. Lukter, lys, gjen
stander; alt er som regel ganske tidsriktig. Had
de bare han tatt seg like god tid med personene 
i boka, som man ikke blir riktig kjent med. De 
blir nesten statister, og man kan jo begynne å 
lure når selv Hallbing roter sammen navnene 
og bruker de om hverandre.

Morgan er forsøkt beskrevet fra flere sider i 
denne boken. Han er ingen snakkesalig type 
og standardreplikken hans er:»Ha'hm». Der
med må handlingene hans tale for seg selv. 
Men de kan til tider være noe intetsigende. Jeg 
lurte ofte på hva denne mannen tenkte. Det må 
da være mulig å fremstille han slik at ikke alt blir 
overlatt til fantasien.

Onde versus gode
Boken starter med en voldtekt av en jomfru på 
side 1. Og det er ofte sånn mennene i boka 
bedømmes; de onde, karakterløse mennene 

Ølets historie går omtrent 
hundre år tilbake i tiden, da gru
veselskapet Lapplands Gull 
kjøpte opp et bryggeri, etter å 
ha innsett at utvinningen av gull

gikk heller dårlig. Navnet gikk da 
over til ølet, et navn som passer 
utrolig bra.

Ølet er lett med så og si ingen 
ettersmak i det hele tatt. Et lyst, 
leskende øl som passer best til 
varme sommerdager. Med andre 
ord, ikke et typisk nordnorsk øl, 
men vel verdt å prøve ut. Lapin

Forfatter Kjell Hallbing har skrevet bok om Morgan Kane.

voldtar, mens de snille får så mye gratis som de 
bare orker. Og det er jo en grei måte å skille 
onde fra gode, som jeg har stor forståelse for. 
Men det er nesten latterlig hvor viktig de sek
suelle preferansene blir når mennene skal be
skrives.

Vold
Og boka behandler vold på en veldig lettvint 
måte, hvor det er det groteske som teller. Og 
det er litt tåpelig.

«Så var det som om det brune, glatte brys
tet revnet, hvite splinter av ribben kranset som 
en tanngard to forrevne, lyserøde hull der søn- 
derslitte lungevev tøt frem som ertende tunger 
i et hatefullt geip.»

Dette blir smør på flesk, spør meg.

Kulta er en god erstatning for let
tere øltyper som Corona, men det 
må poengteres at Corona er bryg
get på mais, mens Lapin Kulta er 
brygget etter Renhetsloven. Det 
vil si at ølet består hovedsaklig av 
malt, humle, vann og gjær. Nå er 
Renhetsloven strengt tatt avskaf
fet her til lands, men de fleste nor
ske bryggerier holder seg fremde

les til den.

Lapin Kulta er et godt øl, men 
det til sitt bruk. Siden det er veldig 
lyst og veldig lett, egner det seg 
godt som matøl og til forfriskning. 
«Dagen derpå-sykdommen» kan 
nok også bli mindre kritisk, for de 
som er plaget med den, hvis man 
tar ølets lyse karakter i betrakt

Vold og sex
Det er lett å merke å dette er kiosklitteraM 
Sex og vold skal holde motivasjonen til å b 
videre oppe. En gang kommer Morgan og F» 
co over en naken jente bundet til en kåk® 
Der har skurkene plassert henne, men JiW 
for? De har vært slemme mot henne, mente 
ken betydning har hun for handlingen. Ni, 
og nix, viser det seg. Hun bare står derfor 
vekke leseren. Og det trengs nok også.....

11jj^^^LiseSwensen 

ning. Lapin Kulta er for tide® 
kun å oppdrive på fat på Trom
sø Jernbanestasjon.

Lapin Kulta:
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Snoke snoke ® 
web-voyeur > 

resse:http://www. 
conV^rving/web-

tet er alltid spennen- 
å snoke i andres 

, spesielt hvis 
kan være ano-

og web-voyeur er en 
av de mest omfattende sam
lingene av slike plasser. Her 
toer du for eksempehdgu- 
ana Images’ IguanaCam» 
(iguana = øgle), som gir deg 

jWlighe- 
sen til å 
følge med 
i øglen 
Dupress 
liv og lev
ne i California. Videre har du 
muligheten til åovervåke en 
kaffetrakter på universitetet i 
Cambridge, og se verden fra 
ovnene til Steve Mann, som 
bar festet kameraet på hodet. 
Et par interaktive lokaliteter 

i er det også, blant annet en 
I modelljembane i Danmark, 
som du kan styre via musen 
din. ■

E Free Speech Online :
Blue Ribbon Campaign

å bli truet. Den er 
srede begrenset, i 

i USA, der Bill Clin* 
: noe som 
ions De

», som går ut på å 
all informasjon på 
Mange har reagert 
dette, blant annet 

ctronic Frontier Fo- .
Mation» som har startet 
*The bule Ribbon Campaign» 

'an lese mer om på 
w.eff.org/BlueRib-

Fire på rad
Hva synes du om å 
innføre "rettferdig" 
kaffe på universitetet?

Jørgen Kvalnes, 24, 
statsvitenskap mellomfag: 
Jeg nekter å svare på spørs* 
målet, da det strider mot min 
religiøse overbevisning.

Sverre Håkon Evju, 24, 
medisin 2. år:
Utnytting av fattige mennesker 
er ikke bra, så tiltaket er 
selvfølgelig fint. Studenter er 
vel i grunnen realister, så jeg 
tror at dette er liv laga.

Beate Tverberg, 24, farmasi
1.år:
Skal dette ha noen virkning, bør 
kaffeprosjektet innføres over* 
alt, og ikke bare på universite
tet. Studentmassen er for liten 
til å ha innvirkning.

Ellen Kristin R i ise, 21, kjemi 
og matematikk
Tanken er god. Studentene er 
vanligvis flinkere til å støtte opp 
om slike tiltak enn andre 
arbeidsgrupper, derfor tror jeg 
dette vil gå bra.

w.eff.org/BlueRib-
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Tirsdag 19.mars
Internasjonal uke starter med 
Internasjonalt seminar : 
Kjønnsnøytral utlendingslov- 
kvinneundertrykkende prak
sis. . —_____________________
Divin Ducks spiller for skarve nasjonale kampdagen mot rasis-

. hundrelappen på Dampen. 
På teaterkafeen jazzer Dag Ar
nesen kvartett for oss kl. 21.00. 
Dessuten kan du med god 
samvittighet ta deg en kjem
pefest, det er jo Spanias na
sjonaldag!

Onsdag 2O.mars 
deLillos lar det svinge på Boc
caccio.
I anledning Internasjonal uke 
er det Markedsdag på hoved
gården med alternativ handel 
kl. 12.00-16.00.
Vennskapsavtalekafe i Bode
gaen kl. 12.00-17.00 med un
derholdning.
Medlemsmøte i fiskeklubben 
HAILL, med sjøfiske som te
ma.
Promenadekonsert på kultur
huset.
På Blårock feirer vi den irske 
festdagen St. Patricks night 
med livevideo av the Pogues 
og masse annen irsk folkemu
sikk. Blend musiserer på Mid- 
dagskjellem.
Spennende! På NFH foreleser 
Ame M. Arnesen om «Hvor 
lav sjøtemperatur tåler lakse
smolt».
Tromsø Museum arrangerer 
foredrag med tema «De første

Tromsøværinger» av arkeolog
Anne Karine Sandmo kl. 19.30. 
Våijevndøgn, er det i dag? Ja!

Torsdag 21 .mars 
Internasjonal uke viser «The 
Wave» fordi dette er den inter-

■
 me. Tid:17.00, sted: B-1005. Dess
uten spiller Super-Knut på venn- 
skapsavtalekafeen kl. 15.00.

Fredag 22.mars
I.U.: I UB-auditoriet kan alle som 
har lyst, se billedspill fra Guate-

Tirsdag 26.mars 
En fin kveld å tilbringe foran 
TV-skjermen.

Onsdag 27.mars
Mannen som spydde på publi- Fjellsportgruppa har 6-dagers 
kum, rullet seg i glass på sce- 

mala kl. 12.00-15.00 nen og skjelte ut politiet, er gjen-
Filminteresserte kan se «Nikita» stand for denne ukes temakveld
kl. 20.00 i Aud.Max. på Blårock. «The Godfather of
Troms turlag har tur helgetur til Punk», hvem andre enn Iggy
Stordalsstua 
De har også uketur til med start i 
Dividalen og slutt på Katterat.

Lørdag 23.mars
I.U. : Fest i Aud.Max med 
masssssse artig underholdning. 
Dørene åpnes for deg kl. 19.00, 
og kl. 20.00 kan du svinge deg til 
tonene fra Minus Maja, m.fl. 
Filmklubben viser «Tingenes til
stand».
Fiskeklubben HADLL drar til Hel
la for å fiske og fiske og fiske. 
Lørdagsmatine på kulturhuset.

Søndag 24.mars 
Familieskisøndag på Trollvass- 
bu.
Tur til Stormheimfjellet v/Brei- 
vikeidet.
På Tromsø Museum forteller 
Stein Elvestad nordnorske even
tyr for barn i alle aldre, og muse- 

umslektor Torbjørn Alm viser 
lysbilder.

Mandag 25.mars
Kanskje du kan ta en kaferunde 
i dag?

: ■■ ; ■

Torsdag 28.mars
Lynni Treekremog Kjetil Bjøms- 
tad på Dampen, kr 100,-.
Fjellgruppa i TSI har påskesam- 
ling i Lyngsdalen.
Kulturhuset gir plass for kon
sert med elever fra Tromsø mu
sikkskole.

Fredag 29.mars
Den store horroikvelden går av 
stabelen i Bodegaen kl. 17.00, 
grøss og gru for de som tør.....

Lørdag 3O.mars 
«Jesus fra Montreal» på film
klubben.
Lørdagsmatine på kulturhuset

Søndag 31 .mars
Palmesøndag.

Mandag 1 .april
I dag har du lov til å lure kjæres
ten, husverten, kantinedama, 
bussjåføren, naboen, hunden e.l. 
fullstendig opp i stry, det er jo 
aprilsnarr!

Tirsdag 2.april
Prøv å tilgi alle «vennene» dine 
som lurte deg trill rundt i går.

Onsdag 3.april

påskesamling i Lyngsdalen
6 S. få» uiTn "j / <> "'7; u, ■

Torsdag 4.april 
Skjærtorsdag.

Fredag 5.april
Laaaaaaangfredag.

Søndag 7.april
«Påskemorgen slukker
gen...»

sor-

Mandag S.april
2. påskedag, og dagen før hver
dagen bryter løs igjen.

Tirsdag 9.april
I dag er dagen for å sjekke ut om 
lesesalen fremdeles virker. Tørk 
av solkrem og skismøring og ikle 
deg striskjorta.

Onsdag lO.april
Red Hot Chili Peppers-fans, gled 
dere ! I kveld er chiliene gjen
stand for temakveld på Blårock 

(hvor ellers ?) Tipper det blir me 
enn One hot minute...

Torsdag 11-april 
Bare Egil Band spiller på Dampa 
LAG benytter kvelden til å 
gere temamøte kl. 19.00

Fredag 12.april
Fredagskafeen viser den 
tiske filmen «Nattsv 
start kl.20.00i Aud. Max.
«The Crow» på filmklubben 
Troms Turlag arrangerer 
:Indie Troms fra Kilpisjan 
Abisko

Lørdag 13.april
»Mitt liv med en idiot» på fifc 
klubben.
Fjell gruppa arrangerer tur til Liti 
Russetind.
Turlaget kjører i gang helgec 
Kitkesdalen-Gaskas.

TULL har ansvaret for (M 
høpiggen-rennet, den ultantf 
skileikarfesten.
Fuglekassesnekring på Trot® 
Museum.

Søndag 14.april
Går Beveriy Hills enda? Hvis it 
drar du på café.

Mandag 15.april
Utstillingen «BH-kunst» 
Tromsø Museum.
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